
آموزشعالیفرصتشغلیایجادمیکند؟
فاطمه امیــر احمدی  معاون ارتبــاط با صنعت 
وتجاری ســازی ســازمان پژوهش هــای علمی 
وصنعتــی گفت:مــا بایــد کارآفرینی کــرده و 
خوداشتغالی داشته باشــیم. در حال حاضر چند 
دانشــگاه، کارآفرینی را آمــوزش داده و فرصت 

شغلی ایجاد می کنند؟
مجید جوانمرد، معــاون ارتباط با صنعت و تجاری 
سازی ســازمان پژوهش های علمی و صنعتی در 
خصوص آموزش و مهــارت در میزگرد تخصصی 
هم نــورد، گفت: در کشــورهایی ماننــد آلمان و 
اتریش مســیر مهارت در حوزه آموزش مشخص 
است. به این ترتیب افراد ۳ ســال آموزش تئوری 
دارند و ۳ بعــد از آن در یــک کارگاه زیر نظر یک 
استادکار مهارت های عملی را حین کار می آموزند. 
در ادامه دیپلم گرفته و وارد بازار کار می شوند.وی 
افزود: ممکن است آموزش در دانشگاه های کشور 
بر اساس ســرفصل های جهانی هر رشته باشد اما 
به طور قطع امکانات و زیرساخت ها در کشورهای 

صنعتی جهان بیشتر از ایران است.
این کارشــناس حــوزه کار عنوان کرد: مســیر 
درست آموزش این است که هر دانشگاه بر اساس 
ماهیت خود جلــو برود؛ به عنوان مثال دانشــگاه 
علمی کاربــردی نبایــد در آمــوزش، دنبالــه رو 
دانشگاه های کلاسیک باشــد بلکه باید تکنسین 

تربیت کند.
جوانمرد بــا بیان اینکــه هدف دانشــگاه تأمین 
اشــتغال نیســت اما باید یک نیرو را به اشــتغال 
نزدیک کند، گفت: یکــی از کارهای مفید آموزش 
و پرورش در مقطعی »طــرح کاد« بود که ایده ای 
موفق بود و دانش آموزان مهارتی را می آموختند. 
اما مسیر درست طی نشــد و ادامه نیافت. شاید از 
۵۰ نفر دانش آموز آمــوزش دیده فقط ۴ تا ۵ نفر بر 
اساس مهارت آموخته شده وارد همان رشته شده 

و ادامه می دادند.

کارخانجات بزرگ و مسؤولیت اجتماعی
 در مهارت آموزی

معاون ارتباط با صنعت و تجاری ســازی سازمان 
پژوهش هــای علمی و صنعتی در ادامه ســخنان 
خود یادآور شد: در کشورهای صنعتی و پیشرفته 
کارخانجات به ازای هر ۱۰۰۰ کارگر، مســئولیت 
اجتماعی و اجباری دارند که کارآموز بپذیرند. اگر 
این مساله اجباری است بخشی از حقوق استادکار 

را هم دولت می پردازد.
جوانمرد گفت: سازمان پژوهش ها ۲ دهه قبل در 
راســتای آموزش مهارت و آماده کردن افراد برای 
ورود به بازار کار ســامانه ای راه انــدازی کرد که 
آموزش برخط می دهد و در آن دانشــجویان ثبت 
نام و واحدهــای پذیرنده هم نیازمنــدی خود را 

اعلام می کنند.
وی با بیــان اینکه ســال ۱۴۰۱ حــدود ۹۹۰۰ 
درخواســت کارآموزی داشــتیم، اظهار کرد: در 
۵ ســال اخیر ۵ درصد افراد آمــوزش دیده جذب 

همان واحدی کــه مهارت دیدند جذب شــدند. 
به این ترتیب ۴۴ دانشــگاه ثبت نام و ۹۸۰ واحد 
اعلام نیاز کردند. البته این موضــوع باید از طریق 
یک سامانه ملی به شکل یکپارچه پیگیری شود تا 

نتایج بهتری حاصل شود.
معاون ارتباط با صنعت و تجاری ســازی سازمان 
پژوهش های علمــی و صنعتی با تاکیــد بر ایجاد 
فرصت شــغلی، ادامه داد: ما باید کارآفرینی کرده 
و خوداشــتغالی داشــته باشــیم. در حال حاضر 
چند دانشــگاه، کارآفرینی را آمــوزش داده و به 
لحاظ اشــتغال، فرصت شــغلی ایجاد می کنند؟ 
این در حالی اســت کــه آلمان و اتریــش درباره 
مشــاغل آینده در حال آموزش هستند و به سوی 

رشته های سایبری حرکت کرده اند.
جوانمرد در پایــان گفت: امروز خیلــی از صنایع 
به دنبال نیروی تحصیل کرده نیســتند افرادی با 
مهــارت می خواهند که در مدت کوتاه آموزشــی 

مهارت های لازم را کسب کنند.

بنابر اعــلام مرکز توســعه تجارت 
الکترونیکی، در هشت ماهه نخست 
ســال ۱۴۰۲ تعداد ۶۴ هزار و ۶۴۵ 
اینماد به کسب وکارهای اینترنتی 
اعطا شــده و تعداد معاملات خرید 
در ســامانه تــدارکات الکترونیکی 
دولــت )ســتاد( نیــز از ۲۳۰ هزار 

معامله عبور کرده است.
مرکز توســعه تجارت الکترونیکی 
در آخرین گــزارش عملکرد آماری 
خود که مربوط به بازه زمانی هشت 
ماه نخست ۱۴۰۲ اســت، به شرح 
جزئیات مربوط بــه خرید، مزایده، 
مناقصه و حجم معاملات در سامانه 

تدارک الکترونیکی دولت )ستاد(، 
تعداد نمــاد تجــارت الکترونیکی 
امضــای  گواهــی  و  )اینمــاد( 
الکترونیکی صادر شده از سوی این 

مرکز پرداخته است.
بر اساس این گزارش، در هشت ماه 
نخست ســال جاری تعداد ۴ هزار 
و ۱۸ دســتگاه اجرایی و ۸۷ هزار و 
۷۹۵ مجموعه خصوصی به سامانه 
تدارک الکترونیکی دولت )ســتاد( 

پیوسته اند.
در این بخش شــاهد کاهش حدود 
۲ درصدی ثبت نام دســتگاه های 
اجرایی و رشد بیش از یک درصدی 

ثبت نام بخش خصوصی نســبت به 
مدت مشابه ســال قبل در سامانه 
ســتاد بوده ایم.در بخش خرید نیز 
تعداد معامــلات از۲۳۰ هزار و ۵۷ 
معامله عبور کــرد و حجم معاملات 
را به ۴۹۴ هزار و ۹۸۵ میلیارد ریال 
رســاند که نســبت به مدت زمان 
مشابه در ســال گذشته بیش از ۵۸ 

درصد افزایش داشته است.
تعــداد معاملات بخــش مزایده به 
عدد ۲۵ هزار و ۷۲۳ معامله با حجم 
۴۱۷ هــزار و ۸۲۸ میلیــارد ریال 
رســیده اســت. در بخش مناقصه 
تعــداد معاملات ۲۹ هــزار و ۳۳۰ 

معامله با حجم ۶۲۵۲۱۲۳ میلیارد 
ریال است.

در هشــت ماهه نخســت ۱۴۰۲، 
تعــداد ۶۴ هــزار و ۶۴۵ نمــاد 
تجــارت الکترونیکــی )اینماد( به 
اینترنتــی اعطا  کســب وکارهای 
شده که نسبت به مدت زمان مشابه 
سال گذشته با رشــد بیش از ۱۰۰ 

درصدی مواجه شده است.
آمار دیگری که در ایــن گزارش به 
چشــم می خورد مربوط بــه تعداد 
شــکایات ثبت شــده کاربــران از 
کســب وکارهای اینترنتــی دارای 

اینماد است.

برنامههفتمناجیتولیدمیشود؟

روزهایپایانیجنگقیمتگذاری
وزیرنفتدربارهقیمتجدیدبنزینچهگفت؟
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تولیدخودروبرقیدرایران،الزاماتوچالشها
میثم فخاریان یکــی از چالش های ســد راه تولید و توســعه خودروهای 
برقی در ایران قیمت تمام شــده نهایی محصول، قیمــت باتری و کافی نبودن 
زیرساخت ها جهت تولید باتری های لیتیومی در کشور است، که ضمانت لازم 

را برای ایجاد تقاضای بالقوه در کشور ایجاد نمی کند.
 به طوری که شرکت های خودروساز مدعی هســتند در صورت برطرف شدن 
چالش تضمین مشــتری، توانمندی تولید خودروهای برقی در کشــور وجود 

دارد.
 از این رو تسهیل فرآیند تولید خودروی برقی در کشور نیازمند مداخله دولت 
در جهت رفع دو شکســت بازار و شکســت هماهنگی مرتبط با این صنعت در 
کشور است که در برگیرنده کاهش اختلاف قیمت تمام شده خودروهای برقی 

با نوع بنزینی آن و تشویق مردم به خرید این نوع خودروهاست.
این مداخلــه می تواند به صورت کمک دولت در قالب یک بســته سیاســتی 
حمایتی همراه با تدوین نقشه راه توسعه کاربری وسایل نقلیه برقی )در مرحله 

اول؛ دوچرخه و موتورسیکلت( با مشارکت تمامی ذینفعان برنامه ریزی شود.

یادداشت
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نوبت اول

شرکت عمران شهرجدید سهند

بنزین

عضو کمیسیون صنایع و معادن مجلس شورای 
اسلامی به بیان توضیحاتی درباره ناترازی کشور 
در حوزه بنزین پرداخت و گفــت: این ناترتزی 

منجر به واردات بنزین شده است.
مصطفــی طاهری عضــو کمیســیون صنایع 
و معادن مجلس شــورای اســلامی، درباره ی 
معضل ناترازی بنزین در کشور و راهکار حل آن 
گفت: چند پارامتر در به وجــود آمدن نا ترازی 
بنزین تأثیرگذار است. ابتدا اینکه مصرف بنزین 
کشــور به دلیل قیمت کم بنزین به صورت غیر 
استاندارد بالا رفته اســت.طاهری در ادامه بیان 
کرد: مســئله بعدی اینکه میانگین خودروهای 
موجود در سطح کشور به نسبت جمعیت کشور 
میانگین جهانی تفــاوت فاحشــی دارد و این 
افزایش خودروها بیشــتر به دلیل قیمت پایین 
بنزین اســت.وی خاطر نشــان کرد: امروز یک 
آب معدنی یک لیتری قیمتــش چند برابر یک 
لیتر بنزین است. مسئله ی بعدی میزان مصرف 
سوخت خودروها در کشور اســت. ۲۸ میلیون 
خودرو در کشــور وجود دارد بــا میزان مصرفی 
که داریم تقریباً مصرف بنزین ما یک و نیم برابر 
کشورهای و متوسط کشورهای متوسط از نظر 

رشد اقتصادی است.
این نماینده مجلس یازدهــم ادامه داد: در حال 
حاضر عرضــه و تقاضای خودرو بــا یکدیگر هم 

خوانی ندارد و مردم هم بابت ســوخت هزینه ی 
زیادی نمی دهند. عملًا خودروســازان در مسیر 
تولید خودروهای بهینه کار نکرده اند و مردم هم 
انگیزه ای پیدا نکرده اند که به ســمت استفاده از 

خودروهای کم مصرف روی بیاورند.
به گفته ی این مقام مســئول؛ بــه همین دلیل 
است که مصرف خودروهای با کیفیت و پربازده 
در کشــور ناقص باقی مانده اســت در حالی که 
با تولیدات با کیفیت می تــوان حدود ۳۰ تا ۴۰ 
درصد مصرف را با تولیــد خودروهای با کیفیت 
کاهش داد.عضو کمیســیون صنایــع و معادن 
مجلس افزود: مســئله ی دوم که منجر به بروز 
ناترازی بنزین شــده اســت، معضــل قاچاق 
سوخت است. در تمام کشــورهای همسایه ی 
ما قیمت بنزین نســبت به آنچه که در کشــور 
ما وجود دارد نزدیک به ۲۰ برابر بیشــتر اســت 
به همیــن دلیل قاچاق ســوخت در کشــور ما 
ســود بالایی دارد.طاهری گفت: بــه دلیل این 
ســود بالا دلیلی ندارد که افرادی که می توانند 
قاچاق کنند از این تجارت صــرف نظر کنند. با 
توجه به اینکه در حکمرانی سوخت ضعف داریم 
موضوعات بیش از پیش تشدید شده و بر ناترازی 
بنزین افزوده است.این نماینده مجلس یازدهم 
ادامه داد: جمیع این مشــکلات باعث شده که 
حکمرانی مــا را در بنزین دچــار ناترازی کرده 

اســت به نحوی که حدود ۱۰۵ تا ۱۰۶ میلیون 
لیتر بنزیــن در روز تولید می شــود ولی مصرف 
به بالای روزانه ۱۲۰ میلیون لیتر در روز برســد 
و روزانــه ۱۰ تا ۱۵ میلیون لیتر در روز کســری 
داشته باشــیم.طاهری گفت: این میزان کسری 
روزانه در بنزین را اگر در ۳۶۵ روز ســال ضرب 
کنیم تقریباً باید ســالانه ۲.۶ دهم میلیارد دلار 
صرف واردات بنزین کنیم، یعنی همان میزانی 

که هر سال صرف صادرات بنزین می کردیم.
طاهــری ادامه داد: ما در ســال های گذشــته 
صادرات بنزین را به کشــورهای همسایه انجام 
می دادیم ولی هــم اکنون خودمــان باید اقدام 
به واردات بنزین کنیم.عضو کمیســیون صنایع 
و معادن مجلس ادامــه داد: ما بــرای حل این 
مشکل در ابتدا باید تولید را بالا ببریم و ظرفیت 
پالایشــگاه ها را توســعه دهیم. البته بالا بردن 
تولید اقدام مناســبی نیســت زیرا هر چه قدر 
تولید را بــالا ببریم امکان اصــلاح معایب ما در 

حکمرانی سوخت وجود ندارد.
این نماینده مجلس یازدهم بیــان کرد: مهم تر از 
تولید بحث امروز ما بهینه شــدن تقاضای خودرو، 
بهینه شدن خودروها، اسقاط خودروهای فرسوده 
اســت که همه اینا به منابــع نیــاز دارد. راه حل 
برطرف کردن ناترازی بنزین مشــخص اســت و 
فقط باید یک اقدام ضربتی و انقلابی داشته باشیم.

لزوماقداماتفوریدرزمینهکنترلواردات۱۵میلیونلیتریبنزین
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 جمعی از مردم اســتان های کرمان و خوزســتان با حضور در حسینیه 
امام خمینی)ره( رهبر انقلاب اسلامی دیدار خواهند کرد.

جمعی از مردم استان های کرمان و خوزســتان صبح امروز شنبه دوم 
دی ماه ۱۴۰۲ با حضور در حسینیه امام خمینی)ره( با حضرت آیت الله 

خامنه ای رهبر انقلاب اسلامی دیدار خواهند کرد.

این دیدار که در ایام ســالگرد شــهادت حاج قاسم ســلیمانی برگزار 
میشود، مطابق روال دیدارهای عمومی اقشار مختلف مردم استان های 

کشور با حضرت آیت الله خامنه ای می باشد.

رییسجمهور:
بهرهبرداریازشبکهفیبرنوریدرگلستانتوزیع

عادلانهفرصتهااست
 رییس جمهور گفت: بهره برداری از شــبکه سراســری فیبر نوری در 

سراسر گلستان گامی مهم در توزیع عادلانه فرصت ها است.
 آیت الله سید ابراهیم رئیســی صبح جمعه در آئین افتتاح پروژه بزرگ 
فیبر نوری در استان گلستان اظهار کرد: امروز همه بخش های زندگی 

متأثر از اینترنت و فناوری های ارتباطاتی است.
وی با اشاره به اینکه بهره برداری از شبکه سراسری فیبر نوری در سراسر 
گلستان گامی مهم در توزیع عادلانه فرصت ها است، افزود: امیدوارم هر 

چه سریع تر سراسر کشور از زیرساخت فیبر نوری بهره مند شود.
رئیس جمهورگفت: گلایه کندی اینترنت را به وزیر ارتباطات چندین 

بار گفتم که شبکه فیبرنوری می تواند این کندی را برطرف کند.
وی بهره برداری از شــبکه سراســری فیبر نوری را یکی از بســترها و 
زیرساخت های مهم هوشمندســازی شهری دانســت و افزود: امروز 
با بهره برداری از شبکه سراســری فیبر نوری در گلستان، گامی مهم و 
ماندگار در این زمینه و نیز توزیع عادلانه فرصت ها برداشــته شــد که 

امیدوارم هر چه سریع تر به همه استان های کشور توسعه یابد.
با افتتاح و بهره برداری رئیس جمهور از پروژه بزرگ فیبر نوری اســتان 
گلستان، تمام ۳۷ شهر استان گلســتان تحت پوشش فناوری اینترنت 

پرسرعت قرار گرفتند.
افزایش ده ها برابری ســرعت اینترنت و هزینه بســیار اندک به عنوان 
مهمترین مزیت های فنــاوری اینترنت فیبر نوری نقش بســزایی در 

تسهیل و رونق کسب و کارها خواهد داشت.
برای این پروژه در استان گلســتان طی ۶ ماه رقمی بالغ بر هزار میلیارد 
تومان هزینه شده اســت که با افتتاح آن توســط رئیس جمهور تعداد 
خانوارهای تحت پوشــش فناوری اینترنت پر ســرعت به بیش از پنج 
میلیون خانوار در سراسر کشور افزایش خواهد یافت و تا پایان سال نیز 

سه میلیون خانوار دیگر از مزایای این فناوری بهره مند خواهند شد.

آیتاللهصدیقی:
دولتسیزدهمعاشقخدمتاست

نهتشنهقدرت
امام جمعه موقت تهران با بیــان اینکه امروز دولتی داریم که عاشــق 
خدمت است نه تشــنه قدرت، گفت:باید برای شکرگذاری از این نعمت 
در انتخابات شــرکت کنیم. حضور پرشــور پای صندوق رأی کودک 
کشــان عالم را مأیوس و حضور کمرنگ در انتخابات آنها را در پیگیری 
اهداف شوم شــان جری تر خواهد کرد. نماز جمعه ایــن هفته تهران به 

امامت آیت الله کاظم صدیقی امام جمعه موقت تهران آغاز شد.

امام جمعه موقت تهران اظهار داشــت: امروز مســأله اول عالم اسلام 
مسأله فلسطین اســت، امروز این مســأله به نقطه حساسی رسیده و 

جامعه اسلامی باید سرزمین فلسطین را از دست قاصبان خارج کنند.
وی افزود: آنچه در فلسطین اتفاق می افتد تنها یک خرید زمین توسط 
یک گروه نیست بلکه یک جریان اســت، همانهایی که بمب اتمی بر سر 
مردم هیروشــیما و ناگازاکی ریختند و یا بومیان سرزمین خود را قتل 
عام کردند امروز به حمایت گســترده برای قصب ســرزمین فلسطین 

می پردازند.
آیت الله صدیقی خاطرنشــان کرد: در سه ماه گذشــته حامیان رژیم 
صهیونیستی هیچ دســتاورد نظامی در برابر مردم فلسطین نداشتند و 

به همین خاطر دست به کشتار زنان و کودکان زدند.
امام جمعه موقت تهران اظهار داشــت: امروز به همه نشان داده شد که 
لیبرال دمکراسی یعنی کودک کشی و وحشی گری هیچ وقت آمریکا تا 

به این اندازه نزد افکار عمومی منفور نبوده است.
وی افزود: امروز مقاومت معادلات را تغییر داده و به ویژه مردم مقاوم در 

یمن اقدامات مؤثری را انجام داده اند.
آیت الله صدیقی خاطرنشان کرد: کشــورهای غربی فکر می کنند که با 
جلوگیری از اظهار نظرها در باره مســائله فلسطین می توانند در مقابل 
دستاوردهای محور مقاومت بیاســتند اما غافل از این هستند که نمی 
توان بر خلاف جریان حرکت کرد و در صورت ادامــه این گونه رفتارها 

دست و پایشان خواهد شکست.
خطیب نماز جمعه تهران اظهار داشــت: اقدام وحشــیانه تروریستها و 
تکفیریها حادثه تلخی بود و این حادثه را به امام زمان و نائب آن و مردم 

و فراجا و خانواده این شهدا تسلیت عرض می کنم.
وی افزود: از مســئولین امر انتظار می رود تا از فراجا از نظر تسلیحاتی و 
قانونی حمایتهای لازم را داشته باشــند بعد از ۴۴ از انقلاب نباید کسی 
جرعت کند به مأمــور انتظامی چپ نگاه کند نه اینکــه آنها را در داخل 

کشور ترور کند.
آیت الله صدیقی با اشاره به بحث انتخابات خاطرنشان کرد: امروز دولتی 
را داریم که عاشق خدمت است نه تشنه قدرت، باید برای شکرگذاری از 
این نعمت در انتخابات شــرکت کنیم. حضور پرشور پای صندوق رأی 
کودک کشــان عالم را مأیوس و حضور کمرنــگ در انتخابات آنها را در 

پیگیری اهداف شوم شان جری تر خواهد کرد.

تریبون

خریدار  ســفیر و نماینده دائم جمهوری 
اســلامی ایران نزد ســازمان ملــل متحد 
در نشست شــورای امنیت ســازمان ملل 
پیرامون »وضعیت خاورمیانه: )ســوریه(« 
گفت: رژیم اســرائیل به موازات جنایات در 
نوار غزه، به تروریســم و تجاوز در مرزهای 
ســوریه می پــردازد و عمــداً غیرنظامیان 
و زیرســاخت های حیاتــی را هــدف قرار 

می دهد.
متــن ســخنرانی امیرســعید ایروانی به 
شرح زیر اســت: وضعیت انسانی در سوریه 
همچنان بســیار چالش برانگیز است. مردم 
با مشــکلات اقتصادی دســت و پنجه نرم 
می کنند که توســط ایالات متحــده بدتر 
شده است. اعمال تحریم های غیرقانونی به 
این چالش می افزاید، کمبود بودجه دشوار 
طرح واکنش بشردوستانه، با تأمین تنها ۳۲ 
درصد از بودجه مورد نیــاز این کمبود قابل 
توجه به طور جدی ظرفیت سازمان ملل را 

مختل می کند.
تعهد به کمک های بی طرفانه برای حصول 

اطمینان از اینکه تلاش های بشردوســتانه 
بدون تأثیر ملاحظات سیاســی به نیازهای 
مردم آســیب دیده خدمت می کند، حیاتی 
اســت. کمک کنندگان باید از اســتفاده از 
کمک برای اعمال فشــار سیاسی بر دولت 

سوریه خودداری کنند.
در مسیر سیاسی، ما از از سرگیری جلسات 
کمیته قانون اساسی به عنوان یک مکانیسم 
موثر برای پیشــبرد روند سیاسی حمایت 
می کنیم. ما از تلاش های فرســتاده ویژه و 
تعامل دیپلماتیک او با طرف ها برای تسهیل 
از سرگیری جلسات کمیته و پیشبرد روند 
سیاســی حمایت می کنیم. نقش سازمان 
ملل متحــد بایــد حمایتی باقــی بماند و 
تضمین کند که کل فرآیند توســط رهبری 

و مالکیت سوریه هدایت می شود.
ایــران از بازگشــت آوارگان ســوری بــه 
کشورشــان حمایت می کند. سازمان ملل 
متحد، به ویژه کمیساریای عالی پناهندگان 
)UNHCR(، نقشی اساسی در این امر ایفا 
می کند. ما از تعامل و گفت وگوی ســازنده 

بین مقامــات ســوریه و ســازمان ملل در 
رســیدگی به این موضوع مبرم قدردانی و 

حمایت می کنیم.
وضعیت امنیتی در مناطــق تحت کنترل 
نیروهای خارجی غیرقانونی و تحت اشغال 
یک نگرانی جدی است. منبع اصلی ناامنی، 
حضور غیرقانونی و تداوم اشــغال نیروهای 
نظامی آمریکا، ایجاد محیطی مساعد برای 
رشد فعالیت های تروریســتی در سوریه و 

منطقه وسیع تر است.

در عین حال، رژیم اســرائیل بــر اقدامات 
تجاوزکارانــه خــود علیــه خاک ســوریه 
پافشــاری می کند. به مــوازات جنایات در 
نوار غزه، این رژیــم به تروریســم و تجاوز 
در مرزهای ســوریه مــی پــردازد و عمداً 
غیرنظامیــان و زیرســاخت های حیاتی را 

هدف قرار می دهد.
ما حمله تروریســتی به مستشاران نظامی 
این کشور در ســوریه در دوم دسامبر را که 
در آن دو مستشــار ایرانــی در حین انجام 
مأموریت خود برای حمایت از ارتش سوریه 
در برابر تروریســم به شــهادت رسیدند، به 

شدت محکوم می کنیم.
ما مجــدداً بر حــق ذاتی جمهــوری عربی 
سوریه بر اســاس قوانین بین المللی، برای 
اتخاذ همه اقدامات لازم در پاسخ به حملات 
تروریســتی و اقدامــات تجاوزکارانه رژیم 

اسرائیل تأکید می کنیم.
ما نسبت به هرگونه اقدام تحریک آمیز رژیم 
اسرائیل که می تواند بر صلح و امنیت منطقه 
تأثیر جدی بگذارد، هشدار می دهیم.ایران 

از شورای امنیت می خواهد که فعالیت های 
بی ثبات کننده رژیم اسرائیل و نقض شدید 
حاکمیــت و تمامیت ارضی ســوریه را که 
تهدیدی برای صلح و ثبات در منطقه است، 

محکوم کند.
در خاتمه، باید به ادعای بی اساس نماینده 
آمریکا علیه کشــورم که توسط انگلیس در 
این مجلس تکرار شــد، بپردازم که قاطعانه 

مردود است.
برخلاف ادعای بی اســاس، ایران پیوسته 
تعهد خود را بــه ارتقای صلــح و امنیت در 

منطقه نشان داده است.
ایالات متحده مســئولیت کامل تجاوزات 
چند دهه ای خود را در کنار ســایر جنایات 
و اقدامات غیرقانونــی در منطقه ما بر عهده 
دارد.ممانعــت از انجــام وظایف شــورای 
امنیت بر اســاس منشــور بــرای برقراری 
آتش بس و توقف ماشــین جنگی اسرائیل 
علیه مردم غزه برای بیش از دو ماه، به خوبی 
نشان می دهد چقدر آمریکا از سرریز تنش 

و صلح و امنیت در منطقه نگران است!

جانشین فرمانده نیروی زمینی ارتش گفت: دشمنان 
قسم خورده نظام و انقلاب با تمام توان سعی در هجمه 
به امنیت کشــور ما دارند. امیر سرتیپ »نوذر نعمتی« 
جانشین فرمانده نیروی زمینی ارتش در همایش جهاد 
تبیین در جمع رؤســای عقیدتی سیاسی، فرماندهان 
و کارکنــان یگان های اســتان آذربایجان شــرقی و 

اردبیل در تبریز اظهار کرد: امروز دشــمنان با استفاده 
از ابزار رســانه ســعی در تغییر باورهای فکری و دینی 
خانواده های ما دارند.هدف نخســت دشمن در میدان 
جنگ نرم، سســت کردن بنیان خانواده ها است و باید 

خانواده ها هوشیار باشند و در دام دشمن قرار نگیرند.
جانشین فرمانده نیروی زمینی ارتش گفت: دشمنان 

قســم خورده میهن اســلامی در تبلیغات خود سعی 
می کنند دســتاوردهای نخبگان ما را نادیده بگیرند و 
آنچه را که این ملت بعــد از انقلاب با وجود تحریم های 

فلج کننده به دست آورده اند کوچک جلوه دهند.
وی ادامه داد: جهاد تبیین درباره دستاوردهای انقلاب 
اســلامی، میزان کارآمدی و موفقیت آن، نقش بسیار 

مهمی در تحکیم پایه های مردمی نظام، حفظ و تداوم 
آن دارد.امیر سرتیپ نعمتی، ولایت مداری را اصل مهم 
حرکت نیــروی زمینی ارتش دانســت و افزود: ولایت 
مداری مهمترین اصل در نیروی زمینی ارتش اســت 
و تمامی برنامه ها در راســتای عمل بــه منویات مقام 

معظم رهبری )مدظله العالی( انجام می شود.

ارتش

دشمنانباتمامتواندرصددهجمهبهامنیتکشورهستند

خریدار   رییس جمهور بــا تاکید بر این 
که اولویت دولت رفع مشــکلات اقتصادی 
و افزایش رفاه مردم اســت، گفت که هویت 
دینی و ملی، یک سرمایه  بزرگ برای مردم 
ایران اســت و باید حفظ شــود. باید تلاش 
کنیم ایــن فرهنگ همچنــان اصیل باقی 
بماند و مورد هجوم و آســیب قــرار نگیرد. 
هدف دشمن و غربی ها، حمله به فرهنگ ها 

و خرده  فرهنگ هاست.
آیت الله ســیدابراهیم رئیســی روز جمعه 
در جمع بســیار پرشــور مردم شهرستان 
مــرزی مراوه تپه اظهــار کرد: شــما مردم 
اخلاق مــداری هســتید که ایــن اخلاق 
کریمانــه را از پیامبر مهربانی هــا داریم و 
آموخته دین ما است. این اخلاق پایه روابط 
انسانی و پیوند اقوام، مذاهب و گویش های 

مختلف است.
وی افزود: خوشــحالم که امــروز در جمع 
باصفا و اجتمــاع عظیم مــردم خونگرم و 
وفادار به انقلاب اســلامی در شهر مراوه تپه 
هســتم. برای من و همکارانم فرصتی است 
که در جمع مردم با محبــت و باصفای این 
خطه هســتیم. صمیمانه از اســتقبال گرم 

مردم عزیز قدردانی و تشکر می کنم.
رییس جمهور بیان کــرد: محبت و صفای 
شــما مردم جلوه زیبایی به این مراسم داد. 
از بدو ورود به منطقه تــا این لحظه مرهون 
محبت مردم عزیز در مســیر بودم. با توجه 
به این که مســجد گنجایش کافــی ندارد، 
از کســانی که روی ســقف ســاختمان ها، 
خیابان ها و مناطق اطراف مســجد حضور 

دارند صمیمانه قدردانی می کنم.
رئیســی ادامه داد: می دانم کــه این میزان 
محبت و علاقه شــما بــه انقــلاب و نظام 
و شهداســت و من بــه عنوان یــک طلبه 
خدمتگزار شــما مردم هســتم. شــما در 
منطقه ای مرزی هم خودتان آرامش دارید 

و هم به مردم آرامش می دهید.
وی اظهار کرد: مردم و دولت ترکمنســتان 
روابط خوبی با جمهوری اسلامی ایران دارند 
و روز بــه روز این روابط در حال گســترش 
اســت و آن ها همســایه خوبی برای ایران 

هستند.
رییس جمهور گفت: این تعبیر رهبر انقلاب 
اســت که اخیــرا در دیــدار رییس جمهور 
ترکمنســتان فرمودند ما نه تنها با یکدیگر 

همسایه، بلکه خویشاوند هستیم.
رئیسی ادامه داد: این هویت است که جوان 
ما را از آسیب های اخلاقی دور نگه می دارد و 
خانواده را از آسیب ها حفظ می کند. هویت 
در فراز و فرودها می تواند ســرمایه بزرگی 
برای جوانان باشــد. لذا توجــه به آموزش، 
فرهنگ، هویت فرهنگی، اخلاق و معنویت 
همــواره مورد تاکیــد امام و رهبــری قرار 

گرفته است.
وی اظهار کرد: به مختومقلی فراغی افتخار 
می کنیم چون شاعری است که سروده او در 
جهت ساخت انسان و توجه به تعالی و رشد 
انســان اســت. دلیل تجلیل ما از یک شاعر 
نامدار این اســت که او قلم و سروده اش در 
جهت تعالی انسان و رشد اسلام بین ملت ها 
حرکت کرد. او الگویی در منطقه و جهان به 
حساب می آید چون شــاعر زبردستی بود 

که می تواند مفاهیم ارزشــمند انسانی را در 
قالب شعر به جامعه تعلیم دهد.

رییس جمهور گفت: امــام و رهبری فرزانه 
انقلاب اسلامی همواره توجه به این اصالت 
فرهنگی، اخلاقی، معنــوی و ایمان را مورد 
تاکید قرار می دهند چون ســرمایه بزرگی 

است.

آنچه امروز غزه و فلسطین 
را در صحنه حفظ کرد، ایمان مردم 

و توکل به خدا است
وی به تحولات غزه اشاره کرد و گفت: آن چه 
امروز مردم غــزه و فلســطین را در صحنه 
حفظ کرد، ایمان مردم فلســطین اســت. 
آن چه موجب شکســت رژیم صهیونیستی 
در وجدان های بیــدار جهان شــد، ایمان 
مردم فلســطین و غــزه اســت. چیزی که 
موجب شــد رژیم صهیونیســتی با ۷۰ روز 
تلاش و پشــتیبانی های غربی هــا و امریکا 
نتوانســته با وجود تجهیــزات نظامی اش 
جبهــه مقاومت را شکســت دهــد همین 
ایمان و توکل اســت. این همان هویت است 
که سرمایه ارزشــمندی است و همواره باید 

حفظ شود.
رئیســی گفت: رفع مشــکلات اقتصادی و 
افزایش رفــاه مــردم از اولویت های اصلی 
دولت اســت. کشــور ظرفیت های خوبی 
دارد و بــرای آن گام های زیادی برداشــته 
شــد و کارهای زیادی انجام شد که نتیجه 
آن تغییر چهره شــهرها و روستاهای کشور 
است اما باز هم نیازهایی هست که باید رفع 

آن ها مورد توجه قرار گرید.
وی بیان کرد: توجه مــا در دولت به آمایش 
سرزمینی و توجه به مناطق کم برخوردار بر 

اساس آمایش سرزمینی است.
رییس جمهور ادامه داد: بسیاری از مناطق 
ما برخورداری نســبی دارند اما باید تلاش 

کرد این برخورداری کامل شود.
رئیسی افزود: در دور نخست سفر، اولویت ها 
را شناســایی کردیــم، در حــوزه  عمرانی، 
اقتصــادی، جاده ها و آبرســانی به مناطق 
مختلف گام های متعددی برداشــته شده 
است اما می خواهیم همه مشکلات برطرف 

شود لذا شناسایی مســائلی که امروز مورد 
توجه شما مردم است در دستور کار ما قرار 

دارد.

آبرسانی به روستاها از اهداف اصلی 
دولت است

وی اظهار کرد: یکی از نکات مهم آبرســانی 
به روستاهاســت که برخی از مــوارد انجام 

شده و مواردی هم باقی مانده است.
رییس جمهور گفت: آبرسانی به روستاها از 
اهداف اصلی دولت است و اعتباری که برای 
آبرسانی بقیه روســتاها پیش بینی کردیم 
۱۰۰ میلیارد تومان اســت کــه همکاران 
دســت به کار می شوند تا مشــکل برطرف 

شود.
رئیسی بیان کرد: مســاله دیگر جابه جایی 
روستاهای بالادست ســد »چایلی« است 
که اعتبار قابل توجهی پیش بینی کردیم تا 
جابه جایی ۶ روستای این مسیر انجام شود. 
بخشی از کار انجام شــده و بخشی از کار هم 
ناقص است. دوستان باید دست به کار شوند 
تا زودتر به سرانجام برســد و نگرانی مردم 

برطرف شود.
وی ادامه داد: این که ســال ها بگذرد و مردم 
یک منطقه نتوانند کاری برای ساخت وساز 
یا خرید و فروش ملک انجــام دهند به حق 
نیســت. فردی قصد دارد بــرای فرزندش 
خانه ای بســازد اما در بلاتکلیفــی مانده و 
نمی داند چه زمانی این مشکل حل می شود. 
این شرایط باید حتما اصلاح شــود. باید از 
مردم این روستاها تقدیر کرد که تاکنون به 
خاطر اخلاق مداری و رعایت قانون صبوری 
کردند و ســریع بایــد راه را همــوار کرد تا 

مشکل شان حل شود.

اختصاص میلیاردها تومان اعتبار 
برای توسعه مراوه تپه

رییس جمهــور گفت: مراوه تپــه در حوزه 
راه مشکلاتی دارد برای این حوزه هم ۱۶۰ 
میلیارد تومان اختصاص یافــت تا راه های 

شهرستان به سرعت اصلاح شود.
وی گفت: مراوه تپه منطقه ای فرهنگی است 
و مردمی دارد که به آموزش و پرورش توجه 

دارند. برای آموزش و پرورش باید اعتباری 
در نظر گرفته می شــد که مــدارس اصلاح 
شود. برای نوســازی مدارس منطقه ۱۲۰ 
میلیــارد تومان اعتبار در نظر گرفته شــده 

است.
رئیســی افزود: جوان هم به نشاط و ورزش 
نیــاز دارد. بــرای ســاخت مجموعه های 
ورزشــی در ایــن شهرســتان ۳۰ میلیارد 

تومان در نظر گرفته شده است.
رییــس جمهــور ادامــه داد: گاهــی که 
بارندگی منطقــه زیاد می شــود، مردم با 
مشکل ســیلاب مواجه می شوند. لایروبی 
رودخانه ها از مواردی اســت که اعتبار در 
نظر گرفتیم و باید لایروبی به سرعت انجام 
شــود. اجرای طرح شــبکه انتقال برق هم 
از نکات مــورد تاکید اســت و حتما انجام 

می شود.
وی ادامه داد: موضــوع ارزش افزوده برای 
تولیدات کشاورزی باید در این منطقه مورد 
توجه باشــد. صنایع تبدیلی در این زمینه و 
برای تکمیــل زنجیره ارزش بســیار مهم 
است. بنای ما این اســت که از خام فروشی 
دور شــویم. در عرصه کشــاورزی صنایع 

تبدیلی می تواند ارزش را بالا ببرد.
رییس جمهــور گفــت: در گلســتان هم 
گام های خوبی برداشــته شده است. ضمن 
قدردانی از همه مســئولانی که در گذشته 
کار کردند باید بگویم در این ۲ سال و اندی 
تلاش کردیم نگاه متفاوتی داشــته باشیم. 
نگاه متفاوت ما باعث شــد رشــد اقتصادی 
گلســتان که پیش از این دولت منفی پنج 

درصد بود امروز به مثبت سه درصد برسد.

مهر تایید مراکز آماری بر رشد 
اقتصادی پنج تا هفت درصدی کشور 

در دولت سیزدهم
رئیســی ادامه داد: برخی بنا به دلایلی دهه 
گذشــته را دهه تعطیل می نامنــد، این در 
حالی اســت که در سال نخســت فعالیت 
دولت ســیزدهم و سال دوم شــاهد رشد 
اقتصادی کشــور هســتیم. برخی از مراکز 
آماری ما رشد پنج درصد و برخی دیگر هم 
رشد هفت درصدی را در ســال دوم دولت 

سیزدهم تایید می کنند.
وی افزود: دشــمن نمی خواســت ما رشد 
اقتصادی داشــته باشــیم، تولیدمان رونق 
بگیرد، جوانان مان مشغول تحصیل و تولید 
و فعالیت در حوزه ای مختلف باشد اما همه 
این ها محقق شده است. مهم نیست دشمن 
چه می خواهد، مهم این است که ما عظمت 
کشور و انقلاب و نظام را در همراهی با مردم 
می بینیم و شما مردم بهترین پشتوانه برای 

نظام جمهوری اسلامی هستید.

آینده کشور و ملت بسیار روشن و 
نورانی خواهد بود

رییس جمهور اظهار کرد: با پشتیبانی شما 
مردم عزیز بسیاری از مشــکلات رفع شده 
و گام های بلندی در جهت رشــد برداشته 
شده اســت. بعد از این هم کشور ما در حال 
رشــد و پیشــرفت خواهد بود. آینده بسیار 

روشن و نورانی است.
رئیسی ادمه داد: مرهون خون شهدا هستیم 
و به خانواده های شهدا، جانبازان، ایثارگران 
و همه کســانی که در عرصه هــای مختلف 
برای توسعه کشور تلاش می کنند . احترام 

می گذارم.
وی به استقبال پرشور مردم مراوه تپه اشاره 
کرد و گفت: به سبب کثرت جمعیت امکان 
پیاده شــدن از ماشــین وجود نداشت اما 
امیدوارم پاســخ این محبت های شما را در 
کار و فعالیت بدهیم و خدمات دولت و نظام 

در این منطقه بیشتر شود.
رییس جمهور افــزود: گفته شــد تاکنون 
هیچ رییس جمهوری به این منطقه نیامده 
است. من می خواستم در ســفر نخست به 
مراوه تپه بیایم اما آن زمان شرایط کرونایی 
محدودیت هایی بــرای برنامه ریزی ایجاد 
می کرد. خوشحالیم که شرایط مساعد شده 
و امروز در نقطه صفر مرزی در خدمت مردم 

هستیم.
آیت الله سیدابراهیم رئیسی، رییس جمهور 
در دور دوم ســفرهای اســتانی به گلستان 
برای دیــدار با مــردم، بررســی مصوبات 
ســفر دور اول و افتتاح هزاران پروژه کلان، 
متوسط و کوچک، صبح دیروز پنجشنبه از 
طریق فرودگاه بین المللی شــهدای گرگان 

وارد گلستان شد.
طبق اعلام استاندار گلستان، در دور نخست 
سفر رییس جمهور به گلســتان بیشترین 
مصوبات در بین اســتان های کشــور برای 
اســتان گلســتان اختصاص یافــت که در 
دور دوم سفر نیز شــاهد افتتاح پروژه های 
مختلف و در نظر گرفتن مصوبــات بهتر از 

دور گذشته برای استان خواهیم بود.
افتتــاح لایروبی کانــال ارتباطــی دریا و 
خلیج گرگان، افتتاح متمرکــز پروژه های 
آب، بــرق و فاضلاب از جملــه بهره برداری 
از تصفیه خانه فاضــلاب گنبدکاووس پس 
از ۳۰ سال، شــروع مجدد عملیات اجرایی 
پتروشــیمی گلســتان پس از ۱۸ سال، از 
جملــه برنامه های روز اول ســفر اســتانی 

رییس جمهور در گلستان بود.
شماری از وزیران و معاونان رییس جمهور، 
آیــت الله رییســی را در این ســفر ۲ روزه 

همراهی می کنند.
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تولیدخودروبرقیدرایران،الزاماتوچالشها
میثم فخاریان یکی از چالش های ســد راه تولید و توسعه خودروهای 
برقی در ایران قیمت تمام شــده نهایی محصول، قیمت باتری و کافی 
نبودن زیرســاخت ها جهت تولید باتری های لیتیومی در کشور است، 
که ضمانت لازم را برای ایجاد تقاضای بالقوه در کشــور ایجاد نمی کند. 
به طوری که شرکت های خودروســاز مدعی هستند در صورت برطرف 
شدن چالش تضمین مشــتری، توانمندی تولید خودروهای برقی در 

کشور وجود دارد.
 از این رو تسهیل فرآیند تولید خودروی برقی در کشور نیازمند مداخله 
دولت در جهت رفع دو شکست بازار و شکست هماهنگی مرتبط با این 
صنعت در کشور است که در برگیرنده کاهش اختلاف قیمت تمام شده 
خودروهای برقی با نوع بنزینی آن و تشــویق مردم بــه خرید این نوع 

خودروهاست.
این مداخله می تواند به صورت کمک دولت در قالب یک بسته سیاستی 
حمایتی همراه با تدوین نقشــه راه توســعه کاربری وسایل نقلیه برقی 
)در مرحله اول؛ دوچرخه و موتورسیکلت( با مشارکت تمامی ذینفعان 

برنامه ریزی شود.
با توجه به روندهــای موجود، میتوان در ســه محــور، الزامات تولید 

خودروهای برقی در ایران را مورد توجه قرار داد:
الف- تحریــک تقاضــای خودروهای برقــی با عنایت بــه ملاحظات 

زیست محیطی و اجتماعی:
فرهنگ ســازی و ایجاد مشــوق برای مصرف کننده جزء جدایی ناپذیر 
نیروی محرکه تغییر رویکرد به سمت یک فناوری جدید است، لذا لازم 
اســت در چارچوب و بســته فرهنگی- ترویجی، زمینه و ضرورت لازم 

برای استقبال مصرف کننده از خودروهای برقی ایجاد شود.
این مهم نیازمند توجه توأم به مســائل و دغدغه های زیســت محیطی 
و اجتماعی طرف تقاضا اســت؛ همچنیــن دولت می توانــد از طریق 
سیاســت های تــدارکات عمومــی، تقاضا و بــازار اولیه بــرای تولید 

خودروهای برقی را خصوصاً در بخش حمل و نقل عمومی ایجاد کند.
ب- تقویت توان تولید صنعت خودروسازی کشور:

تولید خودروهای الکتریکی، نیازمند قطعات، سامانه ها و فناوری های 
جدیدی نظیر باتری، موتور الکتریکی، ســامانه مدیریت باتری، سامانه 

مدیریت موتور، نرم افزار و... است.
بدون توســعه همه جانبه و فراگیر زیرســامانه های این صنعت، امکان 
تولید داخــل این محصول میســر نخواهد بود و نهایتاً خودروســازان 
داخلی می توانند مونتــاژ کننده این محصول بــا حداقل ارزش افزوده 

باشند.
توسعه فناوری های موردنیاز خودروهای برقی، نیازمند توجه همزمان 
به دو عامل »تیراژ تولید« و »تقویت عمق ســاخت داخل« اســت که 
نیازمند تعریف بسته های سیاســتی و حمایتی ویژه خصوصاً در حوزه 
شرکت های دانش بنیان و قطعه سازی با ضوابط ویژه برای عمق ساخت 

داخل است.
ج- کاهش قیمت تمام شده تولید:

هزینه اولیــه تولید خودروهای برقی نســبت بــه خودروهای احتراق 
داخلی به دلیــل فقدان فرصت و امکان تولید انبوه آن بیشــتر اســت، 
البته این تفاوت هزینه با افزایش تیــراژ تولید می تواند به قیمت رقابتی 
برسد )بر اساس ادعای کارشناســان فنی مراکز تحقیقات شرکت های 
خودروساز سایپا و ایران خودرو هزینه ســاخت خودروی برقی با تیراژ 
پایین )زیر ۲۱ هزار دستگاه در ســال( برای نوع برقی ۳ برابر خودروی 

بنزینی خواهد بود.
حتی با فرض تیراژ بالا )بالای ۲۱ هزار دســتگاه در سال( و تضمین در 
خرید آنها، همچنان این هزینه کمتر از ۲ برابر نخواهد شــد؛ لذا شروع 
تولید انبوه خودروهای برقی در کشور بدون یارانه های دولتی در جهت 

کاهش هزینه های تولید میسر نخواهد بود.
از این رو اختصــاص منابع ناشــی از کاهش هزینه هــای بهره برداری 
خودروها )کاهش مصرف ســوخت( به بخش تولیــد می تواند زمینه 
کاهش قیمت تمام شــده تولید را برای صنعت خودروسازی کشور به 

همراه داشته باشد.

رییسانجمنتایرایرانمطرحکرد
کاهششدیدتقاضایخریدتایر

 رییس انجمن تایر ایران با بیان اینکه اکنون سامانه عرضه اینترنتی تایر 
دولتی فعال است، گفت: با افزایش عرضه، تقاضا برای خرید تایر در بازار 
به شدت کاهش پیدا کرده اســت و نگرانی برای تامین لاستیک در بازار 

وجود ندارد.
جمال میرزایی با اشــاره به آخریــن وضعیت بازار تایر، اظهار داشــت: 
اکنون عرضــه اینترنتی تایر دولتــی فعال اســت و مصرف کنندگان 
واقعی می توانند وارد ســامانه شــده و اقدام به ثبت و خرید کنند یا به 
نمایندگی های عرضه تایر مراجعه کرده و از ایــن طریق خرید را انجام 

دهند.
وی افزود: عرضه اینترنتی تایر برای اســتان تهران فراهم شــده است و 
برای استان های اصفهان و مشــهد نیز این طرح گسترش پیدا خواهد 

کرد.
رییس انجمن تایر ایران با بیان اینکه ۹ تولیدکننده تایر در سطح کشور 
داریم، گفت: این تولیدکنندگان اقدام به افزایش تولید در ســال جاری 
کرده اند از این تعداد، ۲ شرکت عرضه مســتقیم تایر را از طریق سایت 
دارند.وی ادامه داد: اکنون وضعیت تایر در بازار متعادل اســت و قیمت 
تایر در بازار آزاد به شــدت کاهش پیدا کرده و عطش مردم برای خرید 

فروکش کرده است.
میرزایی با اشاره به افزایش ۱۰ هزار تن تایر در سال جاری، گفت: امسال 
عرضه را زیاد کرده ایم و تولید را افزایش داده ایم امیدواریم به شرایطی 
دســت یابیم که مصرف کنندگان زیر قیمت مصوب موفق به خرید تایر 

شوند.

وی تاکید کرد: تا پایان امســال ۲۵ هزار تن به ظرفیت تایر ســواری و 
۲۰هزار تن به ظرفیت تایر اتوبوســی و باری افزوده می شود و بر اساس 
پیش بینی هــای تولیدکنندگان تایر،  تا پایان ســال آینده حدود ۱۰۰ 

هزار تا به ظرفیت تایر در کشور اضافه می شود.
رییس انجمن تایر ایران با بیــان اینکه در حوزه تولید تایر ســواری به 
خودکفایی رسیده ایم گفت: با این روند افزایش تولید،  ۱۰ درصد مازاد 
مصرف داخل در کشــور خواهیم داشــت که در ایــن زمینه صادرات 

صورت می گیرد.
وی بیان کرد: با رســیدن بازار بــه تعادل در عرضــه و تقاضا، خوابیدن 
هیجانات و از بین رفتن تقاضــای کاذب، هیچ گونه نگرانی بابت مصرف 

وجود ندارد.

یادداشت

بازار

سمیه رســولی  قیمت گذاری دستوری 
که طی سال های گذشــته مهمان ناخوانده 
اقتصــاد ایران بــوده قرار اســت در جریان 
اجرای برنامه هفتم تا حدودی کنار گذاشته 

شود.
با توجه به اینکه طی چند سال گذشته شعار 
سال تحت عناوین مختلفی به حوزه تولید و 
صنعت مرتبط بوده اما در عمل، مســئولان 
امر برای بهبود شرایط این حوزه گام مهمی 
برنداشــته اند، در سلســله گزارش هایــی 
چالش ها و مشــکلات حوزه تولید و صنعت 

را بررسی خواهیم کرد.
بررســی ها نشــان می دهد کــه تولید در 
ایــران مشــکلات متعــددی دارد ولــی 
مهمترین مشــکلات تولید را شــاید بتوان 
در ۱۰ سرفصل »نداشتن نقشه راهبردی«، 
»قیمــت گــذاری دســتوری«، »تامین 
مالــی و نقدینگــی«، »مقــررات و قوانین 
مخل و تصمیمات خلق الســاعه«، »تامین 
اجتماعــی«، »تأمین مواد اولیــه«، »نظام 
بانکی«، »اشــکالات سیســتم حمل ونقل 
کشــور«، »بدهی های معــوق واحدهای 
تولیدی«، و »مالیات« عنوان کرد. در بخش 
چهارم از پیگیری مشــکلات تولید، به لزوم 
کاهــش مشــکلات تولیــد در برنامه های 

توسعه ای پرداخته ایم.

دخالت های دولت
تا اوایل ســال ۱۴۰۱ فرآیند قیمت گذاری 
کالاها به این شــکل بود کــه تغییر قیمت 
۵۰ قلم کالای اساســی، حساس و ضروری 
مشمول قیمت گذاری پیشین، مستلزم طی 
فرایند قانونی بود. در اصــل این ۵۰ کالا که 
گوشت قرمز، گوشــت مرغ، لبنیات، روغن 
موتور، پوشــاک و لوازم خانگــی از جمله 
آن ها بود، کالاهای اساســی بودنــد که از 
نظر سازمان حمایت در ســبد خانوار نقش 
بالایی داشتند. بنابراین اگر تولید کننده یا 
صاحب کالایی می خواســت قیمت این ۵۰ 
کالا را تغییر دهد، اول باید مستندات تغییر 
قیمت را به سازمان حمایت ارائه می کرد تا 
کارشناسی و بعد در ستاد تنظیم بازار ابلاغ 

شود تا افراد بتوانند افزایش قیمت دهند.
اما مرداد ماه ســال قبل نامه ای از حســین 
فرهیــدزاده، رییــس ســازمان حمایــت 
تولیدکننــدگان و مصرف کننــدگان، به 
معاونان وزارت صمت منتشــر شــد که بر 
اساس آن مقرر شده بود درخواست افزایش 
قیمت کالاهــا در دفاتر تخصصــی وزارت 
صمت و جهاد کشاورزی، سازمان حمایت، 
کمیســیون اقتصادی دولت و ستاد تنظیم 
بازار بررسی و تأیید شود و در نهایت به تأیید 

رییس جمهوری برسد.
البته این موضوع منتفی شــد امــا به نظر 
می رسد بخشــی از آن بی سر و صدا در حال 
اجراست؛ به عنوان نمونه فرهیدزاده اواخر 
ســال قبل درباره نتیجه درخواســت های 

افزایش قیمت، گفته بــود که هر کالایی که 
درخواست افزایش قیمت دارد، مستندات 
خود را برای سازمان ارســال می کند. ابتدا 
دفاتــر تخصصــی وزارت صمــت و وزارت 
جهاد کشــاورزی این درخواست را بررسی 
می کنند و اگر تشــخیص دادند که درست 
است، ســازمان حمایت صورت های مالی را 
بررســی می کند. اگر مجوزی برای افزایش 
قیمت بگیرنــد می توانند قیمت های جدید 
را اعمال کننــد. اما اگر مجــوزی دریافت 

نکردند، افزایش قیمت پذیرفته نیست.

محدودیت قیمت گذاری دستوری در 
جریان برنامه هفتم

در این بیــن نمایندگان مجلس شــورای 
اسلامی در جریان بررســی جزئیات لایحه 
برنامه هفتم توســعه رأی بــه محدودیت 
قیمت گذاری دســتوری دادند تا در طول 
اجرای برنامه هفتم، اغلــب کالاهای ایرانی 

از گزند نظام قیمت گذاری آسیب نبینند.
بر این اســاس نمایندگان در جز ۳ بند )ج( 
ماده ۴۸ لایحه برنامه هفتم توسعه تصویب 
کردند که به منظور توســعه اشتغال و رشد 
اقتصادی از طریق ســرمایه گذاری بخش 
خصوصی و تعاونی قیمت گــذاری دولتی 
به اســتثنای کالاهای اساســی یارانه ای 
و کالاهــا و خدمات انحصــاری و عمومی 

ممنوع است.
در این تبصره آمده اســت: کالاهای اساسی 
یارانــه ای، کالاهایی اســت کــه از یارانه 
مســتقیم ارز ترجیحی یا یارانه مســتقیم 
ریالی مانند پرداخت مســتقیم بخشــی از 

قیمت کالا توسط دولت برخوردار شده اند.
همچنیــن در برنامه هفتم توســعه، دولت 
موظف به تعیین روش قیمت گذاری انرژی 

در طرح های سرمایه گذاری شده است.
بنابراین بــا توجه به تصویــب و اجرای این 

ماده می توان امید داشت که جدال طولانی 
بر ســر قیمت گــذاری دســتوری بالاخره 
خاتمه خواهد یافت؛ به ویژه در شــرایطی 
که علی آبادی، وزیــر فعلی صنعت، معدن و 
تجارت هم بارهــا مخالفت خود را با موضوع 
قیمت گذاری اعلام کرده اســت. در آخرین 
اظهارنظر نیــز علی آبــادی تولید صادرات 
محور و گذار از مونتــاژ / واردات به نوآوری 
و خلق محصولات جدید، ارتقای بهره وری 
و رقابت پذیــری )رتبه بندی شــرکت ها، 
شاخص ســازی، ارزیابی(، کاهش ارزبری 
و عدم خام فروشــی )ارزش افزوده پایین(، 
اصــلاح نظام قیمــت گذاری دســتوری و 
جایگزینی راهبری تولید و تجارت به جای 
تصدی گری )حکمرانی(، ایجــاد ثبات در 
مدیریت و فضای کســب و کار )پیش بینی 
پذیــری(، بازبینی ســازوکارهای نظارتی 
و بازرســی و تعهد به محیط زیست را هفت 
جهت گیری راهبردی این وزارتخانه عنوان 

کرد.

قیمت گذاری دستوری، نظام 
اقتصادی را به هم می زند

در این رابطه بهزاد رحیمی، عضو کمیسیون 
صنایع و معــادن مجلس در گفــت و گو با 
خبرنگار مهر بــا بیان اینکــه تولید راه حل 
اصلی مشکلات اقتصادی کشور است، اظهار 
کرد: اگر قیمــت کالاها واقعی و به شــکل 
دستوری تعیین نشــده باشند، قطعاً دست 
دلالان و اشــخاصی که از آن کالا به عنوان 
یک کالای ســرمایه ای اســتفاده می کنند 
کوتاه خواهد شــد و کالا هم بدون واسطه به 

دست مصرف کننده نهایی خواهد رسید.
وی بیان کرد: اقتصاد دستوری به دلیل آنکه 
تخصیص بهینه منابــع را در نظام اقتصادی 
به هم می زند و موجــب زیان در بخش های 
مختلــف خواهد شــد و بخش تولیــد را با 

چالش های جدی مواجه می کند.
عضو کمیســیون صنایع و معــادن مجلس 
تاکید کــرد: با توجــه به شــرایط کنونی 
بــرای قیمت گذاری بســیاری از کالاها که 
قیمت گذاری نامشخص و نامتعادلی دارند، 
بورس راه حل خوبی می تواند باشد و معتقد 
هســتم بورس می تواند وضعیت اقتصاد را 

بهبود ببخشد.
رحیمــی بــا بیــان اینکــه قیمت گذاری 
دســتوری برای تمامی بازارهــا جز ضرر و 
زیان چیــز دیگری به همراه نــدارد، افزود: 
مجلس مخالف هر نوع قیمت گذاری کالاها 
و خدمات بر خلاف ســازوکار طبیعی بازار 

است.
عضو کمیســیون صنایع و معــادن مجلس 
تاکید کرد: نمایندگان مجلس در بررســی 
ماده ۴۸ برنامه هفتم توسعه با هدف توسعه 
اشــتغال و رشــد اقتصادی، قیمت گذاری 
دولتی بــه اســتثنای کالاهای اساســی 
یارانــه ای و کالاها و خدمــات انحصاری و 

عمومی را ممنوع کردند.

لغو قیمت گذاری دستوری منجر 
به شفافیت می شود

بــه اعتقــاد کارشناســان هر زمــان که 
قیمت گذاری دولتی بر کالایی انجام شــود، 
موازی بــا آن قیمتی به عنــوان قیمت بازار 
آزاد که فاصله عمیقی با قیمت تعیین شــده 
دولتی دارد، ظاهــر و در پی آن بــازار با دو 
نرخ متفاوت یک کالا روبه رو می شــود. در 
چنین شرایطی همین دو نرخی شدن کالا 
سرمنشــاء فســاد، رانت و احتکار کالاها را 
فراهم می آورد. شاهد این مدعا ظهور و بروز 
دلار ۴۲۰۰ تومانی به عنــوان ارز ترجیحی 
برای تأمین واردات کالاهای اساســی بود 
که علاوه بر ایجــاد رانت و فســاد و تضییع 
حقوق افراد جامعه، موجب شــد تا بازار آزاد 

قیمت ها در برابر نــرخ دلار ۴۲۰۰ تومانی 
هویدا شــود. ظهور بازاری که مشــکلات 
فراوانــی را هم بــرای اقتصاد کشــور و هم 

اقتصاد خانوارها به وجود آورد.
بر این اســاس آثار مثبت خروج قیمت ها از 
دستورات دولتی، نه تنها به شفافیت انجام 
امــور معامــلات در بــازار و تقویت بخش 
خصوصی در فعالیت بنگاه های اقتصادی و 
مراکز تولید و خدمات منجر می شــود، بلکه 
نحوه مدیریت بــازار نیز به شــیوه فعالیت 
کنونی کشورهای توســعه یافته و بازارهای 

بین المللی تغییر می کند.
بنابرایــن تصویــب حذف قیمــت گذاری 
دســتوری در لایحه برنامه هفتم توســعه، 
موجب خواهد شــد که دیگر بخش ها چون 
بخش تعاون و خصوصی از حاشــیه به متن 
آمده و در اقتصاد بیــش از پیش مورد توجه 
قرار گیرند. از طرفی با این اقدام شــفافیت 

در انجام معاملات در بازار ایجاد خواهد شد.
در صورتی که این مصوبه اجرایی شــود در 
طول اجرای برنامه هفتم حاکمیت مکانیزم 
عرضه و تقاضا، تعیین کننــده قیمت ها در 
بازار می شــود و دولت بــرای تعیین قیمت 
فقط مجاز به نرخ گذاری دستوری کالاهای 
اساسی و انحصاری اســت. به دنبال اجرای 
این مهم، سیاست هایی مانند قیمت گذاری 
دستوری که طی ســال های متمادی باعث 
خارج شــدن بخــش خصوصــی واقعی از 
حوزه های حســاس اقتصاد کشور، پسرفت 
بخش تولید، آشــفتگی بــازار و همچنین 
ایجاد رانت و فســاد شده اســت، بی معنی 

خواهد شد.
از سوی دیگر تعیین قیمت کالاها و خدمات 
انحصاری نیز توسط شورای رقابت به عنوان 
مصادیــق بازارهای انحصاری، تشــخیص 
داده می شــوند. تعییــن قیمــت خدمات 
عمومی هم کــه دولت تنهــا عرضه کننده 
آنهاســت و تولید و عرضه آن نیز در تملک 
و اختیار خودش اســت همچنان در دست 
دولت باقی می مانــد. به عنوان نمونه تعیین 
قیمــت خدمــات آب، بــرق، گاز، نــان یا 
کالاهایی که یارانه بگیر هســتند از ســوی 
دولــت مشــخص خواهد شــد چراکه این 

کالاها در انحصار خود دولت قرار دارند.
البته نکته ای کــه نباید فرامــوش کرد آن 
اســت که در چنیــن شــرایطی ضرورت 
افزایش دوچنــدان نظارت بر بــازار، توجه 
به چگونگی فعالیت بخــش تولید، فروش و 
توزیع کالا را می طلبــد، چه اگر بازار به حال 
خود رها شود این احتمال وجود دارد که هر 
کدام از این بخش ها به نفــع خود کار کند و 
بازار به زیان مردم آشفته شود. آشفتگی ای 
که در پی قیمت گذاری دستوری، سال های 
سال شــاهد آن بودیم که هم تولیدکننده 
و هــم عرضه کنندگان کالا پــس از تعیین 
قیمت یک کالا شروع به فعالیت غیرشفاف 

می کردند.

فاجعهدربازارلوازمخانگی؛برندخارجیساختایران!
خریدار  برخی از شــرکت های داخلی طی یک حرکت 
انتحاری و زیر سایه مجوز پنهانی وزارت صمت، تولیدات 
خود را با نام های تجاری ســونی، سامسونگ و ال جی به 

بازار عرضه می کنند.
 از سال های دور شاهد حضور و فعالیت نشان های تجاری 
بین المللی در کشور بودیم، نام هایی که در ابتدا از جمله 
برندهای مطرح محسوب نمی شدند؛ اما باگذشت زمان 
و سیاست صحیح تولید محصول باکیفیت و صادرات آن 
به نقاط مختلف جهان، بــه نام های تجاری مطرح تبدیل 

شدند.
اما این برندهای جهانــی با وجود حمایــت همه جانبه 
و به طور ویژه تســخیر بازار لوازم خانگی کشور، به ناگاه 
و تحت تأثیر تحریم ایــالات متحده، بازار ایــران را رها 
کردند؛ خروج این نام های تجاری شــرایط پیچیده ای را 
برای بازار لوازم خانگی ایجاد کرد. به طوری که زیر سایه 
ضعف تولید داخل و عــدم کفاف محصولات داخلی برای 
نیاز بازار، کمبود عرضه و افزایش نرخ ارز، به طور توأمان 
موجبات افزایش قیمت بــرای مصرف کنندگان را فراهم 

آورد.
البته پس از مدتی و به واســطه اعتماد به تولیدکنندگان 
ایرانی، شــاهد افزایش تولید محصولات داخلی بودیم، 
تحت تأثیر خروج ســونی، سامســونگ و ال جی، تولید 
لوازم خانگی ایرانی رشــد یافــت و در حــال حاضر نیز 
شــرکت های مختلف در حــال تولید انــواع گوناگون 
محصولات لوازم خانگی هســتند.نکته جالب توجه این 
بوده که پس از موفقیت شــرکت های داخلــی در تولید 
لوازم خانگی و به دســت آوردن سهم بیشتری از بازار این 
محصولات در کشــور، برندهای مطرح کــره ای و حتی 
آلمانی به دنبال تداوم صادرات و حفظ سهم خود در بازار 
ایران آن هم بدون ارائه هر گونــه خدمات پس از فروش 
بودند، هر چنــد قانون ممنوعیــت واردات لوازم خانگی 
مانعی برای ورود این نام های تجاری شد؛ اما گاه وبی گاه 
واردات شــبه قانونــی این نام هــای تجــاری از طریق 

استثنائات تجاری نظیر رویه ته لنجی نیز محقق می شد.

وفور کالای قاچاق در حوزه لوازم خانگی
تا پیش از ســال ۹۷، به واســطه حضور نام های تجاری 
گوناگون در کشــور، قاچاق لوازم خانگی کمتر مشاهده 

می شــد؛ اما پس از خروج ایــن برندهــا و درعین حال 
ممنوعیت کالاهای مشــابه که در داخل کشــور تولید 
می شــوند، به ناگاه انبوهی از لوازم خانگــی قاچاق وارد 
ایران شــد. طبق اعلام ســتاد مبارزه با قاچاق، در سال 
۹۷، ارزش کل بازار لوازم خانگــی ۳.۳ میلیارد دلار بوده 
که بیش از ۲.۲ میلیــارد دلار آن، از طریق قاچاق تأمین 
می شــد.نکته جالب توجه این بوده که فعالیت کولبران 
نیز به شــدت تحت تأثیر واردات غیرقانونی لوازم خانگی 
قرار گرفت، در واقع صاحبان قــدرت و ثروت با پرداخت 
کمترین هزینه ممکن به کولبــران آنها را مجاب نمودند 
که لوازم خانگی نام های تجاری سامســونگ، سونی، ال 

جی و بوش را وارد کشور کنند.
این افراد در نهایت کالاهــای خود را از کولبران دریافت و 
در سایه تعلل ستاد مبارزه با قاچاق کالا و ارز و همچنین 
وزارت صمت، آنها را بــا قیمت های نامتعــارف در بازار 

داخلی به فروش می رسانند.

حرکت مرموزانه تولیدکننده داخلی به سمت 
فیک فروشی

ماجرا بــه همین جــا ختــم نمی شــود و بــه عبارتی 
باوجوداینکه لوازم خانگی بــا نام های تجاری مختلف در 
بازار کشور موجود است؛ اما تحت تأثیر کیفیت نامناسب 
و درعین حــال قیمت بــالای نام های تجــاری داخلی، 
بســیاری از مصرف کنندگان همچنان بــه دنبال خرید 

نام های مطرح کره ای و آلمانی هستند.
تحت تأثیر همین عامل، برخی از شــرکت های داخلی با 
یک حرکت عجیب، تولیدات خود را بــا نام های تجاری 
ســونی، سامســونگ و ال جی به بازار عرضه می کنند، 
عجیــب اینجاســت کــه وزارت صمــت در مقابل این 

فیک فروشی عجیب، سکوت اختیار کرده است.
البته مصرف کننده نهایی نیز به واســطه عدم آگاهی و با 
پیش فرض همان وضعیت ســابق، این نام های تجاری را 
تهیه می کند، غافل از اینکه تولید در داخل کشور صورت 
می گیرد و تنها به واسطه یک لیبل، باید یک جنس فیک 

را با قیمت بالا تهیه کند.
درصورتی که در داخل کشور تولیدات داخلی، باکیفیت 
بالاتر اما به واســطه ایرانی بودن حتی با نصف آن قیمت 
نیز به فروش می رســد. این تناقض عجیــب در فروش 

تحت تأثیر ســکوت نهادهای نظارتــی صورت گرفته و 
متأسفانه سازمان حمایت از مصرف کننده نیز تا به امروز 

موضوع را پیگیری نکرده است.

قیمت های عجیب فیک فروشان بازار لوازم خانگی
بر اســاس الزام وزارت صمت مبنی بر درج شناسه کالا، 
به راحتی می توان اصل یا فیــک بودن کلیه محصولات را 
مشخص کرد، با یک جست وجوی ســاده در تارنماهای 
فــروش لوازم خانگی بــا قیمت هــای عجیبــی روبرو 
می شــویم، به عنوان نمونه تلویزیون ســونی بــا اندازه 
۸۵ اینچ با قیمت نجومــی ۱۴۰ میلیون تومان به فروش 
می رسد.فروش محصولات سونی در بازار کشور با قیمت 
نجومی؛ اما آیا این کالا واقعاً توســط این شــرکت تولید 

شده و اصل محسوب می شود؟
نکته جالب توجه این بوده که قیمت جهانی این محصول 
۲ هزار و ۲۹۹ دلار است و با فرض دلار ۵۱ هزار تومان نیز 
ارزش این محصول کمتــر از ۱۱۸ میلیون تومان خواهد 
بود، به بیانــی اگر این مدل از نام تجاری ســونی حتی به 
کشور هم قاچاق شود، با فرض سود ۲۰ درصد، قیمت آن 

۱۴۰ میلیون تومان خواهد بود.
اطلاعات مربوط به یک محصول در وبســایت رسمی که 
نشــان می دهد تقریباً در همان محدوده قیمتی در بازار 

ایران عرضه می شود
البته این قیمت برای محصول اورجینال شــرکت سونی 
بوده و با این تفاســیر باید مدل فوق را بــرای برند مطرح 
دانســت، اما ازآنجایی که در تارنمایی شــرکت ســونی 
فروشــگاهی جهت عرضه این محصــول در ایران وجود 
ندارد؛ لذا محصــول فوق به شــکل وارداتــی )قاچاق، 
کولبری یا واردات رســمی( در بازار داخلی عرضه شده 
اســت.نکته ای که به آن باید توجه کرد این بوده که کلیه 
محصولاتی که به صورت واردات رســمی در بازار داخلی 
عرضــه می شــود دارای شناســه کالا هســتند، جالب 
اینجاســت که تلویزیون ۱۴۰ میلیونی تارنمای فروش 
داخلی نیز دارای شناســه کالا بوده و با یک بررســی در 
ســامانه جامع تجارت می توان اطلاعات محصول فوق را 

مشاهده کرد.
همان طور که مشــاهده می شــود تلویزیون ۸۵ اینچی 
ســونی توســط یک ســازنده ایرانی یعنی »س. ا. ش« 

ساخته شده است و به هیچ وجه این تلویزیون اورجینال 
محسوب نمی شود، با این تفاســیر باید محصول فوق را 
مونتاژ ایران دانســت.اما در تارنمای شــرکت ســونی 
هیچ گونه عاملیت یا نمایندگی به جهــت مونتاژ این نام 
تجاری به ایران واگذار نشــده و شرکت فوق بدون کسب 

مجوز از سونی اقدام به تولید آن کرده است.
بررســی ها نشــان می دهد شــرکت ســونی هیچ گونه 
نمایندگی رسمی برای مونتاژ محصولات در ایران ندارد. 
در خصوص سامســونگ و ال جی نیز دقیقاً تمامی موارد 
فوق وجود دارد و دو شــرکت داخلی در حال تولید با نام 
تجاری برندهای کره ای هســتند درحالی که از کمپانی 

مادر مجوزی مبنی بر مونتاژ را دریافت نکرده اند.
البته مســئولان وزارت صمــت از این موضــوع، اطلاع 
کامل داشــته و این امر در ســایه اعطای مجوز این نهاد 
صورت گرفته اســت، چرا که در ماه های گذشــته، بحث 
تولید تلفن همراه نوکیا و سامسونگ در ایران نیز مطرح 
شــده بود؛ اما وزارت صمت حاضر به پاسخگویی در این 

زمینه نبود.
به بیانی یک شــرکت تولیدکننده تلفن همراه در ایران 
که از قضا عمر چندانی هــم ندارد، بدون دریافت هر گونه 
مجوز از کمپانی مادر سامســونگ و نوکیا در حال مونتاژ 
محصولات این شــرکت ها و فروش آن در بازار کشــور 
اســت.فروش محصولات نوکیا که کشــور ســازنده آن 
ایران است درحالیکه این شــرکت هیچ گونه نمایندگی 
رسمی در داخل کشــور ثبت نکرده استمحصولاتی که 
مصرف کننده از کیفیــت و چگونگی تولید آن آگاه نبوده 
و حتی شرکت فوق نیز به مانند شرکت های تولیدکننده 
لوازم خانگی فیک، حاضر به الصاق برچســب تولید ایران 
نبوده و به عبارت دیگر شــاهد یک کلاهبرداری بزرگ در 

بازار کالاهای لوازم خانگی و موبایل هستیم.
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درویشیان:

پیریجمعیتتبعاتاقتصادی،فرهنگی
واجتماعیزیادیدارد

ربیس دفتر بازرســی ویژه رییس جمهور گفت: پیری جمعیت تبعات 
اقتصادی، فرهنگی و اجتماعی زیادی برای کشور و نظام دارد.

حسن درویشیان رییس دفتر بازرسی ویژه رئیس جمهور در نشستی که 
در باره جمعیت با حضور دستگاه های مختلف برگزار شد، گفت: مساله 
جمعیت بسیار حائز اهمیت اســت و حضرت آقا نیز تاکنون چندین بار 
در مناســبت های مختلف این موضوع را مورد تاکید قــرار داده اند و به 

قوای کشور تذکر داده اند که این مساله جدی گرفته شود.
وی با اشاره به اینکه سیاســت های کلی جمعیت سال ۹۳ توسط مقام 
معظم رهبری ابلاغ شــده گفت: قانون جوانی جمعیت ســال ۱۴۰۰ 
تصویب و ابلاغ شــد و مدت آزمایشی اجرای آن ۷ ســال اعلام شد که 

دو سال از فرصت آن گذشته و فقط ۵ سال در حال حاضر زمان داریم.
درویشیان خاطرنشان کرد: قانون جوانی جمعیت قانون محکم و جدی 

است و ضمانت اجرایی های آن هم محکم است. 
رییس دفتر بازرســی ویژه رییس جمهور گفت: مساله جوانی جمعیت 
یک موضوع ملی و یک جهاد شــرعی و تکلیف شرعی است و بی توجهی 
به موضوع پیری جمعیت تبعات اقتصــادی، فرهنگی و اجتماعی برای 

کشور دارد و به نظرم بسیار حائز اهمیت است.

رییسسازمانراهداریوحملونقلجادهای:
امسال۱۸۰نقطهپرتصادفراههایکشور

ایمنسازیشدهاست
معاون وزیر راه و شهرسازی گفت: امسال ۱۸۰ نقطه پرتصادف راههای 

کشور ایمن سازی شده است.
داریوش امانی، در مراســم متمرکز افتتاح و عملیات اجرایی پروژه های 
حوزه راه و حمل و نقل گلســتان اظهار کرد: از ابتدای امسال تاکنون از 
۴۰۰ نقطه پر تصادف راه های کشــور که برای ایمن سازی و رفع آنها در 
سال جاری برنامه ریزی شده بود، تاکنون ۱۸۰ نقطه برطرف و با پلیس 
راه صورتجلسه شده اســت.وی افزود: این در حالی است که ۸۸۷ نقطه 

پر تصادف در راه های کشور شناسایی شده است.
معاون وزیر راه و شهرســازی و رئیس ســازمان راهداری و حمل و نقل 
جاده ای با بیان اینکه ســازمان راهداری و حمل و نقل جاده ای به دلیل 
مأموریت های متعــدد کاری، تولید کننده ابر دیتاهای بزرگ اســت، 
گفت: ســال جاری در بخش کالا ۵۷ درصد و در بخش مسافری با جابه 

جایی بیش از ۹۷ میلیون نفر، شاهد رشد ۱۴.۵ درصدی بوده ایم.
امانی ادامه داد: در ترانزیت نیز با تلاش های شــبانه روزی به رشــد ۳۳ 

درصدی رسیده ایم.
وی تصریح کرد: در نگهداشت راه ها سال گذشته، تعداد یکهزار و ۷۰۰ 
قرارداد با ۲۵ همت و امروز بیش از ۳ هزار قرارداد با ۵۰ همت داریم که 

افزایش ۶۰ درصدی را در بخش راهداری نشان می دهد.

معاون وزیر راه و شهرســازی از جملــه اقدامات دیگر توســعه راه ها را 
احداث روشنایی، نصب نیوجرســی و ایمن سازی نقاط پر تصادف بیان 
کرد.امانی گفت: معیشــت، تبدیل وضعیت و اســتخدام نیروها نیز از 

دغدغه سازمان است که در حال پیگیری برای رفع است.
وی با بیان اینکه کمیســیون عمران مجلس همواره در کنار ســازمان 
بودند، گفت: جــاده آق قلا- بندر مشــخصات بالاتری حتــی از جاده 

ترانزیتی بازرگان-خوی که دروازه اروپاست، دارد.

محبیتبار:
اختصاصبودجههایحمایتیبهگروههای

مردمیفعالدرفرزندآوری
دبیر ستاد ملی جمعیت از اختصاص ۳۰ درصد از بودجه های حمایتی 

به گروه های مردمی فعال در فرزندآوری و ازدواج خبر داد.
شــکیبا محبی تبار، دبیر ســتاد ملی جمعیت در نشســتی با حضور 
نمایندگان دســتگاهای مختلف کــه در حوزه جمعیــت نقش دارند، 
اظهارداشت: عملکرد دستگاه ها به صورت کامل در حوزه های مختلف 
احصا شــده و کارنامه عملکرد صادر شده است که شــامل موضوعات 
سلامت، ســقط جنین، خدمات اجتماعی، گروه های مردمی، آموزش 

و پژوهش، تسهیلات شغلی و حکمرانی است.
وی با اشــاره به اینکه کاهش ســالانه ۵ درصد میزان زایمان سزارین 
در کشــور محقق نشده اســت، گفت: دســتورالعمل یکپارچه سازی 
سیاســت های ترویج زایمان طبیعی و کاهش سزارین تدوین شده ولی 
اشکالات بسیاری داشته و هنوز اصلاح و ابلاغ نشده است. البته آموزش 
و فرهنگ سازی برای زایمان طبیعی در شــبکه بهداشت در حال اجرا 

است.
محبی تبار با اشــاره به بیمه اجتماعی زنان خانه دار روستایی و عشایر 
پس از تولد فرزند سوم به بعد افزود: متأســفانه در بودجه سنواتی سال 
۱۴۰۲ اعتباری برای تقویت صندوق روستایی و عشایر بابت این تکلیف 
نیامده و هم اکنــون صندوق مذکور کاملًا آمادگی شــروع بیمه را دارد 
و منتظر تخصیص اعتبار از ناحیه بودجه متمرکز ســتاد ملی جمعیت 
است.وی با اشــاره به اینکه وزارت علوم، تحقیقات و فناوری باید حذف 
محتواهای آموزشی مغایر با سیاست های جمعیتی را انجام دهد، گفت: 
طرح تســهیلات مادران پزشــک و پیراپزشک ابلاغ شــده است ولی 
متأسفانه بر اساس بررســی های میدانی در برخی از دانشگاه ها مفاد آن 

اجرا نمی شود.
دبیر ستاد ملی جمعیت گفت: پیشگیری از ســقط غیرقانونی جنین و 
پیشــنهاد اصلاح مقررات مورد توجه قرار گرفته است ولی علی رغم دو 

سال از ابلاغ قانون همچنان کامل اجرا نشده است.
محبی تبار افــزود: همچنین برخورد با عوامل مؤثــر در فضای مجازی 
که شامل افراد معرفی کننده فرد و مراکز ســقط مورد توجه است و در 
خصوص تعداد پرونده های تشــکیل شــده مربوط به مدیران و عوامل 

مؤثر در بسترهای مجازی تاکنون گزارش دقیقی ارسال نشده است.
وی از شناســایی جرایم ســقط و ارجاع به مراجع قضائی توسط وزارت 
اطلاعات خبر داد و گفت: وزارت اطلاعات در این خصوص برنامه ثابت و 
مستمر دارد ولی مستندسازی و ارجاع آن به مراجع قضائی بسیار کند 

است.
دبیر ســتاد ملی جمعیــت از اختصــاص ۳۰ درصــد از بودجه های 
حمایتی به گروه های مردمی فعال در فرزنــدآوری و ازدواج خبر داد و 
گفت: تدوین برنامه جامعی جهت حمایــت از فعالین مردمی در حوزه 
فرزندآوری و تسهیل ازدواج مورد توجه است. سازمان تبلیغات اسلامی 
پیش نویس برنامه جامع را در این زمینه تدویــن کرده ولی هنوز ابلاغ 

نشده است.

دیوار

خریدار  زورگیری با تهدیــد قمه و چاقو، 
یکی از شــگردهای موبایل قاپ ها است که 
متأسفانه با آسیب های روحی و روانی برای 

شهروندان همراه است.
 گوشی های هوشــمند این روزها در دست 
همه اقشــار مردم وجــود دارد و در کوچه و 
خیابان مدام افراد در حــال کار کردن با این 
دستگاه ها هســتند و همین موضوع کار را 

برای دزدان ساده تر کرده است.
با بالا رفتن قیمت دلار و گران شــدن تلفن 
همراه، موبایل قاپی هم افزایــش یافته و از 
همین رو، هنگام استفاده از موبایل در کوچه 
و خیابان های خلوت شهر، باید مراقب دور و 
اطراف خودمان باشیم. کلًا نباید تحت هیچ 
شرایطی تلفن همراه را از جیب و یا کیف در 
آورد چراکه در لحظه یک سارق سر می رسد 
و به روشی ماهرانه موبایل را می زند که خود 

فرد متوجه نمی شود.
این روزها اگر تجربه سرقت و موبایل قاپی از 
خودمان نداشته باشیم حداقل در اطرافیان 
چند نفــری پیدا می شــوند که از ســرقت 
موبایل خــود گفته و مهم تر از آن، آســیب 

روحی است که به فرد وارد می شود.

مقاومت در برابر سارقان برابر با تهدید 
با قمه

دســتگیری اعضــای بانــد چهارنفــره 
زورگیری از شــهروندان توسط پایگاه سوم 
پلیس آگاهی تهــران بــزرگ،، تعدادی از 
مالباختگان در پایگاه ســوم حضور داشتند 
که یکی از تنها خانم جوانی بود که می گفت: 
مهرماه ســاعت ۸ صبح در حــال رفتن به 
محل کار بودم، یک لحظه گوشــی ام را در 
آوردم تا پیامی را چک کنم ۲۰ ثانیه هم نشد 
که سارق از پشت گوشــی را از دستم کشید 
و ســوار موتور شــد و فرار کرد. به سمتش 
دویدم که با قمه و چاقــو تهدیدم کرد و بعد 

فرار کرد.
مالباختــه دیگری گفــت: ۳ خــرداد ماه 
ساعت ۹ شب سمت خیابان دولت به همراه 
خواهرم در ماشین بودیم که خواهرم پیاده 
شــد که به خانه دوســتش برود و من آمدم 
و صندلــی جلو جــای خواهرم نشســتم، 
گوشــی ام زنگ خورد، ایرپاد تو گوشم بود 
فقط یک لحظــه از کیف در آوردم اســم را 
ببینم که دیــدم درب خودرو باز شــد فکر 

کردم خواهرم اســت ولی احساس برخورد 
تیزی بــا پهلویم کردم که دیــدم یک نفر با 
چاقو گوشی را از دستم کشید و سوار موتور 
شد آمدم که دنبالش بروم که لباسش را بالا 

داد و قمه را نشانم داد.
مرد جوانی کــه مالباخته بــود گفت: ۶ ماه 
پیش ســاعت ۱۰ صبــح بین شــریعتی 
و بهار بودم که ۳ نفر با موتورســیکلت آرام 
پشت ســرم در حال حرکت بودند احساس 
ســنگینی موتور پشــت ســرم کردم ولی 

متأسفانه دیر متوجه شده بودم.
گوشــی چند ثانیه دســتم بود و بعد داخل 
جیبم قرار دادم که یکی از آن موتورسواران 
صدایم کــرد و قمه را نشــانم داد و تهدیدم 
کرد که اگر فرار کنم بــا قمه می زند من هم 
گوشــی را از ترس جانم تحویل دادم؛ حتی 
حالا کــه ســارق ها را دســتگیر کردند باز 
می ترســم که نکند دوباره در خیابان مورد 

زورگیری قرار بگیرم.
پدری از اتفاقی که برای پسر دانشجوی اش 
افتــاده بود می گفــت: ۸ مهر مــاه نزدیک 
ســاعت های ۷ صبح بود که برای پســر ۲۰ 
ساله ام در حال رفتن به دانشگاه بود که ۲۰ 
دقیقه از زمان خروج اش از منزل نگذشــته 
بود که با سر و صورت خونی به خانه برگشت 
و گفت ۴ نفر با ۲ موتور با زورگیری گوشی ام 

را سرقت کردند و وقتی که مقاومت کردم با 
چاقو و قمه به سر و صورتم ضربه زدند.

پدر گفــت: در حال حاضر وضع جســمانی 
پسرم خوب اســت و ۱۰ بخیه به سرش زدند 
و چند بخیه روی انگشــت ها و ناخن هایش 
ولی از نظر روحی بســیار آســیب دیده و از 
هر موتورســواری می ترســد.پژمان از دیگر 
مالباختگان بود که می گفــت: صبح جمعه 
بود که داشتم به ســمت آموزشگاه می رفتم، 
گوشی دستم بود. که در عرض چند ثانیه یک 

موتور سوار رد شد و گوشی را از دستم زد.

از شدت فشار عصبی دندانم شکست
کارمندی می گفت: ۹ مهرماه ســاعت ۷ و 
نیم صبح در حال رفتن بــه اداره بودم که در 
ایســتگاه اتوبوس خیابان میرزای شیرازی 
ایســتاده بودم. به محض اینکه گوشی را از 
کیفم در آوردم یک نفر از پشــت از دســتم 
کشید سوار موتور شــد و فرار کرد. به خودم 
آمدم و دیدم کــه ۵ دقیقه اســت دنبالش 
دویده ام.وی افزود: آســیب روحی بسیاری 
دیده ام از شــدت فشــار عصبی تــو خواب 
دندانم شکست، چون چهره سارق را کامل 
دیدم و به صورت نزدیک شده بود چشمم را 
که می بندم چهره اش جلوی چشمم می آید 
در خیابان که راه می روم احســاس می کنم 

یکی پشت سرم اســت موتورسیکلت که از 
کنارم رد می شــود به پلاک نــگاه می کنم 
چون موتورسیکلت ســارقی که گوشی ام را 

زدم پلاک مخدوش بود. 

زورگیران؛ قرص اعصاب و روان 
مصرف می کنم

۴ زورگیــر که به صــورت تکــی و گروهی 
ســرقت انجام می دادنــد و گوشــی های 
مســروقه را به مال خران گذری در مولوی 

می فروختند.
بهزاد ۱۸ ســال دارد به قد کوتــاه و هیکل 
کوچکش نمی خورد که ســارق باشــد آن 
هم حرفه ای تا به حال ۳ بار دســتگیر شده 
به جرم گوشــی قاپی از ۱۶ سالگی گوشی 
ســرقت می کرده درباره آخرین جرمش که 
به همان دلیــل هــم الان در پلیس آگاهی 
اســت گفت: ۴ نفر بودیم ســاعت نزدیک 
۷ صبح پســر جوانی گوشــی دستش بود، 
خواســتیم که گوشی را از دســتش بزنیم 

مقاومت کرد که با قمه به او ضربه زدیم.
هنگام ســرقت قرص اعصاب و روان مصرف 

کرده بودم الان پشیمان هستم.

اسکورت زورگیری
محمد ۱۹ ســاله از دیگر زورگیران بود که 

گفت: ۲ بار تا به حال دستگیر شده ام به جرم 
گوشی قاپی. من فقط پشت موتور سیکلت 
اســکورت می کــردم و نفر دیگــری پیاده 

می شد و سرقت انجام می داد.
مجتبی ۱۸ ساله که پشــت گردنش جای 
ضربات چاقو و تمام دســتش خال کوبی بود 
می گفت: ســابقه دار نیستم خط های تیزی 
پشت گردن هم خودم می زنم قرص اعصاب 
و روان مصرف می کنم، تا کلاس هفتم درس 
خوندم و بعد وانت میوه فروشی کار می کردم 
نیاز مالی باعث شــد که به این راه بیایم۲۵ 
ســاله بود می گفت: نمی دانم چند بار زندان 
رفتم، زیاد دســتگیر شــده ام، از سال ۸۹ 

سرقت می کردم.
می گوید در سرقت نقش اسکورت را دارم و 

نه چاقو و نه قمه می زنم.
می گفت: بی سوادم اما مغزم کار می کند.

بیشتر در محله های همت، مدرس و قلهک 
دزدی می کردیــم؛ روزی ۲- ۳ تا گوشــی 
می زدیم، چهار نفری بودیم تقسیم می شد 

و نفری ۳_۲ تومان درآمد داشتیم.

زورگیری با قمه و گاز اشک آور
ســرهنگ کارآگاه گــودرز داوری رئیس 
پایگاه ســوم پلیس آگاهی تهــران بزرگ 
درباره پرونده دســتگیری ۴ زورگیر خشن 
گفت: تــا الان ۳۰ نفر مالباخته شناســایی 
شــده اند و ســارقان به ۱۰۰ فقره اعتراف 
کردند.وی افزود: شــیوه و شــگرد سارقان 
اینگونه بود که با دو موتور لاکی هر کدام دو 
نفره برای زورگیــری می رفتند؛ یک موتور 
نقش اسکورت را داشت که از پشت حمایت 

می کرد.
رئیس پایگاه ســوم پلیس آگاهــی تهران 
بزرگ گفــت: با چاقو و قمه و گاز اشــک آور 
ســرقت می کردنــد. گاز اشــک آور آور را 
برای ســرقت های داخل ماشــین استفاده 
می کردنــد که تا فــرد به خــودش می آمد 

گوشی را زده بودند.
سرهنگ داوری بیان داشــت: این متهمان 
۳ نفر را هــم با ضربات چاقــو و قمه مجروح 

کرده اند که متهمان را شناسایی شده اند.
ســرقت های با تهدید علاوه بر آسیب های 
جســمانی خیلی وقت ها آســیب هایی بر 
روح و روان افراد می گذارد که جبران ناپذیر 

است.

خریدار  معاون فنی و عمرانی شــهرداری 
تهران از بکارگیــری روش های جدید برای 
برف زدایــی پل های ســواره رو در پایتخت 
خبر داد کــه در صورت تأییــد این روش ها 
دیگر در زمان بارندگی از نمک و شن و ماسه 

استفاده نخواهد شد.
هادی حق بین در مورد راه اندازی پل مجهز 
به سیستم برف زدائی در تهران گفت: حوزه 
فنی عمرانی در همه زمینه هــا یک نگاه نو 
و تحولــی دارد و در خصوص پــل ها هم به 

همین صورت است.
به گفتــه وی، موضوع نمک و شــن در برف 
روبی همیشــه مورد انتقاد بوده اســت؛ هم 
به لحاظ زیســت محیطی و هــم به لحاظ 
آســیبی که به رویه آســفالتی و سازه های 
مجاور و جداول می رساند و باعث فرسایش 
و فرســودگی شــدید آنها خواهد شــد. بر 
همین اساس، بر آن شدیم که از تکنولوژی 
های روز در پل ها اســتفاده کنیم تا در دراز 
مدت حداقل در نگهداشــت پل در مناطق، 
کمترین دغدغه را داشته باشیم و با اولویت 
به سمت تقاطع ها و پل هایی که در مناطق 
شمالی تر شــهر تهران در حال اجرا است؛ 

رفتیم.
 Bمعاون شــهردار تهران با بیــان اینکه پل
۹ در بزرگراه ارتش یــک دوربرگردان غیر 
همسطح اســت که به دلیل شرایط منطقه 

در اولویت اجرایی ما قرار گرفت، افزود: این 
پروژه بــه عنوان یک پــروژه نمونه طراحی 
شــد و کاملا این پروژه را مکانیزه کردیم و 
در طول پروژه لوله کشــی هایی انجام و قرار 
اســت همزمان با برودت هــوا و بارش برف 
 p l c سنسورهای این پروژه از طریق دستگاه
یا تابلو فرمانی که دارد، هم دما و هم رطوبت 
را ســنجش کند و در صورتی که بارش برف 
داشــته باشیم مایع »اســتات منیزیم« که 
ذوب کننده برف و یخ اســت به جای نمک 

و شن در این پروژه استفاده شود.
حق بین با اشــاره به اینکه اولین بار اســت 
این موضــوع را در پل ها انجــام می دهیم، 
اظهار کرد: بنابراین شــد که پل B۹ را با این 
روش تجهیز کنیم و از طریق »پاشش برف 
زدایی« انجام شود. هفته گذشته بازدیدی 
از پروژه داشتم و تســت اولیه انجام شد که 
امیدواریم این روش در آنجــا کاملا جواب 

دهد.
به گفتــه حق بین، بــرای پــل دیگری در 
  ۱۰ b بزرگــراه ارتش تحــت عنوان پــل
پیشنهاد دیگری مطرح شده و قرار است در 
پل مذکور مطرح و اجرا شــود. بر این اساس 
بحث گرمایش از کف پروژه در دســتور کار 
خواهد گرفــت که قرار اســت این دو روش 
را در این پــروژه ها انجام دهیــم و در پروژه 
هایی که اولویت ما هستند تعمیم بدهیم و 

طبیعتا مناطق شمالی تر اولویت ما خواهد 
بود.

وی در مورد زمان تست این دو روش گفت: 
با برودت هوا که نزدیک به صفر می شــود، 
تابلوی فرمان این امــکان را دارد که به این 
سامانه، زمان دهد که چند ثانیه پاشش و در 
چند ثانیه توقف داشته باشد و در چه شرایط 
دمایی پاشش انجام شود که این امکان فقط 
با یک دســتورالعمل بر روی پــل صادر می 
شود و این دستورالعمل به منطقه ابلاغ می 
شود و منطقه نیز بر اساس این دستورالعمل 
باید از این سیستم استفاده کند و امیدوارم 
بتوانیم این نوع پل های مکانیزه را در تهران 

بیشتر داشته باشیم.
معاون شــهردار تهــران، در مــورد هزینه 
اجــرای این پروژه هــا نیز اعلام کــرد: این 
پروژه ها هزینه های خاصی نــدارد و با این 
روش که پیــش بینی کردیم حدود ســه تا 
پنج میلیارد تومان بــرای این موضوع پیش 
بینی هزینه داریم که در دراز مدت عدد قابل 
توجهی نیســت؛ ضمن این که هم آسفالت 
و هم جداول را حفظ کردیــم و در موضوع 
نگهداشت در دراز مدت عدد به سمت صفر 
میل مــی کند و در واقع آنقــدر هزینه های 
نگهداشت بالاســت که این اعداد برایمان 

اصلا قابل توجه نیست.
حق بین ادامه داد: بــرای این که در موضوع 

نگهداشــت، هزینه های پروژه ها را پایین 
بیاوریم نگاه تحولی ما این است که در پروژه 
های پل ســازی از درزهای انبساط جدید 
اســتفاده کنیم. درزهای الاستومری طول 
عمر کمتری دارند. در پــل b ۹ برای اولین 
بار از این نوع درز اســتفاده شده و درزهایی 
است که موقع عبور، آرامش بیشتری برای 
راکبین وسایل نقلیه فراهم می کند و ضربه 
ندارد و طول عمر بیشــتری دارد. این پروژه 
۲ درز دارد که درز اول هفته گذشــته نصب 
شده و در هفته جاری نیز درز دوم نصب می 
شــود و امیدواریم بتوانیم یک کار با کیفیت 

در این پروژه تحویل دهیم.
وی با اشــاره به برگزاری جلساتی با معاون 
خدمات شــهری شــهرداری تهران گفت: 
معاون خدمات شــهری به دنبال آن است 
که با یک برنامه مشــخص، مایع »اســتات 
منیزیم«  یا موارد مشــابه را جایگزین نمک 
و شــن کند؛ ولی قطعا یکباره نمی تواند این 
اتفاق را رقم بزند. چراکه در زمان بارش می 
بایست ســرعت کار  را بالا ببرند و به همین 
دلیل  از شن و نمک اســتفاده می کنند، به 
این دلیل شــن و نمک کاملا در دســترس 

است.

متأسفانه نظام ارزشیابی چهارگزینه ای، روش مطالعه 
دانش آموزان را به ســمت حافظه محوری سوق داده و 
شرایط به گونه ای شده اســت که دانش آموز می گوید 
من دروس را مطالعــه کردم امــا در حقیقت به حفظ 

مطالب اکتفا کرده است.
تحلیل نتایج امتحانات نهایی نشان می دهد که نمرات 
دانش آموزان در بازه زمانی ۴ ســاله یعنی از سال ۹۸ تا 
۱۴۰۲ با افُت همراه است. افُت نمرات دانش آموزان در 
امتحانات نهایی سال ۱۴۰۲ موضوعی بود که از سوی 
مسئولان وزارت آموزش و پرورش هم مورد تأیید قرار 
گرفت و برای نخســتین بار قاســم احمدی لاشکی؛ 
معاون حقوقی و امور مجلس وزارت آموزش و پرورش 
از افُت دو نمــره ای معدل دانش آمــوزان در امتحانات 
نهایی خرداد امســال خبــر داد. همچنین محســن 
زارعی؛ رئیــس مرکز ارزشــیابی و تضمیــن کیفیت 

نظام آموزش و پرورش با اشــاره به اینکه در 
امتحان نهایی امســال فقط یک دانش آموز 
پسر رشته تجربی در کشــور موفق به کسب 
معدل ۲۰ شد، گفت: در مجموع افُت نمرات 
دانش آموزان را شــاهد بودیم، سال گذشته 
میانگین نمرات در شــاخه نظری ۱۱.۶۲ و 

امسال به ۱۰.۰۲ رسید.
وی درباره دلایل افُت نمــرات امتحانات نهایی خرداد 
۱۴۰۲، گفــت: راهبرد مطالعــه دانش آموزان صحیح 
نیست و در مطالعه دروس به مفاهیم مهم، کلیدواژه ها 

و حفظ کردن توجه داشتند.
متأسفانه نظام ارزشیابی چهارگزینه ای، روش مطالعه 
دانش آموزان را به ســمت حافظه محوری سوق داده و 
شرایط به گونه ای شده اســت که دانش آموز می گوید 
من دروس را مطالعــه کردم امــا در حقیقت به حفظ 

مطالب اکتفا کــرده اســت و یادگیری مبنا 
نبوده، این روند باعث شــده اســت عملکرد 
او خوب نباشــد در حالیکه در خرداد ۱۴۰۲ 

سؤالات امتحانات نهایی استنباطی بود.
میانگین کشــوری نمرات دانش آموزان در 
امتحانات نهایی خرداد ۱۴۰۲ بدین شــرح 

است:
رشته تجربی: ۱۱.۲۳
رشته ریاضی: ۱۰.۷۹

رشته انسانی: ۸.۷۵
رشته معارف: ۱۰.۵۶

با این حال تحلیل نتایج امتحانات نهایی خرداد ۱۴۰۲ 
نشــان می دهد که افُت معدل دانش آموزان در برخی 

رشته ها از سال ۹۸ تا سال ۱۴۰۲ مشاهده می شود.
میانگین معدل دانش آموزان ســال ۱۳۹۸ در رشــته 

علوم تجربی، ۱۳.۷۷ بود که در سال ۱۴۰۲ به ۱۱.۲۳ 
رسیده است. در رشــته علوم ریاضی، میانگین معدل 
دانش آموزان ســال ۱۳۹۸، ۱۳.۲۸ و در سال ۱۴۰۲، 
۱۰.۷۹ است. در رشته علوم انســانی، میانگین معدل 
دانش آموزان ســال ۱۳۹۸، ۱۰.۷۶ بود که در ســال 
۱۴۰۲ به ۸.۷۵ رسید. در رشته علوم و معارف اسلامی، 
میانگین معدل دانش آموزان سال ۱۳۹۸، ۱۲.۸۸ بود 

که در سال ۱۴۰۲ به ۱۰.۵۶ رسید.
هم اکنون نتایج نمرات امتحانات نهایی به عنوان یکی 
از شاخص ها برای بررســی عملکرد و کیفیت آموزش 
و پرورش کشــور شــناخته می شــود و افُــت نمرات 
دانش آمــوزان در امتحانات نهایی بــه همراه عملکرد 
ضعیف دانش آموزان ایرانــی در نتایج آزمون های بین 
المللی تیمز و پرلز نشان می دهد که وضعیت کیفیت در 

آموزش و پرورش کشور اصلًا مطلوب نیست.

آموزش

فاجعهمیانگیننمراتامتحاننهایی؛۸.۷۵میانگیننمرهرشتهانسانی!



مهردادزاهدیان:

حقیقتاآدمخوششانسیهستم

فرهنگ
روزنامهاقتصادیصبحایران

صفحه5
شماره1485 2دی1402 www . K H A R I D A A R O N L I N E . i rشنبه

نمایشفیلمهایکوتاهانیمیشندرسینماتک
موزههنرهایمعاصرتهران

 مجموعه انیمیشــن های کوتاه هنری »رویاهای رنگی« یکشــنبه ۳ 
دی ماه ساعت ۱۵ در سینماتک موزه هنرهای معاصر تهران به نمایش 

درمی آید.
 به نقــل از روابــط عمومی مــوزه هنرهــای معاصر تهــران، در ادامه 
برنامه های نمایش فیلم در ســالن ســینماتک مــوزه هنرهای معاصر 
تهران، ایــن هفته ۱۰ فیلم کوتاه هنری انیمیشــن کــه از محصولات 
مرکز گسترش سینمای مســتند، تجربی و پویانمایی است، به نمایش 
درمی آید. مجموعه فیلم رویاهای رنگی که در سینماهای منتخب گروه 
سینمایی هنر و تجربه به نمایش درآمده، ساعت ۱۵ یکشنبه ۳ دی ماه 
در سالن سینماتک به نمایش درمی آید و بعد از نمایش فیلم، جلسه نقد 

و بررسی برپا می شود.
مجموعه انیمیشن های کوتاه هنری شامل ســیم ششم به کارگردانی 
بهرام عظیمی، ســوزن بان بــه کارگردانی مهدی خرمیان، پســر دریا 
به کارگردانــی عباس جلالــی یکتا، گذشــته بــه کارگردانی حمید 
محمدی، ملکوت بــه کارگردانی فرنوش عابــدی، کلاغ به کارگردانی 
اهورا شــهبازی، بالانس به کارگردانی برزان رســتمی، شهر خاموش 
به کارگردانی امیر مهران، دیوار چهارم بــه کارگردانی محبوبه کلایی 
و اکتسابات انتسابی به کارگردانی سمانه شجاعی، آثاری هستند که در 

این مجموعه به نمایش درمی آیند.
این فیلم های کوتاه انیمیشــن در جشــنواره های مختلــف داخلی و 
خارجی شــرکت کرده و جوایز معتبری را کسب کرده اند. علاقه مندان 
برای حضور در این برنامه می توانند روز یکشــنبه ۳ دی ماه ساعت ۱۵ 
به خیابان کارگر شمالی، جنب پارک لاله، موزه هنرهای معاصر تهران، 
ســالن ســینماتک مراجعه کنند.  ورود برای عموم در این برنامه آزاد 

است.

معرفینامزدهایاولیه10بخشاسکار؛
»نگهبانشب«رضامیرکریمیکناررفت

شــب پیش آکادمی اســکار فهرســت اولیه ۱۰ بخش خــود از جمله 
نامزدهای بهترین فیلم بین المللی، مســتند بلند و انیمیشــن کوتاه را 

اعلام کرد.
 ۱۰ بخش از اسکار نود و ششم نامزدهای اولیه خود را شناخت که شامل 
مســتند بلند، مســتند کوتاه، فیلم بلند بین المللی، گریم و آرایش مو، 
صدا، موسیقی متن، ترانه، انیمیشن کوتاه، فیلم کوتاه و جلوه های ویژه 

می شود.
در میان ۱۵ فیلمی که در رقابت اســکار بین المللی ۲۰۲۴ باقی ماندند 
»آمریکاتسی« از ارمنســتان، »راهب و اســلحه« از بوتان، »سرزمین  
موعود« از دانمــارک، »برگ های افتاده« از فنلانــد، »طعم چیزها« از 
فرانســه، »تالار معلمان« از آلمان، »ســرزمین خدا« از ایسلند، »من 
کاپیتان« از ایتالیا، »روزهای عالی« از ژاپن، »توتم« از مکزیک، »مادر 
همه دروغ ها« از مراکش، »جامعه برف« از اســپانیا، »چهار دختر« از 
تونس، »۲۰ روز در ماریوپــل« از اوکراین و »منطقه مــورد علاقه« از 
انگلســتان فیلم هایی هســتند که در رقابت بخــش بین المللی باقی 

مانده اند.

به این ترتیب »نگهبان شب« ساخته رضا میرکریمی که نماینده ایران 
در این بخش بود از ادامه مسیر بازماند.

آکادمی اسکار همچنین فهرســت اولیه جایزه اسکار مستند بلند را هم 
معرفی کرد. در این بخش »سمفونی آمریکایی«، »آپولونیا، آپولونیا«، 
»ورای آرمان شــهر«، »بوبی وایــن: رییس جمهور مــردم«، »ارواح 
بی طاقت، شهر سیاه و افســانه کابوی نیمه شــب«، »خاطره ابدی«، 
»چهار دختــر«، »رفتن به مریــخ: برنامه نیکی جیووانــی«، »پنجره 
عقبی«، »از ابتــدا مهردار«، »هنــوز: فیلمی از مایــکل جی فاکس«، 
»صدای آرام کم«، »۳۲ صدا«، »کشــتن ببر« و »۲۰ روز در ماریوپل« 

جای گرفته اند.
در شاخه انیمیشــن کوتاه نیز فیلم »یونیفورم ما« ساخته یگانه مقدم 
محصول ایران به فهرست اولیه جایزه این بخش راه پیدا کرد تا در ادامه 
مســیر با انیمیشــن هایی چون »بوم«، »ایوا«، »هومــو«، »من هیپ 
هســتم«، »نوعی عهدنامه«، »کورکورتر »ســگ آپارتمان(«، »نامه 
ای به خوک«، »حواس نود و پنــج«، »»روزی روزگاری اســتودیو«، 
»پاکیدرم«، »پیت«، »۲۷«، »جنگ تمام شد! با الهام از موسیقی جان 

و یوکو« و »احضار وحشی« رقابت کند.
در دیگر بخش هایی که معرفی شده اند گرتا گرویگ با »باربی« پیشتاز 
بوده و در ۵ شاخه از جمله صدا، آهنگ اصلی برای سه ترانه  بیلی آیلیش 

وارد رقابت شده است.
در بخش موسیقی، ســاخته های دانیل پمبرتون برای »مرد عنکبوتی: 
در دنیای عنکبوتی«، لودویگ گورانســون بــرای »اوپنهایمر« و رابی 
رابرتســون فقید برای »قاتلان ماه کامل« و نیز تومــاس نیومن برای 
»بنیادین« و جان ویلیامز برای »ایندیانا جونز و گردونه سرنوشــت« از 

جمله رقابت کنندگان هستند.
»اوپنهایمر« هم در بخش گریم و صدا و موسیقی حضور دارد و »قاتلان 
ماه کامل« مارتین اسکورســیزی در مجمــوع در ۴ بخش در رقابت ها 

جای دارد.
نامزدهای اسکار در تمامی بخش ها ۲۳ ژانویه ۲۰۲۴ معرفی می شوند 
تا از میان آنها در مراسم اهدای جوایز که ۱۰ مارس )۲۰ اسفند( برگزار 

می شود، برندگان انتخاب شوند.

قاب

خریدار   مراســم بزرگداشــت مهرداد 
زاهدیــان ۳۰ آذر مــاه در چهارمیــن روز 
جشنواره »سینماحقیقت« در حالی برگزار 
شــد که این فیلم ســاز ابراز نگرانی کرد که 
مام وطن دستخوش ســختی ها و رنج های 
فراوان اســت اما امیدوارم قله هایی که این 
بار را حمل مــی کنند، بتوانند مــا را از این 

مسیر عبور دهند.
 مهرداد زاهدیان در تقدیرش گفت: حقیقتا 
آدم خوش شانسی هســتم زیرا من در حلقه 
دوســتانی قرار گرفتم که معرفت و نگاه به 

زندگی، هنر و سینما را به من آموختند.
او ادامه داد: اگر بخواهم به شــکل کلانتر به 
ماجرا نگاه کنم کشورعزیز ما ایران به واسطه 
تنوع قومیت ها و عادات و رســومی که دارد، 
همیشــه نگرانی  ازهم پاشــیدن و گریز از 
مرکز وجود داشته است اما به رغم این ایران 
طی قرون متمادی توانســته است خودش 
را حفظ کند. این حفظ شــدن روی شــانه 
کســانی بوده که این بار را حمل کرده اند و 

محصول آن زبان بی نظیر فارسی است. 
این کارگــردان تصریح کرد: متاســفانه در 
موقعیت نگران کننده ای هســتیم و به نظر 
می رسد که مام وطن دستخوش سختی ها 
و رنج های فراوان است و امیدوارم قله هایی 
که این بار را حمل می کننــد، بتوانند ما را از 
این مســیر عبور دهند و ما این میراث را به 

نسل های بعد خودمان منتقل کنیم. 
این بزرگداشــت آن طور که روابط عمومی 
مرکز گسترش گزارش داده است، با اجرای 
شــهنام صفاجو آغاز شــد و او عنوان کرد: 
خیلی خوشحالیم که شب یلدای خودتان را 
با خانواده سینمای مستند سپری می کنید 

و این برنامه در چنین شبی برگزار شد. 
محمــد حمیدی مقــدم، دبیر جشــنواره 
سینماحقیقت، طی ســخنانی عنوان کرد: 
صحبت کــردن و توصیف آقــای زاهدیان 
بسیار برای من سخت است.  شاید شرایط و 
قضا و قدر طوری رقم خورد که امروز مراسم 
بزرگداشت کســی را برگزاری می کنیم که 
من اولین آموزه های سینمایی ام را از ایشان 

یاد گرفتم. 
او ادامــه داد: در دهــه شــصت در انجمن 
ســینمای جوانان همدان دوره فیلمسازی 
را آغاز کردیــم و ما در آن ســال ها در دوره 
دبیرســتان تحصیــل می کردیــم. در آن 
دوره واحدی به نام عکاســی داشــتیم. در 
آن ســال ها جوانی رعنا و خوشتیپ که در 
دانشگاه هنرهای زیبای تهران درس خوانده 
بود اســتاد ما شــد. ما نیز از اولین جلسات 
شــیفته مهرداد زاهدیان شــدیم. به واقع 
او نــکات زیبایی شناســی و ترکیب بندی 
و... را بــه بچه هــای انجمــن در آن دوره 
آموزش داد. من بــه خوبــی آن دوره را به 
یاد دارم و بــه عنوان یک شــاگرد هر آنچه 
که از ترکیب بندی و کمپوزیســیون بلدم را 

مدیون مهرداد هستم. 
مدیرعامل مرکز گسترش سینمای مستند، 
تجربــی و پویانمایی تصریح کــرد: مهرداد 
زاهدیان به دلیل اختلاف ســنی کمی که با 
ما داشت بسیار با ما مانوس بود و با سخاوت 
تمام هر آنچه که بلد بود، در اختیار همه قرار 

می داد.  او افزود: آقــای زاهدیان بدون هیچ 
بحثی ساعت ها با فیلمســازان مرکز جلسه 
می گذاشــتند و درباره آثار به مستندسازان 
مشــاوره می دادند. این موضــوع اکنون در 

شلوغی آدم ها کم پیش می آید.
 حمیدی مقدم تصریح کرد: مهراد زاهدیان 
در مســتند هم یگانه است. سندنگاری های 
آقای زاهدیان قابل احترام و مانند یک دوره 

آموزشی برای جوانان است. 
او در پایان گفت: آقــای زاهدیان امیدوارم 
مانند گذشته مانا و شــاداب باشید و بتوانید 
دانشی را که دارید مانند همیشه در اختیار 
جوانــان قرار دهیــد. به عنــوان ادای دین 
یک شاگرد در حق اســتاد از همه حاضران 
خواهــش می کنم که ایســتاده ایشــان را 
تشــویق کنند. در ادامه این مراســم فیلم 
کوتاهی از مهرداد زاهدیان پخش شــد که 

آرین عطارپور ساخته بود.

 کیفیت برای مهرداد زاهدیان
 مهم است 

امیرشــهاب  رضویان دیگر ســخنران این 
مراسم در ســخنانی گفت: همدان ما شهر 
خیلــی مهمی اســت و یکــی از مهم ترین 
چیزها این اســت که از اوایل دهــه ۵۰ ما 
در این شهر ســینمای آزاد داشتیم و فیلم 

ساختن در آنجا مبدل یه یک ارزش شد. 
او ادامه داد: من ســال ۵۶ با مهرداد در یک 
اردوی پیشاهنگی آشنا شــدم. وقتی وارد 
ســینمای آزاد شدیم ســال ۵۹ جنگ تازه 
شروع شــده بود. با هم فیلم می ساختیم و 
ســینما را کشــف می کردیم بدون کتاب 
یا معلم و مکاشــفاتمان را با هــم در میان 
می گذاشــتیم. ســال ۶۲ مهرداد در رشته 
عکاســی وارد دانشــگاه هنرهای زیبا شد 
و وقتی به همــدان آمد از پدیــده ای به نام  
کمپوزیســیون صحبت کرد که ما تا آن روز 

نشنیده بودیم. 
رضویان گفــت: گاهی برخی فیلمســازان 
آنقــدر کار می کننــد کــه به عقیــده من 
می توانیم کل فیلم هایشــان را با مســتند 
»میدان بی حصار« مهرداد زاهدیان عوض 

کنند زیرا او کیفی کار می کند. 
این فیلمساز گفت: اکنون به دلیل حمایت 
نهادها تعداد زیادی فیلم تولید می شــود یا 
بودجه ای نیســت که فیلمســازان تحقیق 
کنند. اما فیلم های مهرداد خوب هســتند 
زیرا زحمت می کشــد و کیفیت و حیثیت 
برایش مهم اســت. جذاب تریــن ویژگی 
فیلم های مهــرداد این اســت کــه زمان 

می گذارد و تحقیق و پژوهش می کند. 
رضویان در پایان گفت: آن پســرک مودبی 
که ســال ۵۶ دیدم اکنون پس از گذشــت 
چندین ســال هنوز همان انــدازه مودب و 
دوست و آقا است و خوشحالم که برادری به 

نام مهرداد زاهدیان دارم. 

پسر مودبی که جامعه را خوب 
می شناسد 

مســعود زنده روح کرمانی بــه عنوان دیگر 
سخنران این مراســم بیان کرد: ۵-۶ سال 
پیش هنــگام رانندگی مهــرداد زاهدیان 
پس از ۱۰ ســال با من تمــاس گرفت و من 
واقعا شوکه شدم. آن ۲۰ دقیقه ای که با هم 
صحبت کردیم بخش عمده ای از خاطرات 

۲۰ تا ۳۰ سالگی را به یاد من آورد. 
او ادامه داد: یک نسلی در این کشور پرورش 
پیدا کردند که خیلی ســختی کشــیدند و 
به عقیده من نســل دهــه چهلی ها خیلی 
بلا سرشــان آمد ما نیز در همان ســختی 

هرچیزی که می توانستیم، می ساختیم. 
این هنرمند دربــاره زاهدیان گفت: مهرداد 
یک پســر مودب درجه یک است که وقتی 
حرف می زد من  می گفتم تــو نمی توانی در 
جامعه بروی و عکس بگیــری چون خیلی 
مودب هســتی. ولی او اتفاقــا خیلی خوب 
جامعه را می شناسد و خیلی خوب می تواند 

از جامعه کنار بکشد. 
این عکاس در پایان بیان کرد: مهرداد فقط 
فیلمساز نیســت؛ او یک مدیر هنری عالی 
است و چاپ را به بهترین شکل می شناسد. 
او یک طــراح گرافیک درجه یک اســت و 
فیلمسازان، طراحان و انیماتورها زیادی را 

پرورش داده است. 

می توان به تصاویری که زاهدیان 
می سازد اعتماد کرد 

اسکندر مختاری استاد دانشگاه و پژوهشگر 
در ابتدای ســخنان خود گفت: من از دور با 
آقــای زاهدیان آشــنا بودم امــا در جریان 
تبدیل یکــی از فیلم های ایشــان به کتاب 
رابطه ما عمیق تر شــد. او ادامــه داد: بحث 
سینمای مســتند یک  نوع توصیف است و 
این توصیف متکی بر شناخت است. هرچه 
این شــناخت عمیق تر باشــد این توصیف 
تاثیرگذارتر می شود. اگر مولف که در اینجا 
فیلمساز اســت عمیق تر با موضوع برخورد 
کند، دیدگاه توصیفــی او تبدیل به دیدگاه 

توصیفی-تحلیلی می شود. 
این  پژوهشگر گفت: اگر بخواهد خودش را 
با موضوع درگیر کند در آن زمان ناچار است 
که رویکــرد و دیدگاهی را در ذهن داشــته 
باشد و این دیدگاه را در فیلم  منعکس کند. 
در کارهای آقای زاهدیان این رویکرد وجود 
دارد. یعنی لایه پنهانــی از قضاوت یک نفر 
از تاریخ وجود دارد. بنابراین کالبد شــهر و 
اســناد تاریخی برای او بهانه ای هســتند 
تا بتواند رویکرد را که عبارتند از شــرایط و 

تحولات اجتماعی، بیان کند. 
مختــاری در پایان تصریح کــرد: تصویری 
که زاهدیان می ســازد با ادعایــی که دارد، 
تناســب دارند. از نظر من آقــای زاهدیان 
مولفی هستند که به او می توان اعتماد کرد. 
او مخاطــب را گمراه نمی کنــد بنابراین به 
تمام کوشــش های او در این سال ها تعظیم 

می کنم. 

شرایط را برای فیلمسازی مهرداد 
زاهدیان فراهم  کنید 

ارد عطارپور کارگــردان و تهیه کننده یکی 
دیگر از سخنرانان این مراســم بود و گفت: 
من با آقای زاهدیان تعدادی کار مشــترک 
داشــتیم و اولیــن کاری که انجــام دادیم 
فیلم »حلقه های گمشــده« دربــاره تاریخ 

سینمای ایران بود.
او ادامه داد: فیلم بعــدی ما فیلم »خاطرات 
روی شیشــه« دربــاره تاریخ عکاســی در 

ایران بود و ما برای ســاخت این فیلم بازهم 
با فقدان منابع روبــه رو بودیم. فیلم »میدان 
بی حصار« ســومین فیلم ما بود که در آنجا 
من با ویژگــی خاص آقــای زاهدیان یعنی 
پایــداری در تحقیق برای یــک اثر مواجه 
شدم. ایشــان از زوایای مختلف به تحقیق 
نگاه می کردند و تحقیق و پژوهش برای آن 

فیلم حدودا ۱۴ ماه به طول انجامید.
این تهیه کننده تصریح کرد: من ۵ بار تلاش 
کردم که فیلمی درباره یک موضوع تاریخی 
یعنی غار کلماکره بســازم کــه هنوز موفق 
نشــده ام. بارها تلاش کردیم دربــاره این 
غار اســرارآمیز پیش از تاریخ ایران فیلمی 

بسازیم، اما نشد.
ارد عطارپور در پایان تاکید کــرد: اگر ما از 
کســی قدردانی می کنیم، چه خوب است 
که برایش فضایی فراهــم  کنیم تا فیلمی را 
که دوست دارد، با دست باز بسازد. امیدوارم 
این امکان برای مهرداد زاهدیان هم فراهم 
شــود تا باز هم ما را با بخش های دیگری از 

تاریخ معاصر کشورمان آشنا کند.
  

او مانند باران سخاوتمند است 
سعید رشــتیان تهیه کننده مستند عنوان 
کرد: دوســتان دیگــر از جنبه های هنری، 
خلاقه و اخلاقی او صحبت کردند و من قطعا 
مانند آن ها نمی توانــم صحبت کنم. در این 
ایام که زمان بزرگداشــت ها است با خودم 
فکر می کنم کــه چقــدر از نعمت هایی که 
داریم، غافل هستیم. عزیزانی مانند مهرداد 
زاهدیان مانند باران هســتند که می بارند. 
خوشــحالم که به موقع و به وقت از این عزیز 

قدردانی می کنید. 
سیدحســین حق گو تصریح کــرد: حدود 
۲ دهه اســت که با آقای زاهدیــان توفیق 
دوســتی دارم. در دوران کرونــا و بعد از آن 
در تولیــد مجموعه فیلم هــای کارآفرینی 
مرکز مانند مســتند خانواده خلج که بر آنها 
نظارت داشتیم. زاهدیان از همان تولیدات 
اولیه مسیر دشواری را در ســینمای ایران 
طی کرده اســت. آقــای زاهدیان مســیر 
مستندســازی را براساس شــیوه پژوهش 
مســتند از طریــق منابــع مختلــف در 

دستورکار قرار می دهد. 

مهرداد به زیبایی اهمیت می دهد 
مســعود امینی تیرانی هم در این نشســت 
عنوان کرد: مهــرداد جان بی انــدازه تو را 
دوســت داریم و واقعا در این سال ها غبطه 
خوردم که چرا نتوانستیم اندکی از کیفیت 
تو را در زندگی داشــته باشــیم. چند اتفاق 
باعث شــد که من در ســینما بمانم و یکی 
از آن اتفاقات دیدار و آشــنایی بــا مهرداد 
زاهدایان بود. همای سعادت روی دوش من  
نشســت که در یک اتفاقی با کسی برخورد 
کردم کــه مســیر زندگــی ام را تعییر داد. 
چیزی که الان باید دنبال آن باشیم زیبایی 
اســت. ما با بحران زیبایی مواجه هستیم و 
مهراد کسی اســت که در آثارش به امر زیبا 
می پردازد. در ادامه این  مراســم نشان عالی 
»ســینماحقیقت« بــه مهــرداد زاهدیان 

تقدیم شد.

 فیلم ســینمایی »قرارگاه ســری« به نویســندگی 
و کارگردانــی دانش اقباشــاوی در آبــادان در حال 

فیلمبرداری است.
به نقــل از روابط عمومــی بنیاد ســینمایی فارابی، 

فیلمبــرداری فیلــم ســینمایی قرارگاه ســری به 
کارگردانی دانش اقباشــاوی و تهیه کنندگی جلیل 
شــعبانی در شــهرهای اهواز و آبادان در حال انجام 

است.

قرارگاه ســری مقطع مهمــی از زندگی شــهید علی 
هاشــمی از فرماندهــان مطــرح دفاع مقــدس را در 
شناسایی و طرح ریزی عملیات خیبر در قرارگاه سری 

نصرت به تصویر می کشد.

لیســت بازیگران و عوامل این فیلم سینمایی به زودی 
معرفی خواهد شد.

قرارگاه سری دومین محصول مشترک سازمان هنری 
رسانه ای اوج و بنیاد سینمایی فارابی است.

قرارگاهسری

دومینمحصولمشترکاوجوفارابیجلویدوربینرفت

پلیسبهبررسیادامهمیدهد

اخباردرگذشتمتیوپریادامهدارد
خریدار  در حالی که یکی از دوستان متیو 
پری خواسته است از پزشــکان این بازیگر 
تحقیق شــود، بیماران افســرده ای که از 
داروی کتامین استفاده می کردند، مصرف 

آن را متوقف کرده اند یا دچار شک شده اند.
 به نقل از هالیــوود ریپورتر، چند روز پس از 
تایید علت مرگ متیو پری، بازیگر ســریال 
»فرندز« که جســم بی جانش ۲۸ اکتبر در 
جکــوزی محل ســکونتش در لس آنجلس 
پیدا شد، اکنون دوست این بازیگر خواستار 
این شده که از پزشــکان این بازیگر تحقیق 

شود.
پس از اینکه گزارش شــد این بازیگر بر اثر 
اثرات کتامین درگذشت، کیتی ادواردز در 
مصاحبه ای خواســتار این شد که پزشکان 
وی برای کارشــان مورد بررسی قرار گیرند. 
وی گفت: فکر می کنم پزشــکانی که متیو 
را زیر نظر داشــتند باید مورد بررســی قرار 
گیرند. من مطمئن هستم که او تزریق را از 
دکتر دریافت کرده چون تهیــه این دارو از 

بیرون بسیار دشوار است.
طبق نظر کالبد شکافی، پری به دلیل تاثیر 

ماده بیهوشــی که برای مبارزه با افسردگی 
و مشــکلات اضطراب اســتفاده می کرد، 

درگذشت.
این زن تاکید کرد: مطمئن هستم که متیو 
تزریق کتامین را با پزشک انجام داده، برای 
او اســتفاده از کتامین مثل بیرون رفتن به 

خیابان برای خرید کراک یا هرویین نبود.
وی می گوید پری که ۵۴ ســاله بود و سابقه 
اعتیاد بــه مواد مخدر داشــت، بیش از یک 

سال از مواد مخدر پاک شده بود.
وی افــزود: وقتی گزارش پزشــکی قانونی 
منتشــر شــد، تعجــب نکــردم. از قبــل 
می دانستم موضوع چیست. من آنجا نبودم، 
بنابراین نمی دانم دقیقا چــه اتفاقی افتاده 
اســت، اما متیو را به عنوان یــک فرد و یک 
دوست می شناســم و الگوهایی را که منجر 

به این شد، می شناسم.
ادواردز گفت: می توانستم او را از کیلومترها 
دورتر ببینــم، به نظر می رســید که او در ۲ 

هفته آخر زندگی اش خوب نبود.
از سوی دیگر درگذشــت پری باعث ایجاد 
وحشــت در مراکــز تزریــق کتامیــن در 

لس آنجلس شــده و بیماران قــرار خود را 
لغو کرده اند. طرفــداران این درمان دارویی 
می گوینــد این درمان همچنــان یک امید 
مطمئــن و بالقــوه نوآورانه بــرای درمان 
افسردگی اســت اما باید در مراکز تزریق و 
تحت نظارت پزشــک در دوز مشخص و در 

طول ۵۰ دقیقه تزریق شود.
پری هم که ســابقه مشکلات اعتیاد داشت، 
درمان خود را تحت نظارت در یکی از مراکز 
متعــدد کتامیــن دریافت می کــرد، اما به 
نظر می رســد رفتار نهایی او بــا این دارو به 

وضوح بی پرواتر و مرگبارتر شــده بود.گفته 
شــده پری بیش از ۱۰ برابر مقدار کتامینی 
که در کلینیک برای اســتفاده درمانی ارایه 
می شــود، مصرف کرده بود و علاوه بر آن با 
یک ماده افیونی دیگر اســتفاده کرده بود و 
در جکوزی تنها بود.در حالی که مرگ پری 
موجب گزارش های رسانه ای بسیار درباره 
خطرات کتامین شــده، اما گزارش پزشکی 
قانونی نشــان می دهــد او از ایــن دارو به 
تنهایی و به روش هایی اســتفاده کرده که با 

درمان درد و افسردگی متفاوت بود.
گفته می شــود تقریبا هرگز کســی بر اثر 
اســتفاده از کتامین در محیط های پزشکی 
نمی میرد مگر اینکــه آن را با داروهای دیگر 
ترکیب کند و مقدار کتامینــی که پری در 
زمان مرگ در سیســتم بدن خود داشــت، 
مقداری کــه بــرای بیهوش کــردن یک 
بیمار جراحی شــده کافی اســت، به طرز 

شگفت انگیزی بالا بود.
پزشکان می گویند کتامین موجود در بدن 
او نمی تواند ناشی از تزریق درمانی باشد که 
در عرض چند ســاعت متابولیزه می شود و 

اینکه او چنین میزانی از این ماده را به دست 
آورده موضوع تحقیقات پلیسی است که در 
حال انجام است. پری همچنین بوپرنورفین 
مصرف می کرد، یک مــاده افیونی که برای 
درمان اعتیاد استفاده می شــود، که اثرات 
افســردگی آن بر سیســتم عصبی مرکزی 
ممکن اســت با کتامین موجــود در بدن او 

تضاد داشته باشد.
یک مددکار اجتماعی بالینــی که اغلب به 
ســتاره های هالیوود برای بهبودی مشاوره 
می دهد، مرگ پــری را یک تراژدی می داند 
و می گوید معتادان می میرند زیرا به موادی 
نیاز دارند تا از مشــکل خود دور شــوند. او 
گفت: در نهایت، علت دقیق مرگ مت پری 
مهم نیســت. زندگی او به دلیل اعتیاد حاد 
مانند میلیون ها آمریکایی دیگر کوتاه شد. 
به نظر من، او سخت جنگید و موفقیت هایی 
داشت و با جدیت سعی کرد به دیگرانی که 
همین بیماری را داشتند کمک کند. مرگ 
او را بایــد به نوعی مانند مرگی دانســت که 
پس از ده ها ســال مبــارزه با ســرطان رخ 

می دهد.

آگهی اخطار افراز
موضوع ماده 1۸ آئین نامه اسناد رسمی لازم الاجرا خواهان مختار رستمی واجارگاه خوانده تعاونی مسکن قضات و کارکنان 
و محاکم عمومی انقلاب نظر به اینکه خواهان به عنوان مالک مشاعی در پلاک 2375 فرعی 140 اصلی واقع در سیف آباد 
جزء حوزه ثبتی شهرستان ساوجبلاغ به موجب وارده 0212730 مورخ 2010 / 07 / 1402 تقاضای افراز سهمی مشاعی 
 خود را از این اداره ثبت نمودهاند که گزارش ماده 2 آیین نامه قانون افراز، افراز به شماره 1402۸5631012013777 
مورخ 16 / 10 / 1402 تهیه و در اجرای ماده 3 آیین نامه قانون افراز پس از تنظیم اخطار افراز حسب گواهی مامور ابلاغ شعبه 
اجرای ثبت اسناد و املاک ساوجبلاغ به علت عدم حضور بعضی از مالکین مشاعی ابلاغ واقعی آگهی اخطار افراز میسر به موجب 
ماده 1۸ آئین نامه اسناد رسمی لازم الاجرا به اطلاع میرساند در ساعت ۸ صبح 20 / 10 / 1402 نسبت به بازدید از محل 
اقدام خواهد شد شایسته است در موعد مقرر و با در دست داشتن مدارک شناسایی و مالکیت در محل وقوع ملک حضور به هم 
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میدان

کارشناس فوتبال ایران با اشــاره به عملکرد تیم های 
مدعی قهرمانی گفت: سپاهان نشان داد هیچ چیز نمی 

تواند جلوی هدف برنامه ریزی شده آنها را بگیرد.
 اتفاقات لیگ بیســت و ســوم باعث نوســان جایگاه 
مدعیــان قهرمانــی در بالای جدول شــده اســت. 
پرسپولیس بردن را فراموش کرده تا رقیب سنتی اش 
با وجود فراز و نشیب ها با پیروزی قاطع مقابل نساجی 
در هفته سیزدهم به لیگ برتر تکیه بزند. سپاهان نیز با 
وجود تمام حاشیه هایی که منجر به کسر چهار امتیاز از 
این تیم به دلیل تخلف از آئین نامه نقل و انتقالات لیگ 
برتر شد بار دیگر جهش خود را آغاز کرده تا به یکقدمی 

صدر نزدیک شود.
تراکتور هم روند پر فراز و نشیب را ادامه می دهد تا حالا 
با برد هفته گذشته مقابل پیکان به جمع بالانشینان باز 

گردد.مرتضی اســدی ضمن اشاره به جریان 
بازی های لیگ برتر درباره عملکرد مدعیان 

قهرمانی اظهار نظر کرد.
او با اشاره به نتایج تیم هایی همچون تراکتور 
تبریز که سابقه بســتن بازوبند کاپیتانی اش 
را دارد گفت: ایــن تیم با فلســفه ای خیلی 
متفاوت پاکو خمز یارگیری کرد اما سرمربی 

این تیم به هر حال با وجود نفراتش توانســته است بار 
دیگر خودش را در بین مدعیات نگه دارد.

باختن در میان بردهایی که مدعی جام کسب می کند 
اعتماد به نفــس را از رختکن می گیــرد. تراکتور باید 
باختن را فراموش کند. آنها طرفدارانــی دارند که اگر 
به تیم خود اعتماد کنند هیچ کس جلودارشان نخواهد 
بود.اسدی درباره تأثیر حاشــیه های به وجود آمده در 

دور رفــت فصل جــاری لیگ برتــر در بین 
باشــگاه های مدعی تصریح کرد: حاشســه 
ها سم قهرمانی اســت. البته درباره قوانینی 
که برای نقل و انتقالات وضع شــد نیاز است 
مفصل پرداخته ســود باید دید خروجی این 
موضوع در پایان فصل برای باشــگاه ها و در 
نهایت تیم ملی چــه خواهد بود. در بین تمام 
این تیم ها سپاهان بدترین شــرایط را داشت اما هیچ 
چیز مانع از هدف گذاری آنها برای رسیدن به قهرمانی 

نشد.
پیشکســوت فوتبال باشــگاهی ایران درباره سپاهان 
افزود: اســکلت این تیم در فصل جدید هم تغییر کرد 
اما تفکرات جمعی آنها ثابت ماند. سپاهان خیلی خوب 
توانست از سیاهی خارج شود و حالا جدی ترین مدعی 

قهرمانی باشد.او با اشــاره به رقابت ســنتی تیم های 
مدعی قهرمانی تاکید کرد: یک اشــتباه آخرین ضربه 
برای عقب ماندن از رقابت تیم هاست. تیم هایی امثال 
تراکتور دیگر جایی برای باختن یا اشتباه کردن ندارند. 
آنها باید فلســفه بردن را حفظ کنند تا بین قوی ترین 
تیم ها مثل پرسپولیس، اســتقلال و سپاهان در بالای 

جدول بمانند.
اسدی با اشاره به پدیده شــدن ملوان تا اینجای فصل 
گفت: قدر تیم هــای با اصالت که ریشــه های مردمی 
دارند را باید دانســت. برنامه ریزی این تیم و بازی های 
بی نقص آنها نشــان می دهد همچنان می توانند غول 
کشی کنند. آنها دقیقا اعتماد به نفس کافی پیدا کرده 
اند و بدون فشــار ناشــی از قهرمانی بازی های خیلی 

خوبی را ارائه می دهند.

 نماینده اســنوکر حرفه ای کشــورمان موفق شــد با 
شکســت حریف خــود در رقابت هــای مقدماتی، به 

مرحله بعدی مسابقات مسترز آلمان صعود کند.

مرحله انتخابی مســابقات اســنوکر مســترز آلمان 
۲۰۲۳ از ۲۷ آذر شروع شده اســت و تا اول دی ماه در 
مرکز بین المللی ورزش Ponds Forge شــهر شفیلد 

انگلیس ادامه خواهد داشت.
حســین وفایی به عنوان تنها نماینده اسنوکر حرفه ای 
کشــورمان در دور اول این مســابقات، در اولین دیدار 

خود امروز از ســاعت ۱۸ به مصاف مینک نوتچاروت، 
نماینده تایلند رفت که رنکینگ ۱۱۸ جهانی را به خود 

اختصاص داده است.

لیگ

اسنوکر

ســپهر ســتاری  حمیــد درخشــان 
پیشکســوت باشــگاه پرســپولیس گفت: 
پرسپولیس از بازی ملوان به بعد بازی خوب 
انجام نداده و نتایج خوبی کســب نکرده و به 
نوعی در تغییــرات و چیدمان مان هم موفق 
نبودیم و اگر بخواهم صریح تر صحبت کنم 
باید به این مسأله اشــاره کنم که یک افت و 
اســتپ عجیب را در کار تیمی شاهدیم که 

ادامه دار بوده است.
 حمید درخشان ســرمربی و بازیکن اسبق 
پرســپولیس پس از تســاوی بحث برانگیز 
پرســپولیس مقابل تیم قعرنشــین جدول 
در رابطه با مســائل فنی دیدار و ضعف های 
مربوط به روش بازی سرخپوشــان و سایر 
مواردی که مربوط به پرســپولیس اســت 
در گفت وگویــی مــوارد مربوط بــه بازی 

سرخپوشان را مطرح ساخت.

استقلال  مقابل  پرســپولیس  چرا 
خوزستان شــروع خوبی نداشت و در 

بازی اش نوسان زیادی دیده شد؟
به هر حال همه تیم ها بــا انگیزه دو چندان 
مقابل پرســپولیس بازی می کننــد و تیم 
ته جدولی هــم قطعاً با تمــام انگیزه مقابل 
پرســپولیس ظاهر می شــود تا دوباره احیا 
شود و به هر شــکل ممکن می آید که امتیاز 
بگیرد امــا در طرف مقابل پرســپولیس بر 
خــلاف انتظار بــازی را بد شــروع می کند 
و کیفیــت بــازی اش هــم پایین اســت و 
بازیکنانش هم نمایش فنــی خوبی را ارائه 

نمی دهند و با یکدیگر هماهنگ نیستند.

چرا در پرسپولیس شاهد آشفتگی 
تاکتیکی در دیدار مقابل اســتقلال 

خوزستان بودیم؟!
به هر حال اگر وارد بحث تاکتیکی شــویم 
تیم شــرایط تاکتیکی و فنی خوبی مقابل 
اســتقلال خوزســتان نداشــت و هر کس 
ســاز خودش را می زد. به همیــن دلیل هم 
نابسامانی بیشتری در تیم دیده می شود، بر 
خلاف نکتــه ای که به طور مثــال ما در تیم 

مدعی دیگری مانند سپاهان شاهد بودیم.

چرا پرســپولیس جدا از بازی مقابل 
هوادار در بیشــتر بازی های دیگر یا 

باخته یا اینکه نتیجه ای بهتر از تساوی 
کسب نکرده است؟!

پرسپولیس از بازی ملوان به بعد بازی خوب 
انجام نداده و نتایج خوبی کســب نکرده و به 
نوعی در تغییــرات و چیدمان مان هم موفق 
نبودیم و اگر بخواهم صریح تر صحبت کنم 
باید به این مسأله اشــاره کنم که یک افت و 
اســتپ عجیب را در کار تیمی شاهدیم که 

ادامه دار بوده است.

دلیل ایــن افت و به قــول خودتان 
اســتپ فنــی را در چه مســأله ای 

می دانید؟!
دلیل این مسأله را کادر فنی پرسپولیس باید 
توضیح بدهد اما زمانــی که تیم نمی تواند به 
گل برسد یا راحت گل می خورد و بازیکنان 
به لحاظ روحی روانی در شــرایط خوبی قرار 
ندارند و شخصیت تیم برنده در نزد آنها دیده 
نمی شود مشخص است که با مشکل مواجه 
هستند که باید حتماً روی حل این مسائل و 

مشکلات حریف صحبت کرد.

دو تیم استقلال و ســپاهان هم در 
حال فاصله گرفتن با پرســپولیس به 

لحاظ امتیازی هستند!

به هر حال وقتی تیمی برنده نشــود و سایر 
مدعیان برنده شوند مشــخص است که در 
تیم مشکل امتیازگیری به وجود می آید و تا 

حدودی از سایر رقبا فاصله می گیرد.

پرســپولیس  بازیکنان شــاخص 
مانند کنعانــی زادگان و بیرانوند هم 
مانند همیشه نبودند و اشتباهاتی در 

کارشان دیده شد!
به هر حال زمانی که به لحاظ بازیکن تیمی 
خوب ظاهر نمی شــود این امــر روی همه 
بازیکنان تأثیــر می گذارد که این مســأله 
بازیکنان شاخص تیم و ملی پوشان تان را هم 

شامل می شود.

یحیی برای اولین بار از دفاع سه نفره 
استفاده کرد اما جواب خوبی نگرفت!

شــاید به این دلیل بود که نفراتی برگزیده 
و انتخاب شــدند که مناســب این سیستم 
نبودند. ضمن اینکه تیم پرسپولیس قبلًا با 
سیستم ســه دفاعه بازی نکرده بود و شاید 
بازیکنان با این روش آشنا نبودند. همچنین 
ما باید این نکته را هــم در نظر بگیریم که آیا 
تیمی کامل به لحاظ توانایی بازیکنان برای 
بازی در روش هــای مختلــف را در اختیار 

داریم کــه بتوانیم روش دیگر را اســتفاده 
کنیم؟

در رابطه با گل اول کــه دروازه بان 
ملی پوش پرسپولیس اشتباه کرد، چه 

توضیح فنی ای دارید؟
هر دروازه بــان بزرگی ممکن اســت روزی 
اشــتباه کند، به همین دلیــل نباید برای 
قیاس بیرانوند تنها روی این گلی که خورد 
زوم کنیم اما در رابطه با مسائل فنی و اشتباه 
بیرانوند باید بگویم که او اشتباه محاسباتی 
داشــت و در زمان خروج بایــد زمان فرود و 
تایمینگش درســت می بود و بیرانوند بهتر 
بود کــه به توپ ضربــه می زد یــا آن را دور 

می کرد.

در خصوص نبیل کــه بالاخره اولین 
گل خود را به ثمر رســاند توضیحی 

دارید؟
الان باید چــکار کنیــم؟ باید بــه مهاجم 
تیم مان زیر لفظی بدهیــم؟! مهاجم کارش 
گل زدن اســت، به همین دلیل نباید بعد از 

گل زدن خیلی از او تقدیر کرد.

فکر نمی کنید با این گلزنی، نبیل در 

بقیه بازی ها هم موفق شود؟
نه من فکر نمی کنم این یک گل نبیل را بلند 
کند چون او کیفیــت خیلی بالایی به لحاظ 

فنی ندارد.

بازی بعدی پرسپولیس با شمس آذر 
است. بعد از تساوی بدی که کسب شد 
پرســپولیس می تواند از پس این تیم 

چغر قزوینی برآید؟
به هر حال بــرای اینکه تیم پرســپولیس 
دوباره بهتر شده و خوب نتیجه بگیرد، لازم 
اســت شــرایط روحی روانی بهتری داشته 
باشد و تمرینات و شــرایط فنی اش را بهتر 

کند.

منظورتان شوک در تیم با بازیکنان 
موجود است؟

به هر حال باید بــرای نتیجه گیری و خارج 
شدن از وضعیت فعلی شوک مثبتی در تیم 

به وجود آید.

در خصوص بیرون ماندن ســروش 
و حضور او در میــدان در نیمه دوم به 
عنوان تنها هافبک بازیســاز تیم چه 

صحبتی دارید؟
پاس های عرضی بیشترین کار هافبک های 
ما بود و چنــد بار هم این کار تکرار شــد که 

عملًا فایده ای به حال تیم نداشت.

در رابطــه با ســنگ پرانی و پرتاب 
بطری و فضــای ملتهب ورزشــگاه 
که می رفت بــازی را حتی به جنجال 

بکشاند چه توضیحی دارید؟
متأسفانه فضای اســتادیوم ها بازی به بازی 
بدتر می شــود و ما باید به ایــن نکته اعتراف 
کنیم که زمانی به داشــتن تماشــاگران مان 
در ورزشــگاه افتخــار می کردیــم اما حالا 
تماشــاگرنماها همه ورزشگاه ها را به تسخیر 
خود درآورده و به فوتبال ما و جنبه هواداری 
واقعاً چهره بــدی داده اند که بــه نظرم هیچ 
چاره ای هم بــرای مقابله با آنهــا نداریم جز 
برخورد قهری و محرومیت های ســنگین که 
بتوانیم این نفرات را خنثی کــرده و به نوعی 
حداقل از گسترش بی رویه این مسأله بکاهیم 

که فضای فوتبال ما بسیار بد شده است.

تراکتوردیگروقتخطاندارد

صعودوفاییبهجدولاصلیمسابقاتاسنوکرمسترزآلمان

فدراسیونآبپاکیرارویدستقایقرانانریخت!
خریدار  رییــس فدراســیون قایقرانی 
گفت: با ابلاغ دســتورالعمل انتخاب و اعزام 
ورزشکاران به مســابقات انتخابی المپیک، 
هیچکس در آینــده نمی توانــد بگوید که 

حقش پایمال شده است.
 فدراســیون قایقرانــی برای پایــان دادن 
به حواشــی انتخــاب نفرات بــرای حضور 
در مســابقات گزینشــی المپیک پاریس 
دســتورالعمل هایی را تعیین کرده اســت 
که طبق آن ورزشــکاران باید در تست های 
انتخابی شــرکت کنند و بر اســاس نتایج، 
بــه مســابقات انتخابی المپیــک آب های 
آرام و رویینــگ اعزام می شــوند. طبق این 
دستورالعمل ورزشــکاران حتی می توانند 
در قایق های دو نفره یار خود را انتخاب و در 

تست ها شرکت کنند. 
برای حضور در المپیک هم کاملا مشــخص 
شــده اگر سهمیه مشابه کســب شد، کدام 
قایق هــا در اولویــت اعزام بــه پاریس قرار 

می گیرند.
علیرضا سهرابیان در پاســخ به این پرسش 
که تدوین این دســتورالعمل تــا چه اندازه 
حواشــی انتخاب نفرات را برای گزیشــنی 

المپیــک کاهش می دهــد، بیان کــرد: با 
توجه بــه تجربه ای که از قبل داشــتیم و بر 
سر انتخاب دو ورزشکار به چالش خوردیم، 
این دســتورالعمل را تکمیل و به همه اعلام 

کردیم. 
ورزشــکاران دیگر ترکیــب قایق های خود 
را می دانند و از نحوه شــرکت در مسابقات 
انتخابــی المپیک آگاهی دارنــد. می توانم 
بگویم تمام مســائل را بررسی کردیم و همه 
ورزشــکاران و مربیان از شــیوه حضور در 
مسابقات آگاهی دارند و هیچکس در آینده 
نمی توانــد بگوید که حضور در مســابقات 
انتخابی المپیک یا خود المپیک سهم و حق 

او بوده است.
او در پاسخ به این پرسش که ورزشکاران این 
دســتورالعمل را پذیرفته اند؟ تصریح کرد: 
چیزی نیســت که نپذیرنــد و دیگر همه به 
صورت تخصصی روی ماده خودشان تمرکز 

می کنند.

بهترین کار را برای انتخاب قایق ها 
انجام دادیم

رییس فدراســیون قایقرانی در پاســخ به 

پرســش دیگری مبنی بر اینکــه با تدوین 
ایــن آیین نامه نقش ســرمربی در انتخاب 
نفرات یا انتخاب ترکیــب قایق ها کمرنگ 
نمی شــود؟ تصریــح کــرد: در آب های 
آرام هنوز ســرمربی انتخاب نشــده است 
و به صورت اجمالی از تعــدادی از مربیان 

استفاده می کنیم. 
در رویینگ هم با ســرمربی صحبت کرده 
بودیم. ما ســه، چهار ماه بیشتر تا مسابقات 
انتخابی المپیک زمــان نداریم و اگر منتظر 
می ماندیم تــا مربیان مســابقات انتخابی 
برگزار کنند و در نهایــت ترکیب قایق ها را 
برای گزینشــی المپیک مشــخص کنند، 

زمان را از دست می دادیم. 
بایــد بهترین حالت را انتخــاب می کردیم. 
بهترین حالت از دید هیات رییســه، کمیته 
فنی و حتی خود کادر فنی تیم ها این بود که 
تست های انتخابی برگزار و نفرات مشخص 
شــوند و همین نفرات بــه اردوی تیم ملی 
دعوت شوند. از طرفی ۱۰ روز دیگر باید نوع 
قایق ها را برای حضور در مسابقات انتخابی 
المپیک مشــخص کنیــم و واقعــا زمانی 

نداریم.

ســهرابیان در در پاســخ به این پرسش که 
فدراســیون بادبانی ایران به فدراســیون 
جهانی خــود بدهکار اســت و در زمانی که 
این رشــته زیر مجموعه قایقرانی بود، حق 
عضویت هــا پرداخت شــده بود یــا خیر؟ 
تصریح کرد: ما حــق عضویت ها را پرداخت 

کرده بودیم. 
یک سال آخر باقی مانده بود و باید در جلسه 

یا مســابقه ای شــرکت می کردیم و آنجا به 
صورت مســتقیم حق عضویت را پرداخت 
می کردیم. بادبانی هم یک ســال است که 
از زیر مجموعه فدراســیون قایقرانی خارج 
شــده اســت. از آقای ابراهیمی سرپرست 
فدراسیون بادبانی هم سوال پرسیدم عنوان 
کرد که این رشــته تعلیق نشــده و پول را 

پرداخت کرده اند.

کیومرثهاشمی:
باشگاهداریکارمانیست

وزیر ورزش و جوانــان با تاکیــد براینکه حمایــت از بخش خصوصی 
سیاست دولت و وزارت ورزش و جوانان اســت گفت: باشگاه داری کار 

وزارت ورزش نیست و استقلال و پرسپولیس را هم واگذار می کنیم.
 به نقل از پایگاه خبــری وزارت ورزش و جوانان، کیومرث هاشــمی با 
حمایت از بخش خصوصی و سرمایه گذاران گفت: یکی از سیاست های 
ما همین است و ما از عزیزانی که می خواهند در ورزش سرمایه گذاری 
کنند, حمایت می کنیم.وزیر ورزش و جوانان با تاکیــد بر اینکه کار ما 
باشگاه داری نیست، یادآور شد: بر این اساس استقلال و پرسپولیس نیز 

به بخش خصوصی واگذار خواهند شد.

خطیربازهمبهجعلامضاواثرانگشت
متهمشد

عضو هیات مدیره باشــگاه اســتقلال، مدیرعامل این باشگاه را به جعل 
امضا و اثر انگشت متهم کرد.در شــرایطی که مدیران باشگاه استقلال 
از سوی دبیر کل فدراســیون فوتبال  به جعل امضا متهم شده اند و این 
پرونده در کمیته اخلاق در حال پیگیری اســت، حالا ایســنا به ســند 
دیگری دست پیدا کرده اســت که بر اســاس آن، علیرضا خانی، عضو 
هیات مدیره باشگاه استقلال، با طرح شــکایت در مراجع قضایی، علی 
خطیر مدیرعامل و فرشید ســمیعی عضو هیات مدیره این باشگاه را به 
جعل امضا و اثر انگشت خود متهم کرده اســت.خانی در شکایت خود 
نوشته است که باشگاه اســتقلال با انعقاد قراردادی به عنوان مستاجر 
با فردی به عنوان موجر، امضا و اثر انگشــت خانی را در این قرارداد ثبت 
کرده، در حالی که او از انعقاد قرارداد مطلــع نبوده و هرگز آن قرارداد را 
امضا نکرده و اثر انگشــتی را هم ثبت نکرده است. خانی در این شکایت 

صراحتا علی خطیر و فرشید سمیعی را به جعل متهم کرده است.

درویشچطوربهپرسپولیسیها۱۰درصد
پرداختکرد؟

در حالی که باشگاه پرسپولیس منابع مالی لازم برای پرداخت ۷ درصد 
از مالیات اعضــای تیمش را فراهم کرده بــود، ۴ بازیکن از دریافت پول 
انصراف دادند تــا پرداختی به ســایرین به ۱۰ درصد برســد. مدیران 
باشگاه پرســپولیس پیش از داربی به بازیکنان و اعضای کادر فنی خود 
قول داده بودند که قبل از مصاف برابر اســتقلال ۱۰ درصد از مطالبات 
آنها را پرداخت کنند، با این حال تلاش ها به نتیجه مطلوب نرســید تا 
اینکه منابع مالی فراهم شــده تنها کفاف پرداخت ۷ درصد از مطالبات 

اعضای تیم را می داد.

از این رو علیرضا بیرانوند، سروش رفیعی، دانیال اسماعیلی فر و مهدی 
ترابی حاضر شدند که در این مرحله دریافتی نداشــته باشند تا به این 
ترتیب پرداخی به ســایرین به ۱۰ درصد برســد. این در حالی است که 
مدیران پرســپولیس انتظار داشــتند یحیی گل محمدی هم که بارها 
اعلام کرده بــرای منافع  تیمش تلاش می کنــد، از دریافت پول در این 
مقطع زمانی انصراف دهد تا باشــگاه به راحتی به سایرین ۱۰ درصد از 
مطالباتشــان را بپردازد اما گل محمدی حاضر به چنین کاری نشد تا به 

این ترتیب مطالبات او هم پرداخت شود.

ششمیمقصودلودرمسابقاتشطرنجهند
ملی پوش شطرنج ایران در رده ششم مسابقات شطرنج هند قرار گرفت 

و به کار خود پایان داد.
 

در دور هفتم و پایانی مســابقات چنای هند، پرهام مقصودلو مرد شماره 
یک شطرنج ایران به مصاف الکساندر پردکه استاد بزرگ صربستان رفت 
و به پیروزی رســید. مقصودلو که با ریتینگ ۲۷۴۲ در این مســابقات 
حضور داشــت درحالی در این بازی پیروز شــد که حریفش در این دور 
از مســابقات دارای ریتینگ ۲۶۸۹ بود. مقصودلو در این مسابقات به ۲ 
شکست، ۳ تساوی و ۲ برد دست یافت تا با این نتایج ۳.۵ امتیازی شود و 
در رده ششم این مسابقات قرار بگیرد. مقصودلو در این  مسابقات حدود 
۴ واحــد ریتینگ زنده  خود را از دســت داد.مســابقات چنای با حضور 
هشــت شــطرنج باز در هفت دور کار خود را دنبال کرد. این مسابقات از 
۱۵ تا ۲۱ دسامبر برگزار شــد و مجموع جوایز این مســابقات ۶۰ هزار 
دلار تخمین زده شده بود. در این مسابقات شطرنج بازانی چون گوکش 

هندی و آرونیان آمریکایی دست به مهره شدند.
مقصودلو در صورتی که می توانســت ۵.۵ امتیاز از هفت امتیاز ممکن 
این مسابقات را کســب کند، از طریق ریتینگ خود می توانست واجد 

شرایط مسابقات کاندیداهای ۲۰۲۴ شود.

۳50هزارتومان،ارزانترینبلیت
آغازبلیتفروشیجامملتهایآسیا

کنفدراسیون فوتبال آســیا اعلام کرد که نرخ بلیت های جام ملت های 
آســیا از ۳۵۰ هزار تومان آغاز می شود.بر اســاس اعلام کنفدراسیون 
فوتبال آسیا، بلیت  فروشــی مرحله گروهی جام ملت های آسیا از امروز 
آغاز شــده و علاقه مندان می توانند با مراجعه به ســایت معرفی شده، 
بلیت های این مرحله را بــه صورت آنلاین خریــداری کنند.بر همین 
اســاس، نرخ بلیت ها از ۲۵ ریال قطر )حدود ۳۵۰ هــزار تومان( آغاز 
می شــود که بر اســاس جایگاه صندلی، نرخ بلیت افزایش پیدا خواهد 
کرد. البته این مبلغ مربوط به مرحله گروهی اســت و در مراحل بالاتر 
قیمت ها افزایــش پیدا خواهنــد کرد.تیم ملی فوتبال ایــران در جام 
ملت های ۲۰۲۳ قطر با امارات، هنگ کنگ و فلســطین همگروه است 
که باید در نخســتین دیدار خود در این رقابت ها یکشــنبه ۲۴ دی در 
ورزشــگاه شــهر آموزش به مصاف فلســطین برود و در دومین دیدار 
خود جمعه ۲۹ دی، در ورزشــگاه خلیفه برابــر هنگ کنگ قرار بگیرد. 
شــاگردان قلعه نویی در آخرین دیدار خود در مرحله گروهی سه شنبه 

سوم بهمن در ورزشگاه شهر آموزش باید برابر امارات به میدان بروند.



استان

کرمانشــاه - حســنافخارزاده   رئیس ســازمان سیما 
منظر و فضای ســبز شهری شــهرداری کرمانشاه گفت: 
ک کوبی درختــان شــهر کرمانشــاه به  ســال ها قبل پــا
صــورت ســنتی و آلومینیومــی انجــام شــد کــه پــس از 
ک ها به ســرقت رفــت و همین موضوع  مدتــی اغلب پا
باعث شــد اطاعات مربــوط به هــر اصله درخــت هم از 

دسترس خارج شود. 
کنــون روش های  کامجو غامی، با اشــاره بــه اینکه هم ا
جدیدتــری برای جمــع آوري اطاعات درختــان وجود 
دارد اظهار کرد: طبق آخرین تصمیمات اخذ شــده و با 
کید شهردار کرمانشاه قرار است شناسنامه درختان  تا

به روش جی.آی.اس تهیه شود. 
برنامــه  موقــع  بــه  پیشــرفت  صــورت  در  افــزود:  وی 
ریزی هــای، کار در بــازه زمانــی یــازده ماهــه و توســط ٢ 

شرکت اجرا می شود.
رئیــس ســازمان ســیما منظــر و فضــای ســبز شــهری 
شــهرداری کرمانشــاه تصریــح کــرد: اعتبــار اجــرای این 
طرح در مرحلــه اول حداقل ســه میلیارد تومان اســت 
و در روش جــی.آی.اس اطاعــات مربوط بــه درختان 
توســط عکس برداری هــای هوایــی و فعالیــت میدانی 

نیروها جمع آوری می شود. 

وی گفــت: بــرای حفــظ و احیــای فضــای ســبز بــه ویژه 
جلوگیری از قطع درختان در کنار اقدامات شــهرداری 
نیازمنــد همــکاری مــردم نیــز هســتیم چــرا کــه دیــده 
می شــود برخــی از آپارتمــان ســازها بــرای اینکــه نمــای 
ســاخت و سازشــان بهتــر دیــده شــود اقــدام بــه از بین 

بردن درختان مقابل آپارتمان می کنند. 
ایــن مقــام مســئول عنــوان کــرد: برخــی از شــرکت ها و 
یــا مغــازه داران نیــز گاهــی بــه خاطــر نصــب تابلوهــای 
تبلیغاتی موجب قطع و یا آســیب به درختان می شوند 

که این موضوع ناراحت کننده است. 

وی تشــریح کرد: درختان فواید بســیاری بــرای محیط 
زیســت دارنــد و قطع هر درخــت و یــا از بین رفتــن آن به 

معنی آسیب به انسان و محل زندگی او است. 
غامــی با اشــاره بــه اینکــه در شــهرداری کمیســیونی با 
عنوان حفظ و گســترش فضای ســبز وجود دارد گفت: 
حفــظ درختــان و جلوگیــری از قطــع بــی دلیــل آن ها و 
صــدور مجــوز بــرای قطــع درختانــی کــه خطر جانــی یا 
مالی بــه دنبــال دارنــد از فعالیت هــای این کمیســیون 

است. 
وی عنــوان کــرد: هــر چنــد زمانــی کــه درختی بــه علت 
حادثه ســاز بودن قطع شــود شــهرداری همان منطقه 

موظف است چندین اصله درخت را غرس کند. 
ایــن مقــام مســئول ادامــه داد: مســاحت فضــای ســبز 
شــهر کرمانشــاه حــدود یــک هــزار و ۶۶ هکتــار اســت و 
چندین پــارک در مناطق هشــت گانه در حــال احداث 
اســت کــه بــا بهره بــرداری از آن هــا میــزان فضــای ســبز 

افزایش می یابد. 
کــرد:  اضافــه  ســبز  فضــای  ســرانه  خصــوص  در  وی 
اســتاندارد ســرانه در هــر شــهری متفــاوت اســت بــه 
گونه ای کــه هر چه آلودگی هوا بیشــتر باشــد ســرانه هم 

بیشتر خواهد بود. 

سرزمین
روزنامه سراسری صبح ایران
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 موانع تولید وبررسی مشکلات واحدهای تولیدی 
گرمی بررسی شد

اردبیل -افسون جبارزاده   موانع تولید و مشکات واحدهای تولیدی 
گرمی بــا حضــور بــازرس کل ســازمان بازرســی اســتان، مدیر شــعب بانک 
توســعه تعاون و جمعی از مدیران کل و معاونین دســتگاهها و بانک های 
استان بررسی شد.  در سفر رییس کل بازرسی اســتان به شهرستان گرمی 
پس از بازدید میدانی از تعدادی از طرح های تولیدی ، نشســتی در محل 
کارخانه شــیرآلات بارش هرزمــان برگزار و مشــکات این طرح هــا با حضور 
صاحبان سرمایه بررســی و تصمیمات لازم اتخاذ شد.  کریمی مدیر شعب 
بانــک توســعه تعاون اســتان اردبیــل، از معرفــی کارخانه شــیرآلات آویســا 
برای بهره مندی از تســهیات بانک توســعه تعاون خبر داد و گفت: بانک 
توســعه تعاون از محل بند الف تبصره ۱۸ طرح های مشــمول و مشــتریان 

بزرگ بانک را با پرداخت تسهیات حمایت می کند. 

شهردار گرگان:

شهرداری همواره در کنار سپاه خواهد بود
گــرگان - مهنازمحمدزمانــی   ســیدمحمدرضا ســیدالنگی گفــت: بــه 
منظــور امیدافرینی و نشــاط در جامعــه، در اولین قــدم قــرارگاه فرهنگی را 
در شهرســتان ایجــاد کردیم.  ســیدمحمدرضا ســیدالنگی شــهردار گرگان 
در دیدار با فرمانده جدید ســپاه گرگان عنوان کرد: به منظــور امیدافرینی 
و نشــاط در جامعه، در اولین قدم قــرارگاه فرهنگی را در شهرســتان ایجاد 
کردیــم. وی افــزود: حضــور پرشــور مــردم در مراســمات ملــی و مذهبــی، 
چهــره واقعــی شهرســتان گــرگان را بــرای همــگان بازگــو کــرده اســت و این 
نشــان دهنده ارادت مــردم دارالمومنین گرگان به انقاب و شــهدا اســت. 
ســیدالنگی اظهار داشــت: به منظــور ایجاد نشــاط اجتماعــی و خدمات 
دهی بهتر به تمــام مردم گرگان، شــهرداری همــواره در کنار ســپاه خواهد 

بود.

ح کرد؛ وزیر مسکن و شهرسازی نیجریه در بازدید از خط تولید فولاد مبارکه مطر

 استفاده از محصولات فولاد مبارکه 
در عمران و شهرسازی نیجریه

اصفهان - مریم مومنی   وزیر مســکن و شهرســازی نیجریــه در بازدید از 
خط تولید فولاد مبارکه گفت: از محصولات فولاد مبارکه در جریان عمران 

و شهرسازی نیجریه استفاده خواهیم کرد.
»سالیســو ســاهیرو آدامو« وزیــر مســکن و شهرســازی نیجریه کــه به در 
جریــان بازدید از فــولاد مبارکه اظهار کرد: خیلی خوشــحالم که شــرایط 
گســترش روابــط تجاری با کشــور ایــران فراهــم شــده اســت. وی افزود: 
پروژه های عمرانی بســیار زیادی در نیجریه مطرح و آماده پیاده سازی 
اســت، متاســفانه علی رغم وجود ارتباطات و مناســبت های سیاســی 
خوبی که بین 2 کشــور ایــران و نیجریه وجود داشــته و دارد امــا آن گونه 
کــه بایــد نتوانســته ایم از ظرفیت هــای موجــود در توســعه دو کشــور 
استفاده کنیم. وزیر مسکن و شهرسازی نیجریه با بیان اینکه سیاست 
گذاران و مســئولان دولــت جدیــد نیجریه بر گســترش روابط تجــاری با 
کید زیــادی دارند، تصریــح کــرد: در بازدید  جمهوری اســامی ایــران تأ
امروز از فولاد مبارکه متوجه شدیم در فرایند اجرای پروژه های عمرانی 
و ساخت وســاز نیجریه می توانیــم از محصولات فولاد مبارکه اســتفاده 
کنیــم و در ادامه این فراینــد همکاری، به اهداف مشــترک هر دو کشــور 

دست یابیم.

در راستای پایداری و افزایش ضریب اطمینان شبکه برق صورت گرفت؛

توسعه پست برق 400 کیلوولت مهزیار اهواز
اهــواز - محمدمجــدم   مدیرعامــل شــرکت بــرق منطقه ای خوزســتان 
از توســعه پســت 400 بــه ۱32 کیلوولــت مهزیــار اهــواز یکــی از پروژه هــای 

اولویت دار این شرکت برای گذر از پیک مصرف تابستان ۱403 خبر داد.
به گزارش خبرنگار خریدار به نقل از روابط عمومی شــرکت برق منطقه ای 
خوزســتان، علی اســدی بیــان کــرد: عملیــات توســعه پســت 400 بــه ۱32 
کیلوولت مهزیار اهواز شــامل احداث 2 بی ۱32 کیلوولت در پســت مهزیار 

جهت اتصال به خطوط 4 مداره رینگ اهواز به اتمام رسید و برق دار شد.
وی با بیان اینکــه ارزش ســرمایه گذاری این پــروژه ۶40 میلیــارد ریال بوده 
اســت، تصریح کرد: افزایش قابلیت اطمینان شــبکه، تکمیــل رینگ ۱32 
، افزایــش قابلیــت مانــور در شــبکه فــوق توزیــع و تکمیــل  کیلوولــت اهــواز
زیرســاخت های شــبکه جهــت اتصــال پســت های مصــوب، از اهــداف 
بهره بــرداری این پروژه اســت. به گفته مدیرعامل شــرکت بــرق منطقه ای 
کنــون ۸0 مگاولــت آمپــر در بخــش انتقــال و  خوزســتان از مهرمــاه ۱402 تا
فوق توزیــع به ظرفیت شــبکه تحــت نظــارت این شــرکت در اســتان های 

خوزستان و کهگیلویه و بویراحمد اضافه شد.

وکش آسفالت شد 4۹0 کیلومتر از راه های ایلام ر
ایلام - حســن بیگــی   مدیــرکل راهــداری و حمــل و نقل جــاده ای ایام 
گفت : از خرداد ماه سال گذشــته تا امروز حدود 4۹0 کیلومتر از را های این 

استان روکش آسفالت شده است.
سیدزاهدین چشمه خاور در آیین گرامیداشــت هفته حمل و نقل اظهار 
داشــت: بحث حمل و نقل یــک صنعــت پویا در توســعه اقتصادی کشــور 
اســت در واقع هیچ گونــه جایگزینی بــرای حمل و نقــل بار و مســافر وجود 
نــدارد. وی بــا اشــاره بــه یکــم دی مــاه روز راهــدار افــزود: ایــن روز فرصتی 
بــرای تجلیل از فعــالان این عرصه اســت که شــبانه روز بــرای آرامش مردم 
و کاربران ســطح جاده ها بویژه مناطق کوهســتانی و صعب العبور اســتان 
کید  تاش می کننــد. مدیــرکل راهــداری و حمــل و نقل جــاده ای ایــام تا
کرد: راهــداران در ســرمای زمســتان و گرمــای تابســتان تاش مــی کنند تا 

رانندگان بتوانند از محورها بصورت ایمن عبور کنند.
مدیرکل راهداری و حمل و نقل جاده ای استان ایام با اشاره به اقدامات 
ایــن اداره کل در حوزه روکش آســفالت جاده ها یادآور شــد: از خــرداد ماه 
ســال گذشــته تا امروز حدود 4۹0 کیلومتــر انــواع روکش آســفالت در ایام 
انجام شده است. وی با بیان اینکه اســتان ایام مقام  اول روکش آسفالت 
را در کشــور دارد و در ایمن ســازی محورهای مواصاتی نیز مقــام اول را در 
کشــور دارد، گفت: حدود ۷۱ هزار تابلو ظرف یکسال گذشته در محورهای 
مواصاتی نصب شده اســت وی ادامه داد: هیچ کاری در راهداری بدون 
هزینه نیســت خط کشــی کیلومتری 2۵ میلیون تومان برای ما هزینه دارد 

ولی متاسفانه بعضی از افراد این خدمات را نمی بینند.
مدیرکل راهداری و حمل و نقل جاده ای ایام در خصوص مشکل ناوگان 
اتوبوسرانی اســتان بیان کرد: مشــکل کمبود اتوبوس در تمام کشور است 
در پایانه شــهید ســلیمانی روزانه 20 تــا 2۵ هزار زائــر عبور می کننــد و این بر 
کمبود اتوبوس تاثیر دارد خوشــبختانه کمبود اتوبوس با تدبیر استاندار و 

جلساتی که در این مورد گذاشته شده، کنترل شده است.
چشــمه خــاور بــا اشــاره بــه آغــاز طــرح زمســتانی راهــداری گفــت: طــرح 
راهــداری زمســتانی با حضــور دســتگاه هــای خدمات رســان نظیــر اداره 
کل راهــداری و حمــل و نقل جــاده ای ایــام، پلیــس راه، نیــروی انتظامی، 
مرکز فوریت های پزشــکی، هال احمر و ســایر نیروهای امــدادی با هدف 
آمادگی زمســتانه راهداری و حمل نقل جــاده ای در تامیــن امنیت و عبور 
و مــرور در محورهــای بــرف گیــر و گردنه هــای کوهســتانی در محل ســتاد 

فرماندهی انتظامی استان ایام از اول آذرماه آغاز شده است.

ســاری - امیــری فــر   ســاری- رییــس دانشــگاه علــوم پزشــکی مازنــدران 
گفت: فاز اول بیمارســتان هزار و ۱00 تختخوابی ساری تا سال آینده تکمیل 

و بهره برداری می شود.
فرهاد غامــی  در دومیــن نشســت ادواری هم اندیشــی مدیران دانشــگاه 
علــوم پزشــکی مازنــدران اظهــار کــرد: باید کمــک کنیم و دســت در دســت 

یکدیگر با انجام وظایف به اهداف تعیین شده دانشگاه دست یابیم.
وی افزود: 23 هزار پرســنل، ۵۸0 هیأت علمی، ۸ هزار و 200 دانشــجو داریم 

که در حوزه آموزش، بهداشت پژوهش و توسعه در حال فعالیت هستیم.
رئیس دانشگاه علوم پزشکی مازندران خاطرنشان کرد: دو بخش سامت 
و آموزش جــزو محورهای اصلی دانشــگاه اســت که بــا تأمین منابــع مالی و 

نیروی انسانی به سمت اهداف و بهره وری در حال فعالیت هستیم.
این مسئول با اشاره به فعالیت 2۶ بیمارستان و 22 شبکه بهداشت گفت: 
در شش ماهه نخســت امســال بیش از 200 میلیارد تومان مشارکت مردمی 

داشتیم.
وی با اعــام اینکــه فــاز نخســت بیمارســتان هــزار و ۱00 تختخوابی تا ســال 

آینده به بهره برداری می رســد، اظهار کرد: پروژه هــای عمرانی متعددی در 
سطح استان اجرا و در دست انجام است.

این مســؤول گفت: یکی از برنامه های ما ســاخت و راه اندازی پژوهشــکده 
هسته ای اســت که کمک شــایانی به اســتان خواهد کرد و باید نظام ارجاع 

، ویزیت شوند. را به نقطه ای برسانیم که ۸0 درصد بیماران از این مسیر

رئیــس دانشــگاه علــوم پزشــکی مازنــدران ادامــه داد: در حــوزه معاونــت 
غــذا و دارو، افزایــش تعــداد داروخانه هــای اســتان، کاهــش زمــان پاســخ 
بــه آزمایشــات، کاهــش مصــرف ســموم در محصــولات کشــاورزی، تجهیــز 
چندیــن بیمارســتان اســتان بــه رادیولــوژی، ام ار آی، سی تی اســکن، پت 
اســکن و غیره که باید بگوییم علیرغم اقدامات متعدد هنوز این تجهیزات 

کز درمانی را نمی دهد. کفاف نیاز مرا
غامی گفت: در معاونــت درمان افزایش تخت شــیمی درمانــی و خدمات 
مرتبــط از نقاط قابــل توجه بوده اســت و در معاونــت آموزش، ارتقــای رتبه 
اســاتید، مرجعیــت علمــی، افزایــش جاذبــه دانشــجویان، رشــد تولیــدات 

دانش بنیان و غیره از جمله اقدامات انجام شده است.
رئیس دانشگاه علوم پزشــکی مازندران اذعان کرد: دانشــگاه در جشنواره 
شــهید رجایــی و جوانــی جمعیــت و نیــز جلــب مشــارکت مردمــی و تزریــق 

کسن کرونا جزو رتبه های برتر کشور بوده است. وا
این مسؤول با بیان اینکه کلیدی ترین بخش در دانشگاه، مدیریت است، 

کید کرد. بر ضرورت مولدسازی در دانشگاه علوم پزشکی مازندران تا

مازندران

رییس دانشگاه علوم پزشکی مازندران:

۱۱00 تختخوابی مازندران سال آینده تکمیل می شود فاز اول بیمارستان 

کردستان فارس

وهشی  ح پژ 45طر  اجرای 
فارس با حمایت شرکت شهرک های صنعتی 

شــیراز - چراغی   مدیرعامل شــرکت شــهرک های 
صنعتــی فــارس حمایــت از پژوهش هــای کاربــردی 
در بخــش تولیــد و صنعــت را از برنامــه هــا و اولویــت 
مشــکات  رفــع  راســتاي  در  شــرکت  ایــن  هــاي 
کنــون  گفت:تا و  کــرد  بیــان  تولیــدي  واحدهــاي 
 4۵طرح پژوهشي با حمایت هاي این شرکت انجام

 شده است.
سید مصطفی هاشــمی در نمایشگاه دستاوردهاي 
کــه بــه  پژوهشــي دســتگاه هــاي اجرایــي اســتان 
مناســبت هفتــه پژوهــش و فناوری برپاشــده اســت 
افزود: شــرکت شــهرکهای صنعتی فــارس، دراجراي 
برنامه هــا و ماموریت هــای اباغی از ســوی ســازمان 
صنایع کوچک و شــهرک های صنعتی ایران، با بهره 
گیری از ظرفیت های موجود در اســتان و با استفاده 
از تــوان علمــی، تحقیقاتــی و پژوهشــی دانشــگاه ها 
کــز آمــوزش عالــی گام هــای موثــری در زمینــه  و مرا
حمایــت و اجــرای طــرح هــای پژوهشــی و فنــاوری 

برداشته است.
او با بیــان اینکــه در اجــرای طرح های پژوهشــی و با 
هــدف اســتفاده از ظرفیــت همــکاری هــای علمی، 
کــز آمــوزش عالــی  از ظرفیت هــای دانشــگاه ها و مرا
گفــت: از نتایــج ایــن  اســتان اســتفاده می شــود، 
بخش هــای  در  کاربــردی  بصــورت  نیــز  طرح هــا 
مختلــف تولیــد وصنعــت و شــهرک های صنغتــی 

استان استفاده شده است.
مدیــر عامل شــرکت شــهرك هــاي صنعتــي فارس 

پژوهشــی  طرح هــای  محورهــای  مهم تریــن 
بهبــود  و  ارتقــا  فنــاوری،  توســعه  کارآفرینــی،  را 
روش های تولید کاهــش ضایعات، ارتقا بهره وری، 
افزایــش کیفیــت محصولات،توســعه شــبکه ها و 
خوشه های صنعتی، توسعه بازار و همکاری های 
فنــی و اقتصــادی، آسیب شناســی، عارضه یابــی و 
ارائه راهــکار برای حل مشــکات صنایــع کوچک، 
توســعه صادرات، ارتقای شاخصه های کسب وکار 
و ارتقای توان رقابتی واحدهــای صنعتی، مصرف 
بهینــه انــرژی و بهره گیــری از روش هــای نویــن و 
فناوری های روز در این صنایع اعــام کرد و گفت : 
محققان، صاحب نظران، اســاتید و دانشجویان و 
شرکت های مشاوره ای می توانند از حمایت های 
محورهــای  و  طرح هــا  زمینــه  در  شــرکت  ایــن 
تحقیقاتــی و پژوهشــی مرتبــط با صنایــع کوچک، 

بهره مند شوند.

 زنگ آب در مدارس شهرستان سقز 
به صدا درآمد

ســنندج - فاطمــه ملایــی   مراســم زنــگ آب در 
راســتای پانزدهمیــن جشــنواره نخســتین واژه بــا 
هدف جلــب توجه بــه آب و حفــظ و حراســت از این 

مایه حیات در شهرستان سقز برگزار شد.
مراســم زنــگ آب در قالــب پانزدهمیــن جشــنواره 
بــا  دانش آمــوزان  ویــژه  واژه  نخســتین  گیــری  فرا
، آموزش و پرورش و  مشارکت امور آب و فاضاب سقز
ســایر ادارات مرتبط در مجتمع فرهنگی هنری این 

شهرستان برگزار شد.
ایــن  پــرورش ســقز در  و  آمــوزش  گلباغــی مدیــر   
کــرد: پیــام ایــن مراســم مصــرف  جشــنواره اظهــار 
بهینــه آب بــرای دانــش آمــوزان اســت کــه بــا لحــاظ 
کــردن خانواده های ایــن دانش آمــوزان و همکاران، 

جمعیت بزرگی مخاطب پیام جشنواره هستند.
گــر بتوانیم ایــن پیام مصــرف بهینه را به  وی افزود: ا
خوبــی در میــان دانش آمــوزان نهادینه کنیــم قطعا 
آن ها نیــز قادر هســتند کــه موضوع مصــرف صحیح 
را بــه درون خانواده های خــود برده و به ایــن ترتیب 

هدف نهایی این جشنواره محقق می شود.
مدیــر امــور آبفــا ســقز هــم گفــت: یکــی از اهــداف 
برگــزاری ایــن جشــنواره، آمــوزش مدیریــت مصــرف 
آب و روش هــای بهینــه مصــرف بــه دانش آمــوزان 
شــناخت  افزایــش  همچنیــن  و  محصــان  و 

دانش آموزان از وضعیت منابع آب استان است.
ســیدجال صادقــی افــزود: همچنیــن قصــد داریم 
گاهــی کــودکان را در  بــا برگــزاری ایــن برنامه، ســطح آ

ارتبــاط بــا نقــش و اهمیــت آب در زندگــی افزایــش 
دهیــم و آن هــا را بــا مفاهیــم صرفه جویــی و اصــاح 

الگوی مصرف آب بیشتر آشنا کنیم.
به گفتــه وی انتقــال مفاهیم آمــوزش داده شــده به 
خانواده هــا از طریــق دانش آمــوزان، جــا انداختــن 
روحیــه  افزایــش  و  آب  مصــرف  صحیــح  فرهنــگ 
مشــارکت پذیری و همچنیــن ارتباط کــودکان و اولیا 
و مربیان با مجموعه آب و فاضاب و برجســته کردن 
نقش آن هــا در حفــظ منابع و مصــرف صحیــح آن از 

دیگر اهداف برگزاری این برنامه است.
توزیــع بســته های آموزشــی میــان دانش آمــوزان و 
مربیــان و اولیــا و همچنیــن نواختــه شــدن زنگ آب 
توســط مســئولان شــرکت آبفــا و آمــوزش و پــرورش و 
برنامه های شــاد فرهنگی ویژه دانش آموزان از دیگر 
بخش هــای جشــنواره پانزدهــم نخســتین واژه در 

سقز بود.

خوزستان

اهــواز - محمدمجــدم    در اولیــن روز رویــداد پتروتــک، محســن خجســته 
مهر مدیرعامل شــرکت ملی نفت ایــران و عبدالله عذاری اهــوازی مدیرعامل 
شــرکت نفــت و گاز ارونــدان بــه همــراه جمعــی از مدیران ارشــد صنعــت نفت 
ع این شــرکت با عنــوان برد و  از دســتاورد دو تــن از کارکنــان پژوهشــگر و مختر

شبیه ساز برد کنترل شیرهای برقی MOV رونمایی کردند.
خجســته مهر در ایــن رونمایــی اظهــار داشــت: روحیه حل مســائل بــا خلق 
نوآوری، پژوهش و دانش، معیار بسیار ارزشمندی است که در کارکنان جوان 
و ســختکوش شــرکت نفت و گاز اروندان به عنوان خطوط مقدم تولید وجود 
داشــته و قطعا چنین اقداماتی منجر به خلق ارزش و نتایج ارزشمند خواهد 

شد.

عذاری اهــوازی در خصوص اهمیــت این دســتاورد اظهار داشــت: در تلمبه 
خانه غرب کارون ۵2 عدد شــیر برقی MOV مستقر اســت که جایگزین کردن 
برد کنترل های معیوب از شــرکت فرانسوی ســازنده به علت تحریم ها ممکن 
ع،  نبود، که این مهم از طریق ســاخت داخل و توســط دو تن از کارکنان مختر
آقایــان بهــروز جهانگیــری بابــادی و امید قاســمی انجام شــد و جهــت ایجاد 
اطمینــان و ایمنــی قبــل از اســتقرار ایــن برد، ســاخت شــبیه ســاز ایــن بردها 
صــورت پذیرفت که پــس از دریافــت خروجی هــای مختلف و صحت ســنجی 

مورد استتفاده قرار گرفت.
در ادامــه محمــد عبیاتی مدیــر تلمبــه خانه غــرب کارون بــه تشــریح کاربرد و 
فرآیند منجر به ســاخت ایــن تجهیز پرداخته و با اشــاره به مســئولیت پذیری 

و اقدام فعالانه و نوآورانه کارکنان این شــرکت در حل مشــکات افزود: بیش از 
پیش این روحیه کاری باید در ســطح صنعت نفت ترویج داده شــود، و بدون 
شــک همت، دانش و ابتکارات این ســرمایه هــای عظیم انســانی و جوان گره 

گشای بسیاری از تنگناهای تولید خواهد بود.
گفتنــی اســت از مشــخصات و قابلیت های برد و شــبیه ســاز بــرد می تــوان به 
شــبیه ســازی کلیه ســیگنال های ورودی و خروجی، عیب یابی سریع، تست 
بردهــای تعمیــری، کاربردهــای آموزشــی و ارزیابــی و تســت بردهــای تامیــن 
شــده، فرمــان ورودی بــه صــورت local و remote، فرمــان خروجــی جهــت 
، سیســتم الکترونیــک آنالــوگ بــا قابلیــت  چپگــرد و راســتگرد الکتروموتــور

اطمینان بسیار بالا، ارسال سیگنال ها به اتاق کنترل و… اشاره کرد.

باحضور مدیرعامل شرکت ملی نفت ایران؛

ون  MOV تلمبه خانه غرب کار ونمایی از برد و شبیه ساز برد کنترل شیرهای برقی  ر

  رئیس سازمان سیما منظر و فضای سبز شهری استان خبر داد؛ 

 آمار برداری درختان کرمانشاه با استفاده از  سیستم جی.آی.اس 

شماره1485 2دی1402 شنبه



مدیرکلمسکنروستاییبنیادمسکنخبرداد
مقاومسازی۵۴درصدمسکنهایروستایی

مدیرکل مســکن روســتایی بنیاد مســکن گفت: طرح ویژه مسکن 
روستایی از ســال ۱۳۸۴ شروع شــده و تقریباً از ۷ درصد مقاوم سازی 
مسکن روستایی به ۵۴ درصد سر شــماری نفوس مسکن سال ۱۳۹۵ 

رسیدیم.
رضا حمیدی درباره آخرین وضعیت ساخت مســکن روستایی گفت: 
طرح ویژه مسکن روستایی از ســال ۱۳۸۴ شروع شــده و تقریباً از ۷ 
درصد مقاوم سازی مسکن روســتایی به ۵۴ درصد سر شماری نفوس 

مسکن سال ۱۳۹۵ رسیدیم.
وی ادامه داد: طبق طرح جامع مسکن روســتایی تا سال ۱۴۰۵ میزان 
مقاوم سازی مسکن های روستایی به ۷۰ درصد برسد. در سال ۱۴۰۲ با 
تصویب هیئت دولت تسهیلات باز سازی مسکن روستایی از ۲۰۰ هزار 

فقره به ۳۵۰ هزار فقره افزایش پیدا کرده است.
مدیرکل مســکن روستایی بنیاد مســکن عنوان کرد: مبلغ وام از ۲۰۰ 
ملیون تومان به ۳۵۰ ملیون تومان افزایش پیدا کرد که این اتفاق کمک 
شــایانی پیش برد اهداف طرح جامع مسکن روســتایی کرد هم باعث 
تسریع در روند مقاوم سازی مسکن ها شد تا در برابر حوادث غیرمترقبه 

کمترین خسارت را داشته باشیم.
وی افزود: با توجه به این تسهیلات ارائه شده به روستاییان دارای سود ۵ 
درصد است و حدود ۱۸ درصد این نرخ نسبت به نرخ مصوبه شورای پول 
و اعتبار دارای تضمین است توسط سازمان برنامه بودجه به نمایندگی 

از دولت باید این ما به تفاوت سود تضمین می شد که این اتفاق افتاد.
حمیدی بیان کرد: بر اساس قانون جهش تولید مسکن تضمین نامه از 
سوی ســازمان برنامه و بودجه برای صندوق ملی مسکن صادر می شود 
در گام بعدی باید این تضمین نامه ها به بانک ها ارائه شــود که کار انجام 
شد. با ابلاغ سهمیه بندی ها از سوی سرپرست بانک ها این موضوع را به 

استان ها ابلاغ می کنیم.
وی تصریح کــرد: تعداد مســکن های روســتایی بر اســاس آخرین 
سرشــماری صورت گرفته ۵ میلیون و ۳۷۷ هزار واحد است که از این 
تعداد حدود ۲ میلیون واحد از محل طرح ویژه بازســازی مسکن های 
روســتایی، ۵۰۰ هزار واحد از محل بازســازی مســکن ها در حوادث 
غیرمترقبه روســتاها و ۲۵۰ هزار واحد توســط مالکین بدون دریافت 
تسهیلات مقاوم سازی شــدند که مجموع ان به ۲ میلیون و هزار واحد 

می رسد.

مدیرکل مسکن روستایی بنیاد مســکن یادآور شد: در مصوبات، برنامه 
هفتم توسعه، قانون جهش تولید مســکن بر احداث فنی ساختمان ها 
تاکید شده بنابراین تنها تســهیلات به واحدهایی پرداخت می شود که 
که تحت نظر ناظرین فنی اقدام به بازســازی کننــد. در مرحله متوجه 
ایراد فنی شویم تا زمان بر طرف شــدن آن تسهیلات پرداخت نخواهد 

شد.

مدیرکلاموراقتصادیوداراییاستانتهرانخبرداد
شناسهیکتاجایگزینمجوزهایکاغذی

میشود
مدیر کل امور اقتصــادی و دارایی اســتان تهران گفت: در راســتای 
پیاده ســازی و تکمیل طرح تســهیل صدور مجوزهای کســب و کار، 
مجوزهای کاغذی حذف و مجوزهای جدید فقــط به صورت یک فایل 

الکترونیکی یا شناسه یکتا صادر می شود.
داود طبرســا اظهار کرد: فرآیند تبدیل مجوزهای کاغذی به شناســه 
یکتا، بصورت رایگان و کاملا غیرحضــوری در درگاه ملی مجوزها آغاز 
شده و به حکم قانون تا پایان سال ۱۴۰۲ باید همه مجوزهای قدیمی به 

شناسه یکتا )مجوز الکترونیکی( تبدیل شوند.
وی افزود: از ســال ۱۴۰۱، مجوز کســب و کار قانونــی و معتبر، فقط 
الکترونیکی و شناســه یکتاســت و باید در بانک اطلاعات مجوزهای 
کشور به نشانی qr.mojavez.ir وجود داشــته باشد و مجوزی که در 

این سایت وجود نداشته باشد، غیرقانونی و نامعتبر است.
طبرسا با بیان اینکه صاحبان همه مجوزهای قدیمی یا کاغذی تا پایان 
ســال ۱۴۰۲ مهلت دارند با مراجعه به درگاه ملی مجوزها، شناسه یکتا 
دریافت کنند، تصریح کرد: تبدیل مجوزهای قدیمی به شناســه یکتا، 
کاملا رایگان و غیرحضوری است و با داشتن کارت ملی و مجوز قدیمی، 
در کمتر از ۵ دقیقه انجام می شــود.مدیر کل امــور اقتصادی و دارایی 
اســتان تهران گفت: مجوزهای الکترونیکی علاوه بر وب ســرویس، به 
راحتی توسط گوشی های هوشــمند در هر ساعت از شــبانه روز قابل 
اســتعلام هســتند و نیاز به امضا ندارند و مجوزهایی که از مسیر درگاه 
ملی مجوزهای کشــور mojavez.ir صادر نشــده باشند با مشکلات 

مالیاتی، بانکی و خدمات دولتی مواجه خواهند شد.
طبرســا تاکید کرد: بر اساس قانون، شناســه یکتا )QRcode( همان 
مجوز کسب و کار اســت و صدور مجوز کاغذی توســط هر دستگاهی 
ممنوع اســت.نماینده وزیر و مدیر کل امور اقتصادی و دارایی اســتان 
تهران با بیان اینکه درخواســت تمدید، اصلاح و توسعه مجوزها منوط 
به اخذ شناسه یکتا می شود خاطرنشان کرد: بر اساس اعلام مرکز ملی 
بهبود محیط کسب و کار، امکان ثبت تمدید، اصلاح و توسعه مجوزهای 
کسب و کار از طریق درگاه ملی مجوزها مهیا می شــود، تا پیش از این 
فقط امکان صدور مجــوز از طریق درگاه ملی مجوزهــا فراهم بود اما از 
اواخر آذرماه، همه خدمات مرتبط با مجوزها از صدور تا تمدید، اصلاح 
و توســعه به صورت کاملا الکترونیکی و بدون نیاز به مراجعه حضوری 

متقاضیان از طریق درگاه ملی انجام می شود.
وی ادامه داد: بر این اســاس، بدون اخذ شناســه یکتا برای مجوزهای 
قدیمی و کاغذی موجود، امکان ثبت درخواست تمدید، اصلاح و توسعه 
میسر نیست؛ بنابراین لازم اســت همه فعالان اقتصادی برای دریافت 

شناسه یکتای مجوز اقدام کنند.
مدیر کل امور اقتصادی و دارایی اســتان تهران با اشــاره به ثبت تعداد 
۱۶۵ هزار و ۷۳۱ درخواســت در درگاه ملی مجوزها از سوی متقاضیان 
در استان تهران در یکســاله منتهی به پایان آبان ماه سال ۱۴۰۲ گفت: 
از این تعداد، ۶۷ هزار و ۶۱۸ مجوز در دوره مورد بررســی در درگاه ملی 
مجوزها بصورت برخــط، بدون کاغذ و کاملا غیرحضوری صادر شــده 
اســت که حاکی از صدور بیش از ۴۱ درصد مجوزهــا به صورت برخط 
است.وی افزود: در دوره مورد بررسی، ۶۷ هزار و ۷۹۷ درخواست مجوز 
توسط دســتگاه ها رد و تعداد ۱۰ هزار و ۱۱۴ درخواست نیز با انصراف 
متقاضیان مواجه شــده و تعــداد ۱۹ هزار و ۶۰۴ مجوز نیز در دســت 

بررسی است.
طبرسا در پایان گفت: شاخص پاسخگویی به موقع در استان تهران، ۹۳ 
درصد است که بیانگر سهم بالای تعیین تکلیف درخواست های مجوز 

کسب و کار در موعد مقرر است.

وزیرنفتدربارهقیمتجدیدبنزینچهگفت؟
تکلیفبنزیندرسال۱۴۰۳مشخصشد

وزیر نفت در پاسخ به سوالی درباره افزایش قیمت بنزین در سال ۱۴۰۳ 
گفته اســت: هنوز برنامه هفتم نهایی نشده اســت، پس از آنکه نهایی 
شــد درباره قیمت بنزین اظهارنظر می کنیم. این روزهــا و همزمان با 
بررســی لایحه بودجه در مجلس، گمانه زنی ها درباره قیمت بنزین در 
سال ۱۴۰۳ داغ شده اســت؛ به طوری که برخی از تحلیلگران، افزایش 
قیمت بنزین به دلیل کسری بودجه را اجتناب ناپذیر می دانند و برخی 
نیز معتقدند به دلیل شــرایط اقتصادی و فشار تورمی، دولت به سختی 

می تواند درباره قیمت بنزین تصمیم بگیرد.
این در شــرایطی اســت که در نیمه آذرماه امسال، ســخنرانی احمد 
وحیدی، وزیر کشور در دانشگاه چمران اهواز درباره مصرف بنزین، قصه 

بالاتر بودن قیمت آب معدنی از بنزین را دوباره بر سر زبان ها آورد.
او درباره نرخ بنزین گفته بود: در حال حاضر ما نزدیک به ۱۴۵ میلیون 
لیتر مصرف بنزین داریم و راهکار این اســت که باید اقداماتی انجام داد 

که بنزین به صورت بهینه مصرف و الگوی مصرف بهینه ترویج شود.
وحیدی با بیان اینکه الگوی مصرف بنزین در کشورمان درست نیست، 
عنوان کرده بود: البته ظرفیت تولید بنزیــن نیز افزایش یافته و به ۱۲۰ 
میلیون لیتر در روز رسیده اســت و برای انتقال این حجم از بنزین نیز 
باید از چندین هزار تانکر نفتی در ســطح کشور اســتفاده کرد. امروز 

دانشجویان باید برای این ناترازی مصرف بنزین الگو ارائه دهند.

برنامه بنزینی دولت در بودجه
با این حال، آنچه که در بودجه ســال آینده دربــاره قیمت بنزین دیده 
می شــود، این اســت که دولت فعلا تصمیمی برای تغییر قیمت بنزین 
ندارد. در این خصوص سخنگوی کمیسیون تلفیق لایحه بودجه ۱۴۰۳ 
نیز تاکید کرده اســت: در لایحه پیشــنهادی دولت هیچ اشــاره ای به 

افزایش نرخ حامل های انرژی نشده است.
رحیم زارع متذکر شــده اســت: در لایحــه پیشــنهادی دولت هیچ 
اشاره ای به تغییر قیمت حامل.های انرژی نشــده است، اما با این حال 
دولت براســاس قانون هدفمندی یارانه ها این اختیار را دارد که قیمت 

حامل های انرژی را در صورت صلاحدید افزایش دهد.

سیاست دولت درباره قیمت انرژی
پیش از ایــن نیز رییس ســازمان برنامه بودجه دربــاره تصمیم دولت 

درباره قیمت بنزین توضیح داده بود.
داود منظور هفته گذشــته در یک برنامه تلویزیونــی در رابطه با دیده 
نشــدن رفع ناترازی انرژی در بودجه، گفته بود: رفــع ناترازی انرژی از 
نظر آقایان یعنی قیمت انرژی را افزایش دهیــم؛ یعنی قیمت بنزین و 
برق را بالا ببریم تا مردم کم مصرف کنند اما دولت فعلا بنایی برای اینکه 
قیمت انرژی را اصلاح کنــد، ندارد و منابع هدفمندی صرفا براســاس 

رشد مصرف دیده شده که بدون افزایش قیمت است.
وی با بیــان اینکه معتقدیم ابتــدا باید اصلاحــات غیرقیمتی را انجام 
بدهیم، عنوان کــرده بود: ۵۰ برنامه برای اصلاحــات غیرقیمتی دیده 
شــده که در ســال آینده در چارچوب برنامه و تکالیفی که ما در فصل 
بهینه ســازی مصرف انرژی آمده، اجرا خواهیم کرد؛ بنابراین از نظر ما 
اولویت با اصلاحات فرایندی و غیرقیمتی اســت، اگر لازم باشد جایی 

قیمت تغییر کند، حتما باید منافع آن به خود مردم برگردد.
البته محسن زنگنه، سخنگوی کمیســیون تلفیق برنامه هفتم توسعه 
در واکنش به این اظهارنظر رییس ســازمان برنامه که گفته بود مجلس 
دنبال گرانی انرژی اســت، بلافاصله واکنش نشــان داد. او، متن لایحه 
برنامه توســعه را که در آن دولت به دنبال مجــوز افزایش قیمت انرژی 
بوده ولی مجلس با آن مخالفت و بند مربوطه را حذف کرده اســت را در 
شبکه اجتماعی ایکس منتشر کرد و نوشــت: در بند ب ماده ۴۶ لایحه 
برنامه هفتم تقدیمی از سوی دولت؛ دولت مکلف شده بود که با سیاست 

های قیمتی و غیرقیمتی، مصرف انرژی را در سطح ۱۴۰۱ حفظ کند!

به گفته او، آیا سیاســت های قیمتی چیزی جز افزایش قیمت انرژی از 
جمله بنزین بود؟ و مجلس این بند را حذف کرد.

اما اظهــارات وزیر نفت دربــاره قیمت بنزین جالب بوده اســت. جواد 
اوجــی در اظهارنظری، تصمیم گیــری درباره قیمت بنزیــن را به بعد 
از نهایی شــدن برنامه هفتم موکول کرده اســت.او در پاسخ به سوالی 
درباره افزایش قیمت بنزین در ســال ۱۴۰۳ گفته اســت: هنوز برنامه 
هفتم نهایی نشده اســت، پس از آنکه نهایی شــد درباره قیمت بنزین 
اظهارنظر می کنیم.در این میان، برخــی از تحلیل ها حاکی از تلاش و 

اصرار سازمان برنامه و بودجه برای حذف یارانه بنزین هواپیماهاست.
معاون وزیر راه و شهرســازی در این خصوص اعلام کرده است: سازمان 
برنامه بودجه به دنبال حذف یارانه سوخت تحویلی به ایرلاین هاست و 

این موضوع فعلا در مراحل کارشناسی قرار دارد.
شهریار افندی زاده در نشســت خبری هفتمین نمایشگاه حمل و نقل 
در پاســخ به اینکه آیا قرار است یارانه ســوخت تحویلی به شرکت های 
هواپیمایی داخلی حذف شــود، گفته اســت: ســازمان هواپیمایی و 

شرکت های هواپیمایی داخلی موافق حذف سوخت یارانه ای نیستند.

رئیسپژوهشکدهتوزیعبرقپژوهشگاهنیرو:
شبکهبرقکشورهوشمندمیشود

رئیس پژوهشکده توزیع برق پژوهشــگاه نیرو گفت: کنترل شبکه برق 
در برخی مناطق کشــور تا چند ماه آینده به صورت آزمایشی هوشمند 

خواهد شد.
»مجتبی گیلوانژاد« افزود: در برخی از اســتان ها که پیشــرو هستند 
شبکه برق هوشمند خواهد شد و براین اســاس کل شبکه را به صورت 
برخــط و در لحظه در مراکز کنترل شــبکه یا دیســپاجینگ خواهیم 
داشــت.وی ادامه داد: با هوشمند شدن شــبکه می توانیم بهره برداری 
بهینه تری داشــته باشــیم؛ وقتی که میــزان لحظه ای توان شــارش 
بار الکتریکی )جریان و انتقال برق( در شــبکه دیده شــود و مشکلات 
احتمالی که به دلیل حوادث طبیعی به شــکل لحظه ای وارد می شود، 

دانسته شود، می توان تصمیم های فنی بهتری گرفت.
رئیس پژوهشــکده توزیع بــرق پژوهشــگاه نیرو خاطرنشــان کرد: 
نرم افزارهایی وجود دارند که در لحظه می توانند شبکه را تحلیل کنند، 
شبکه ای که چند میلیون مشترک دارد، انسان هر چه قدر باتجربه باشد 
نمی تواند در لحظه کنترل کند، اما نرم افــزار و رایانه می تواند این کار را 
انجام دهد.گیلوانژاد گفت: رایانه بــرای تحلیل نیاز به اطلاعات دارد و تا 
وقتی اطلاعات لازم را نداشــته باشــد، تحلیل امکان پذیر نیست، اما با 
این شبکه هوشمند دوســویه اطلاعات این امکان فراهم خواهد شد تا 

با تحلیل های درست تصمیم های به موقع برای پایداری شبکه گرفت.
وی تأکید کرد: این شبکه هوشمند تا چند ماه دیگر در برخی استان ها 
تکمیل می شود و همه این اقدام ها و فرایندها را امکان پذیر می کند و بر 

اساس آن می توان مدیریت دقیق تری اعمال کرد.
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مریم فکری  بررســی روند قیمت هــا در طول 
سه ماه گذشته نشان می دهد که سکه امامی ۵.۷ 
درصد، هر گرم طلای ۱۸عیــار ۶.۳ درصد، دلار 

۱.۲ درصد و بورس ۴.۱ تغییر قیمت داشته است.
 حرکت بازارها در سومین ماه ۱۴۰۲ عجیب بود؛ 
از دور گرانی ها که از ابتدای پاییز شــروع شــد تا 
قیمت هایی که در انتهای ماه به نظر می رسد گیج 

و سردرگم است.
بررســی روند قیمت ها در طول ســه ماه گذشته 
نشــان می دهد که ســکه امامی ۵.۷ درصد، هر 
گرم طلای ۱۸عیار ۶.۳ درصــد، دلار ۱.۲ درصد 

و بورس ۴.۱ تغییر قیمت داشته است. 
با وجود ایــن تغییرات قیمت هــا، در حال حاضر 
کارشناســان و تحلیلگــران، پیش بینی هــای 
متفاوتــی از فضــای بازارها در روزهــای پایانی 
سال ۱۴۰۲ و ســال آینده دارند؛ اما در کل اعتقاد 
دارند که اونــس جهانی طلا در بازار طلا و ســکه 
ایران در هفته هــا و ماه های اخیــر اثرگذار بوده 
است؛ چراکه در طول ۳ ماه گذشــته طلا در بازار 
جهانی رشــد ۶ درصدی را تجربه کرده است. این 
تغییرات قیمتی هم به جنگ اسراییل و غزه و هم 
تصمیمات احتمالی فدرال رزرو در خصوص نرخ 

بهره برمی گردد.

قیمت دلار 1.2 درصد گران شد
آخرین نرخ دلاری که در بــازار ارز در پایان پاییز 
۱۴۰۲ ثبت شــد، ۴۹ هزار و ۹۸۰ تومان اســت؛ 
عددی که البته افزایش ۶۲۲ تومانی را نســبت به 
ابتدای سال نشــان می دهد. این یعنی نرخ دلار 

در سه ماه سوم سال ۱و۲ درصد گران شده است.
افزایش ۶۲۲ تومانی نــرخ دلار در این بازه زمانی 
در حالی اســت که دلار در نیمه آبان ماه کانال ۵۲ 
هزار تومان را رد کرده بود، اما پــس از آن در یک 
روند نزولی قرار گرفت؛ تا این که در کانال ۵۰ هزار 
تومان فــرود آمد و بیش از یک مــاه در این کانال 
حبس شــده بود. البته در پایــان پاییز یک فرود 
دیگر به کانال ۴۹ هزار تومان داشــت و در نهایت 

روی عدد ۴۹ هزار و ۹۸۰ تومان ایستاد.
در این فضا، برخی تحلیلگران اقتصادی معتقدند 
فعلا بازارســاز بــا موج ســواری روی خبرهای 
سیاسی، قیمت دلار را سرکوب کرده است، اما در 
سه ماه پایانی سال همزمان با بروز کسری بودجه 
و عقب ماندگی از اهداف اقتصادی، قیمت دلار نیز 
همپای انتظارات تورمی احتمالا افزایشی خواهد 

شد.
علی طباطبایی، کارشــناس اقتصادی با اشــاره 
به اینکه نباید انتظار کاهــش قیمت را برای دلار 
داشــته باشــیم، می گوید: بهترین اتفاقاتی که 
می توانســت موج صعودی دلار را موقتا سرکوب 
کند، تاکنــون رخ داده اس، بنابرایــن خبرهای 
جدید نمی تواند مُســکن قوی برای ریزش قیمت 

این اسکناس باشد.
به اعتقاد او، سیاســت گذار با خبردرمانی قیمت 
دلار را مهار کرده است. پس از این هم شاید بتواند 
موقتا و در محدوده زمانی کوتاهی قیمت ها را در 
همین محدوده نگه دارد؛ امــا معتقدم بعد از این 

هیچ گونه ریزشی برای دلار نخواهیم داشت.

طلا ۶.3 درصد گران شد
۱۴۶ هزار تومان، عددی اســت که جهش قیمت 
هر گرم طلای ۱۸عیار در طول ۳ ماه گذشــته را 
نشــان می دهد. آخرین نرخی که در بازار طلا در 
روز پایانی پاییز ســال ۱۴۰۲ ثبت شد، قیمت ۲ 
میلیــون و ۴۶۳ هزار تومان بــرای هر گرم طلای 
۱۸عیار اســت. این یعنی طلا در ســه ماهه سوم 

سال ۶.۳ درصد افزایش قیمت داشته است.
بررسی نمودار قیمتی بازار طلا نشان می دهد که 
در طول ۳ ماه گذشته، بیشــترین عددی که در 
این بازار ثبت شده، ۲ میلیون و ۵۲۸ هزار تومان 
در روز پنجــم آبان ماه اســت. پایین ترین نرخ ۳ 
ماه گذشــته هر گرم طلای ۱۸عیار نیز یازدهم 
مهرماه ثبت شــد که نرخ ۲ میلیون و ۲۳۹ هزار 

تومان بود.
از نگاه تحلیلگران، مهم ترین عامل گرانی طلا، به 
رشــد ۶ درصدی قیمت طلا در بازار جهانی طلا 
برمی گردد؛ به طــوری که طلا در طول ســه ماه 
گذشــته از ســطح کانال یک هزار و ۹۲۵ دلار به 

حدود ۲ هزار و ۴۲ دلار افزایش یافته است.
در این میان، ابراهیم محمدولــی، فعال بازار طلا 
درباره وضعیت بــازار طلا در هفته هــای آینده 
معتقد است: نوســانات هنوز گریبان قیمت بازار 
طــلا را رها نکند و این شــرایط ادامــه دار بازار را 

همچنان در رکود نگه دارد.
محمدولــی تغییرات روزانه قیمــت طلا را عامل 
اصلی رکــود می دانــد و عنوان می کنــد: تجربه 
نشــان می دهد زمانی که نوســانات بــازار روبه 
افزایشی اســت، خرید طلا نیز بیشــتر می شود، 
چون متقاضی احســاس می کند در این شرایط 

سرمایه اش مازدای خواهد داشت.
این فعال بــازار طلا تصریح می کنــد: با وضعیت 
موجود در بازار طــلا، انتظار معجــزه نمی توان 
داشت. همیشه اســفند ماه وضعیت بازار مناسب 
بوده است باید ببینم امسال نیز این شرایط تکرار 
می شود یا خیر اما نوسان قیمت امسال تا به امروز 

نگذاشته تا بازار رشد کند.
به گفته وی، متقاضی بازار طلا در طول امســال 

نسبت به سال گذشته حدودا نصف شده است.
محمدولی با اشــاره به نوســان اونس جهانی در 
روزهای پایان ســال میلادی، می گوید: در پایان 
ســال میلادی دولت ها ســعی می کنند کسری 
خود را جبران کنند و در بازار خرید و فروش انجام 
دهند که در حال حاضر به نظر می رسد اثرات این 
شرایط بر بازار حاکم است به همین دلیل ممکن 
است این تغییرات قیمت تا اســفند ادامه داشته 

باشد.

سکه بیش از 1.5 میلیون تومان گران شد
آخرین قیمتی که در بازار ســکه امامی در پایان 
پاییز ۱۴۰۲ ثبت شــد، نــرخ ۲۹ میلیون و ۲۴۹ 
هزار تومان اســت. این عدد، افزایش یک میلیون 
و ۵۹۳ هزار تومانی قیمت سکه امامی را نسبت به 
ابتدای پاییز نشان می دهد. این یعنی سکه در این 

مدت ۵.۷ درصد گران شده است.
بررســی نمودار قیمتی بازار ســکه حاکی از آن 
است که سکه در طول سه ماه گذشته تا کانال ۳۱ 

میلیون تومان هم بالا رفته بــود؛ به طوری که در 
نیمه مهرماه به نرخ ۳۱ میلیون و یک هزار تومان 
رسیده بود. کمترین نرخ ســکه نیز به نهم مهرماه 
مربوط می شود که هر قطعه سکه امامی تا قیمت 

۲۷ میلیون و ۵۱ هزار تومان پایین آمده بود.
فعالان بازار ســکه درباره وضعیت بازار ســکه تا 
پایان ســال ۱۴۰۲ اعتقاد دارند که شرایط بازار 
به قیمت دلار و طلا بســتگی دارد. اما با این حال، 
آنچه در بازار مشــاهده می شــود، این است که 
خریداری در بازار به دلیــل قیمت های بالا وجود 
ندارد.در ایــن خصوص، نادر بذرافشــان، رییس 
اتحادیه طلا و جواهر تهــران درباره وضیعت بازار 
طلا و سکه می گوید: وضعیت بازار مناسب نیست 
و حداقل ۳۰ تا ۴۰ درصد کاهــش تقاضا و تولید 

داشتیم که شرایط مطلوبی برای صنعت نیست.
به اعتقــاد او، به صــورت کلی در همه کشــور و 
صنوف دیگر، این رکود وجــود دارد؛ اما طلا جزو 
اولویت های آخر برای خانواده ها اســت و در سبد 
خانوار وجــود نــدارد؛ تنها در صورتــی که پس 
اندازی باقی بماند یا به اجبار مراســمی برای افراد 

باشد، به بازار طلا ورود می کنند.
رییس اتحادیه طلا و جواهر تهــران، رکورد فعلی 
بازار را بی ســابقه عنوان می کنــد و می گوید: این 
شرایط در دوره ای که بیماری کرونا وجود داشت 
و روزهایی تعطیل بود و مردم کمتر در سطح شهر 
تردد می کردند نیــز، وجود نداشــت.وی درباره 
عواملی که می توانــد این شــرایط را تغییر دهد، 
متذکر می شود: شرایط اقتصادی مردم مهم است؛ 
افزایش قیمت هــا، تورم و بالا بــودن هزینه های 
جاری زندگــی در شــرایط فعلی، بــر روی روند 
بازار موثر بوده؛ ضمن اینکــه هزینه تولید و توزیع 
افزایش یافته اســت؛ چون یک برخی از ماشــین 

آلات وارداتی است و با ارز آزاد وارد می شود.

بورس 4.1 درصد مثبت شد
۲ میلیون و ۲۱۰ هزار و ۲۱۷ واحد، عددی اســت 
که شــاخص کل بورس در روز پایانــی پاییز ثبت 
کرد. این عدد، رشدی در حدود ۸۹ هزار و ۴ واحد 
را نسبت به ابتدای سال نشــان می دهد. عملکرد 
شاخص بورس نشــان می دهد که بورس در این 

مدت در حدود ۴.۱ درصد مثبت شده است.
البتــه شــاخص بــورس در نیمه ابتدای ســال 
رکوردهای جدیدی را هم ثبت کرده بود که فقط 
یک روز توانست روز خوشــی را برای سهامداران 
به ارمغان آورد و از آن تاریخ، نزولی شــد. یازدهم 
اردیبهشــت ماه شــاخص کل بورس وارد کانال 
۲ میلیــون و ۵۰۰ هــزار واحد شــد و پانزدهم 
اردیبهشت ماه عدد ۲ میلیون و ۵۳۵ هزار و ۲۳۶ 

واحد را ثبت کرد.
پایین ترین نرخــی هم که شــاخص کل بورس 
در سه ماهه سوم ســال ۱۴۰۲ به خود دید، یک 
میلیــون و ۹۵۱ هزار و ۲۱۶ واحد در روز ششــم 
آبان ماه بود.برخی تحلیلگران بازار سرمایه اعتقاد 
دارند در حال حاضر تا انتهای ســال این پتانسیل 
وجــود دارد که مجمــوع شــاخص کل بورس تا 
آســتانه ۳ تا ۳.۵ میلیون واحد بــالا رود و ارزش 

شاخص در همان محدوده است.

بنزین

مدیرعامل شــرکت ملی پخش فراورده های 
نفتی گفت: در حــال حاضــر بنزین ۱۵۰۰ 
تومانی در همــه جایگاه های تهــران و حتی 
کشور عرضه می شــود و شب گذشته به دلیل 

شلوغی زیاد، این فرایند را متوقف کردیم.
جعفر سالاری نسب، در پاسخ به این سوال که 
چرا در برخی از جایگاه های ســوخت تهران 
بنزین ۱۵۰۰ تومانی عرضه نمی شود؟ گفت: 
باتوجه به اینکه شب گذشــته شلوغی زیادی 
را شــاهد بودیم، کار را متوقف کردیم تا امروز 
صبح انجام دهیم، چند تا از جایگاه های تهران 
به صورت محدود و باخواست خودمان امکان 

سوخت گیری با کارت سوخت را نداشتند. 

مدیرعامل شــرکت ملی پخش فراورده های 
نفتی با بیان اینکه اکنون هیچ مشــکلی وجود 
نــدارد، اظهار کــرد: ۶۰ لیتــر بنزین ۱۵۰۰ 
تومانی در کارت های سوخت شارژ شده است 
و اگــر جایگاهی در این حوزه تخلفی داشــته 
باشــد با آن برخورد خواهیم کــرد اما چنین 

چیزی نخواهد بود.
به گفته ســالاری نســب، همه جایگاه های 
تهران و حتی سراسر کشــور به صورت ۱۰۰ 
درصدی امکان استفاده از کارت های سوخت 
را دارند. اگر مشکلی در این حوزه وجود داشت 
مردم می توانند به ســامانه ۰۹۶۲۷ گزارش 

دهند.

بنزین۱۵۰۰تومانیدرهمهجایگاههایتهران
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